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PRIMORSKI DNEVNIK Je začel izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se Je tiskal v tiskarni «Doberdob» 
v Govcu pri Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do 1. maja 1945 v tiskarni «Slovenija» pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi.

POROČILO MINISTRA ZA DELO BERTOLDIJA V KOMISIJAH ZA PRORAČUN IN DELO j PREDLOG OBEH OSREDNJIH ORGANIZACIJ ZBORU ODBORNIKOV IN ZAUPNIKOV

NEVARNOST POVEČANJA ŠTEVILA BREZPOSELNIH 
ZARADI ZMANJŠANJA NALOŽB IN OMEJITVE PORABE

Dosedanja deflacijska politika je vplivala samo na manjšo zaposlitev v industriji
RIM, 25. — Minister za delo Bertoldi je imel danes poročilo o 

Vprašanju zaposlitve na združeni seji poslanskih komisij za proračun 
in za delo. S tem se je začela razprava o gospodarskih in socialnih 
vprašanjih v državi na pobudo parlamenta. Pred istima komisijama 
bosta v prihodnjih dneh poročala minister za zaklad Colombo in 
tninister za proračun in načrtovanje Giolitti o vprašanju kreditov 
in naložb.

Minister Bertoldi je opozoril ko
misarje, d\ je inflacija glavno vpra
šanje prihodnjih mesecev in ne 
primanjkljaj plačilne bilance. V tej 
zvezi je minister izrazil zaskrblje
nost za škodljive posledice, ki se 
že sedaj občutijo zaradi zmanjšanja 
porabe blaga široke potrošnje na
zaposlitev in na raven brezposel
nosti. Medtem ko je število brez
poselnih leta 1973 padlo na manj 
Rot pol milijona, se je v letošnjem 
juliju ponovno povečalo. Zato je 
minister menil, da niso pretirana 
predvidevanja nekaterih izvedencev, 
da se bo število brezposelnih do
julija 1975. leta povečalo na 600 
do 800 tisoč. Ta zaskrbljenost, je
poudaril Bertoldi, je popolnoma u- 
pravičena, če pomislimo, da se je

število brezposelnih v juliju pove
čalo za 14 odst., v primerjavi z 
lanskim julijem, medtem ko se je 
lani julija zmanjšalo za 18 odst.

Potem ko je minister za delo 
ugotovil, da se je vlada sedaj ob
vezala, da bo vsaj delno sprostila 
kratkoročne in dolgoročne kredite, 
da se prepreči vrtoglavi padec na
ložb, je dejal, da bodo ti ukrepi 
zelo maslo koristili v boju proti in
flaciji in proti brezposelnosti. Po 
njegovem mnenju bi se morala in
flacija zmanjšati vzporedno s po
večanjem brezposelnosti, kar se je 

j običajno vedno dogajalo v deželah 
s tržnim gospodarstvom. Zdi pa 
se, da to sedaj ne drži. Obstaja ne
varnost, ugotavlja Bertoldi, da bo 
inflacija preživela tudi v primeru,
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HUD UDAREC «ZELENI EVROPI»

Zah. Nemčija zavrnila 
5’odstotno podražitev 
kmetijskih pridelkov

Ostri komentarji v Italiji in Franciji
BONN, 25. — «Zelena Evropa» je 

zabredla v krizo, ki ji bo lahko 
usodna. Zahodnonemška vlada je 
zavrnila sklep kmetskih ministrov 
gospodarske skupnosti o povišanju 
cen pridelkov pri kmetu za 5 od
stotkov. Ta ukrep bonske vlade je 
povzročil v vseh ostalih prestolni
cah skupnosti veliko presenečenje, 
zlasti še zaradi tega, ker zahodno
nemška vlada zahteva, da se naj
prej razčistijo vprašanja kmetijske 
politike skupnosti na osnovi rimske 
pogodbe.

Povišanje cen kmetijskih pridel
kov, ki bi moralo stopiti v velja
vo 1. oktobra, je sprejel ministr
ski svet v Bruslju 20. septembra. 
Zato je belgijski minister za kme
tijstvo danes zahteval tf bojšnje 
sklicanje ministrskega sveta. Kot 
je znano, je Belgija skupno s Fran
cijo zahtevala povišanje cen kme
tijskih pridelkov za 8 odstotkov. 
Zahodna Nemčija, ki je že na zad
nji seji ministrskega sveta v Brus
lju opozorila na nevarnost podra
žitve kmetijskih pridelkov, se je 
torej odločila za «trdo kmetijsko 
politiko», v okviru gospodarske 
skupnosti. Ta odločitev zna seveda 
škodovati na splošne odnose med 
evropsko deveterico, ki so se v 
zadnjem letu že itak zelo zrahljali 
In jih sedaj skušajo ponovno utr
diti.

Nedavno «delovno kosilo» pred
sednikov vlad deveterice pri fran
coskem predsedniku Giscard D’E- 
staingu je bil prvi korak k izbolj
šanju odnosov. Sedaj pa Zahodna 
Nemčija postavlja zelo ostre pogoje 
ostalim članicam gospodarske skup
nosti. Zahteva, da se vse ostale 
države obvežejo, da bodo ukinile 
ukrepe na kmetijskem področju, ki 
kršijo rimsko pogodbo in izkrivlja
jo svobodno konkurenco na skup
nem kmetijskem tržišču. Obenem 
bonska vlada zahteva, da se takoj 
preuči celotno kmetijsko vprašanje.

Ker je zahodnonemški kmetijski 
minister 20. septembra v Bruslju 
izjavil, da sprejme s pridržkom vse 
sklepe ministrskega sveta, je od
ločitev bonske vlade ustavila ure
sničitev tudi ukrepov, ki se ne 
nanašajo na ceno pridelkov, ampak 
na razno posredno ali neposredno 
pomoč kmetom, zlasti pa na dovo
ljenje Italiji, da lahko podaljša 
«sezono» za distilacijo vin

V Bruslju so prav tako prese
nečeni nad sklepom bonske vlade 
in ugotavljajo, da to odpira novo 
nepredvidljivo bodočnost gospodar
ske skupnosti. Kakšen bo odgovor 
kmetov, zlasti veleposestnikov v 
ostalih državah zahodne Evrope, ni 
težko uganiti, zlasti če se upošte
va dejstvo, da je eden najbolj u- 
glednih zahodnonemških dnevnikov 
«Frankfurter Allgemeine Zeitung» 
zapisal danes: «Kadar se povišajo 
intervencijske cene, imajo korist 
predvsem bogati kmetje... Revnim 
kmetom ta povišanja zelo malo slu
žijo. Bogat postane še bolj bogat, 
revež pa ostane revež». To mnenje 
prevladuje tudi med malimi posest
niki zlasti v Italiji, ki so na svo
ji koži občutili, da jim pomoč gos
podarske skupnosti ni dejansko pri
nesla nobene koristi, da so jih ve
leposestniki še bolj nadvladali in 
da so na njihovo poslabšanje polo
žaja vplivale predvsem konkurenč
ne cene pridelkov in živine velikih 
francoskih kmetov, ki dobivajo o- 
gromn« podpore.

Zato je prva v Italiji protestirala 
Confagricoltura, se pravi združenje 
veleposestnikov, ki izraža svojo «res
no zaskrbljenost» za nastali položaj

da se bo znatno povečalo število 
brezposelnih.

V tej zvezi je omenil primere 
zadnjih mesecev, kako cene naglo 
naraščajo, obenem pa se veča brez
poselnost. Zaradi tega je priporočil 
vladi, da v tem položaju ne sme 
sprejemati strogih deflacijskih u- 
krepov, obenem pa ne sme voditi 
politike «odprte denarnice».

V tej zvezi minister pravi, da bo 
morala biti vlada pripravljena, da 
posreduje za povečanje popraše- 
vanja v trenutku, ko bo kazalo, da 
je potrošnja izredno padla, Če pa 
bi se inflacija kljub temu nadalje
vala, bi morala vlada sprejeti u- 
krepe, da se prepreči škoda, ki 
bi jo inflacija lahko povzročila pri 
razdelitvi dohodka. Minister je u- 
gotovil, da naj bo kakor koli, in
flaciji vedno in izključno prizadene 
socialno šibke sloje, koristi profitom 
na škodo delavskih plač in prina
ša velike dobičke monopolnim pod
jetjem.

V tem položaju, meni Bertoldi, je 
sedaj treba misliti predvsem na 
obrambo zaposlitve, izenačenje plač 
in pokojnin višjim življenjskim stro
škom in na zagotovitev delovnega 
mesta. Glede plač in pokojnin je 
minister opozoril, da je treba biti 
zelo previdni, da ne bo prišlo do 
tekmovanja med plačami in cenami, 
obenem pa je treba imeti vedno 
pred očmi, da je treba bolj pra
vično razdeliti dohodek, če se hoče 
omiliti posledice inflacije na delav
ske plače. V tej zvezi je minister 
za delo odgovoril vsem tistim, ki 
z nezaupanjem gledajo na zahtevo 
delavcev po izenačenju točke dra- 
ginjske doklade na najvišji ravni, 
da je to alternativa tekmi med pla
čami in cenami, da predstavlja 
bolj pravično razdelitev dohodka in 
ustreza s&ategiji sindilanih orga
nizacij. Dalje je minister govoril 
o vlogi dopolnilne blagajne in pred
lagal, da bi jo bilo treba preure
diti, ker se je pokazalo, da jo de
lodajalci izkoriščajo za rešitev svo-

~ ’ ’ bi bilg naziasti pa za «politični pomen odločit--^^tezav, ^,avce kj 0.
stanejo brez dela zaradi objektiv
nih razlogov. Minister je dokazal 
komisarjem, kako se položaj na 
področju zaposlitve že nekaj mese
cev slabša s tem, da jim je predočil 
podatke o številu delavcev v do
polnilni blagajni v zadnjih mesecih, 
v primerjavi z istim obdobjem la
ni. Položaj se je najbolj poslabšal 
v gradbeni industriji; sledijo kovin
ska, tekstilna, konfekcijska in o- 
butvena industrija.

ve Zahodne Nemčije, ki je v nasprot
ju z voljo po utrditvi gospodarske 
in politične enotnosti Evrope». Itali
janski veleposestniki so zaskrbljeni 
tudi za «posledice, ki jih bodo obču
tili italijanski kmetje, ki ne morejo 
računati na hitre in učinkovite ukre
pe v Italiji zaradi sedanjega položa
ja, ko vlada ni v stanju, da uveljavi 
še tiste ukrepe, ki so bili že dolo
čeni, predvsem za umetna gnojila za 
prihodnjo setev».

Zelo ostro so takoj odgovorile tu
di francoske kmetijske organizacije, I RIM, 25. — Socialistični poslanci 
ki pravijo, da je bonski sklep «hud Ballardini in drugi so predlagali, 
udarec zeleni Evropi» in hkrati vsej naj bi v Italiji skrajšali volitve 
evropski skupnosti. I na en sam dan, volilno kampanjo
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Možen Kissingerjev obisk v Beogradu

pa na 40 dni. Poslanci PSI predla
gajo tudi, naj bi mesto simbola po
sameznih strank na volilnici od
slej žrebali.

De Mita poročal

Koroški Slovenci naj hi prekinili 
sodelovanje v kontaktnem komiteju

Spričo sklepa avstrijskih strank o preštevanju koroških Slovencev niso več 
dani pogoji za sodelovanje manjšine v komiteju - Protest jugoslovanske mladine

(Od našega posebnega dopisnika) 
CELOVEC, 25. — Obe osrednji or

ganizaciji koroških Slovencev sta si
noči na seji koordinacijskega od
bora, v katerem obe usklajujeta 

, . svoja stališča in nastope glede bi-0 nadzorstvu nad cenami stvenih narodnostnih vprašanj, Skle
nili predlagati zboru odbornikov in 

RIM, 25. — Minister za industri- ^zaupnikov vseh manjšinskih organi- 
jo De Mita je poročal poslanski zacij in društev, ki bo 6. oktobra 
komisiji o vladni politiki cen. De- : letos, naj bi_ koroški Slovenci v se
jal je, da je nadzorovanje nad ce- [ danjih okoliščinah prekinili sodelo- 
nami in boj proti inflaciji v listernu i vanje v kontaktnem komite 
svobodnega tržišča le «gola utvara», j Kontaktni komite je ustanovil av- 
Glede plinskega olja za ogrevanje j atrijski kancler dr. Kreisky na zah- 
stanovanj je De Mita dejal, da ga , tevo koroških Slovencev in bi naj 
je dovolj, pač pa da obstaja od- \ bil postal osrednja institucija, v 
prto vprašanje cene. kateri bi koroški Slovenci neposred-

Glede testenin pa se je obvezal, [no s predstavniki avstrijske zvezne 
da bo vlada preverila ob «zapad
losti predvidenega roka», če bo na 
tržišču dovolj petkilskih zavojev. V 
nasprotnem primeru bodo trgovci 
morali prodajati manjše zavoje po 
nižji ceni.

in koroške deželne vlade ter pred
stavniki v avstrijskem parlamentu 
zastopanih strank kontaktirali gle 
de reševanja nerešanih vpraša 
člena 7 avstrijske državne pogoci 
Obe osrednji organizaciji koroških

Slovencev sta dobili pooblastilo za podlaga za nadaljnje reševanje od-
pogovore z avstrijsko zvezno vlado 
na zboru odbornikov in zaupnikov, 
ki je bil januarja lanskega leta, 
vendar samo pod pogojem, da bodo 
pogovori vodili k sporazumnemu re
ševanju odprtih vprašanj slovenske 
narodnostne skupnosti na Koroškem 
v zvezi s členom 7 avstrijske dr
žavne pogodbe. Za sodelovanje v 
kontaktnem komiteju pa je bil na
dalje izrecno postavljen pogoj, da 
pogovori reševanja manjšinskih 
vprašanj ne bodo zavlačevali in da 
nikaka oblika ugotavljanja manjši
ne ne bo služila kot podlaga za iz
polnitev člena 7 avstrijske državne 
pogodbe.

Kot je znano je bil pred kratkim 
na Dunaju sestanek predsednikov v 
avstrijskem parlamentu in v koroš
kem deželnem zboru zastopanih 
strank, se pravi socialistične, ljudske 
in svobodnjaške, na katerem so spre
jeli sklep, da se na Koroškem, kot
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PRVI POGOVORI LE0NEJA IN MORA V BELI HIŠI

Vloga Italije v Sredozemlju 
pogoj za ameriško posojilo?

Ford poudaril «jamstvo ZDA za trdno in demokratično Italijo» 
Danes skupno sporočilo ■ Leone povabil Forda v Italijo

WASHINGTON, 25. — S posebnim 
helikopterjem je predsednik itali
janske republike Leone z ženo, otro
ki in zunanjim ministrom Morom 
prispel v Belo hišo, kjer se je 
skoraj dve uri pogovarjal s pred
sednikom Geraldom Fordom.

Gotovo je, da so na prvem me
stu bila gospodarska vprašanja in, 
še posebej, itabjanska gospodar
ska kriza ter možnost ameriške po
moči. čeprav o tem ni uradnih 
vesti, se zdi, da je v ospredju raz
govorov vprašanje ameriškega po
sojila Italiji, ki naj bi znašalo 3000 
milijard. S tem posojilom povezu
jejo nekateri tudi zaskrbljujoče ve
sti o možnosti, da bi ZDA zahteva
le, naj Italija sprejme nase breme 
vzdrževanja tistih ameriških voja
ških oporišč, ki jih Grki po ciprski 
pustolovščini ne marajo več.

Kronika Leonejevega obiska bele
ži predvsem srečanje na travniku

Ameriški zunanji minister Henry 
Kissinger je izkoristil sklic skupšči
ne OZN za vrsto sestankov z zuna
njimi ministri SZ, Kanade, Laosa in 
drugih držav. Srečal se je tudi z

jugoslovanskim zunanjim ministrom
Po razgovoru, med katerim naj bi 

med drugim demantiral izjave o vlo
gi ameriške obveščevalne službe CIA 
pri strmoglavljenju Makariosa na Ci-

..... m.............................................n...... ................................................... ............... ............................................... ......... .
sotnosti v Italiji po izstopu Grčije 
iz NATO.

pni, je «State Departement» sporočil,
da se bo Kissinger na poti v arab
ske države, prihodnjega oktobra, usta
vil tudi v Beogradu. (Na sliki: Miloš 
Minic in Henry Kissinger.)

Položaj brezposelnosti in vpra
šanje zaposlitve 1 bližnji prihod
nosti je bil danes predmet za
četka razprave v komisijah za 
proračun in za delo poslanske 
zbornice. Poročal je minister za 
delo Bertoldi, ki je opozoril na 
veliko nevarnost naraščanja šte
vila brezposelnih zaradi pomanj
kanja naložb in vladnih deflaciji 
skih ukrepov. Bertoldi je poudaril, 
da je zmanjšanje notranje po
rabe nevarno tveganje, ki se zna 
maščevati in povzročiti takšen 
položaj, da se bo zmanjšalo šte
vilo zaposlenih, obenem pa infla
cija bo še vedno pritiskala. Zato 
je opozoril vlado, da mora voditi 
račun o tej nevarnosti in že sedaj 
misliti na ukrepe Za poživitev 
notranje porabe, da se pravočas
no uskladi popraševanje in po-

DANES
trošnja, da se zavre inflacija in 
prepreči večja brezposelnost.

V Beli hiši so se pričeli raz
govori med italijanskim predsed
nikom Leonejem in predsednikom 
ZDA Geraldom Fordom. V o- 
spredju razgovorov, kot je razu
meti tudi iz pozdravov državni
kov ob prvem srečanju, je vpra
šanje ameriškega posojila Italiji 
(govori se o 3,000 milijardah 
lir), medtem ko se odpira mož
nost, da bodo ZDA v zameno 
zahtevale, naj Italija pristane na 
okrepitev ameriške vojaške pri-

Zahodnonemška vlada ni o- 
dobrila sporazuma ministrskega 
sveta za kmetijstvo gospodarske 
skupnosti od 20. septembra, da 
se povišajo cene pridelkov pri 
kmetu za 5. odst. Povišanje bi 
moralo stopiti v veljavo 1. ok
tobra. Kmetijski ministri so spre
jeli ta sklep, potem ko so kmetje 
v vseh državah skupnosti zahte
vali najmanj 8 odst. povišanja. 
Sklep bonske vlade je presenetil 
vse ostale članice. Belgijski kme
tijski minister je zahteval takojš
nje sklicanje ministrskega sveta 
za kmetijstvo. Veleposestniki v 
Italiji in Franciji so ostro protesti
rali in pravijo, da je to izredno 
hud udarec vsej evropski skup
nosti.

pred Belo hišo. kjer je Ford pre
bral svoj pozdrav. Omenil je naj
prej trdno in zgodovinsko zavez
ništvo ZDA z Italijo, katero pri
števa med «resnične prijatelje» in 
«dejavnik ravnotežja v Sredozem
lju» v okviru atlantskega pakta.

Ford se je dotaknil gospodarske 
krize in političnega položaja v Ita
liji s stavkom, v katerem pripomi
nja, da so ZDA prispevale k bla
gostanju povojne Italije in dodal: 
«Potrjujem obvezo svoje države, 
da bo Italija trdna in demokra
tična». Ford je v svojem pozdravu 
namignil tudi na stabšča v zvezi 
z nabavljanjem surovin, ki so čeda
lje bolj dražje. Poudaril je. da je 
v tem kočljivem vprašanju po
trebna enotnost vseh zainteresi
ranih držav.

Leone se je v svojem pozdravu 
spomnil deleža Italijanov v razvoju 
ZDA. Tako se je spomnil Italijana, 
po imenu Guglielmo Paca, ki je 
med podpisniki proglasa o neodvis
nosti ZDA izpred dveh stoletij. Med 
navdihovalci ameriške ustave pa je, 
je dejal Leone, Gaetano Filangieri, 
iz Neaplja.

Leone je v nadaljevanju poudaril 
dejstvo, da sta ZDA in Italija ho
teli atlantsko zavezništvo kot porok 
miru. Zavzel se je za združeno Ev
ropo ter resno analizo gospodarskih 
težav.

Po pozdravih sta se državnika 
zadržala sama v «ovalni dvorani» 
za kratek razgovor. Kmalu sta se 
jima pridružila še zunanja ministra 
Moro in Kissinger.

V razgvooru, je bilo rečeno, so 
se načelno dotaknili vprašanj sve
tovnega gospodarstva in še posebej 
krize v Italiji, v tem okviru pa še 
posebej možnosti ameriške pomoči.

Ford in Kissinger sta baje po
udarila italijanskim predstavnikom 
svojo pripravljenost pomagati Italiji 
pri uravnovešanju njenega gospo
darstva. Ford je tej izjavi dodal 
še drugo, ki dejansko pomeni opo
zorilo Itabji in Evropi: «Postavili 
se bomo po robu vsem pojavom 
izolacionizma» ter dodal, da «Ame
rika mora sodelovati s svojimi za
vezniki in prijatelji na treh pod
ročjih: političnem, gospodarskem
in vojaškem».

O krizi na Sredozemlju (Cipru, 
Grčiji, Turčiji, vlogi NATO itd.) 
bosta podrobneje govorila Kissin
ger in Moro. Računajo, da bodo 
jutri objavili skupno sporočilo, če
prav ni izključeno, da bodo po
drobnosti pogovorov znane šele po 
povratku Leoneja iz ZDA v Italijo.

Program Leonejevega obiska v 
ZDA predvideva več pogovorov, 
predvsem z ministri za zaklad, ob
rambo in zunanjo trgovino, govor 
pred skupščino OZN ter srečanje z 
Itabjani, ki živijo v ZDA. Leone 
je tudi povabil Forda, naj obišče 
Italijo. Datum obiska bo določen 
naknadno.

Pred srečanjem v Beli hiši sta 
se Leone in soproga dalj časa spre
hajala po starem mestu Williams- 
burgu, kjer so jima prebivalci itali
janskega porekla priredili prisrčen 
sprejem.

Izmed reakcij na Leonejev obisk v 
ZDA, naj omenimo predvsem komen
tar Usta «Washington Post», ki pou
darja, da pomeni obisk predsednika 
Italije in vidnega voditelja krščan
ske demokracije zavrnitev možnosti 
vstopa komunistov v vlado. Po mne
nju ameriškega Usta bo tudi to vpra-

prtih manjšinskih vprašanj v zvezi 
s členom 7 državne pogodbe, pred
vsem pa za reševanje vprašanja dvo
jezičnih krajevnih napisov, izvede u- 
gotavljanje manjšine. S tem sklepom 
je soglašal tudi predsednik avstrij
ske vlade dr. Kreisky. Ta sklep pa 
je naletel na vseskozi odklonilno sta
lišče manjšine, ki ogorčeno odklanja 
kakršno koU ugotavljanje manjšine 
kot protiustavno in žaljivo ter se na 
svoji zemlji ne pusti preštevati. S 
tem sklepom pa je nastala tudi no
va situacija kar zadeva sodelovanje 
manjšine v kontaktnem komiteju.

Na podlagi dosedanjih izkušenj pri 
pogovorih v kontaktnem komiteju, ko 
na njegovih sejah niso razpravljali 
o bistvenih, ampak samo stranskih 
in nebistvenih vprašanjih, še poseb
no pa na podlagi sklepa treh avstrij
skih strank, da bo na Koroškem iz
vedeno ugotavljanje manjšine, pogoji 
za nadaljnje sodelovanje manjšine v 
kontaktnem komiteju niso več dani. 
Vendar Zveza slovenskih organizacij 
in Narodni svet v tem pogledu ne 
nameravata ukrepati samovoljno, am
pak sklicujeta 6. oktobra zbor od
bornikov in zaupnikov, od katerega 
sta pred časom tudi dobila pooblasti
lo za sodelovanje v kontaktnem ko
miteju, in mu bosta predlagali, naj 
se nadaljnje sodelovanje v sedanjih 
pogojih prekine.

Sinočnji sklep koordinacijskega od
bora, ki ga bo, sodeč po razpolože
nju slovenskega življa na Koroškem, 
zbor odbornikov in zaupnikov brez 
dvoma potrdil, pomeni vsekakor po
membno odločitev, čeprav nikakor ne 
pomeni umaknitve koroških Sloven
cev v izolacijo, kot bi hotel prika
zati del koroškega tiska, ki v svo
jih enostranskih in deloma zlonamer
nih komentarjih nikakor noče razu
meti vzrokov, zakaj so se koroški 
Slovenci odločili za ta korak. Je pa 
ta odločitev brez dvoma tudi odraz 
dejstva, da so koroški Slovenci iz
gubili zaupanje v pripravljenost Av
strije, da izpolni svoje obveznosti do 
manjšine. Kot vse kaže Avstrija s 
takšno politiko samo sili v interna
cionalizacijo koroškega manjšinskega 
vprašanja, je v tej zvezi izjavil pred
sednik Zveze slovenskih organizacij, 
dr. Franci Zwitter. S tem da Avstri
ja vztrajno trdi, da je manjšinsko 
vprašanje samo njena notranja za
deva, in ga hoče reševati mimo manj
šine ter manjšino obravnavati samo 
kot objekt, pa naravnost tudi manj
šino sili v to, da stori vse in pre
preči, da ne bo samo objekt baran- 

tranjem in na mednarodnem področ- tanja strank v notranjosti Avstrije 
ju in o nekaterih vprašanjih širšega . ter mednarodnega spletkarjenja izven
interesa | nje, je glede nadaljnjih korakov
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KONEC NOVEMBRA ZAPADE ROK USTAVNEGA SODIŠČA 0 RAI-TV

sanje med glavnimi točkami uradnih 
pogovorov v Beli hiši.

Edvard Kardelj sprejel 
predstavnika KP Romunije

BEOGRAD, 25. — Edvard Kar
delj je sprejel danes tajnika CK KP 
Romunije Štefana Andrea. V raz
govoru, ki je potekal v prisrčnem 
ozračju so izmenjali misli o sodelo
vanju med ZKJ in KP Romunije 
in o vprašanjih skupnega interesa 
za obe partiji.

Štefan Andrea je med dvodnevnim 
bivanjem v Beogradu v razgovoru s 
tajnikom izvršnega komiteja predsed
stva CK ZKJ dr. Grličkom izmenjal 
misli o dejavnosti obeh partij na no-

Parlamentu se mudi 
z reformo informacije
Solidarnost z uredniki in tiskarji turinske «La Gazzetta del Popolo»

RIM, 25. — Konec novembra za
pade rok, ki ga postavlja razsod
ba ustavnega sodišča o monopolu 
nad radio - televizijsko službo v 
Italiji. Če do tega datuma parla
ment ne bo sprejel organskega za
kona o reformi RAI-TV obstaja res
na nevarnost, da se bodo radio
televizijske službe polastile velike 
finančne družbe zasebnega značaja.

Razumljivo je torej, da se par
lamentarnim skupinam mudi, kot 
se mudi tudi sindikatu časnikar
jev, ki je na svojem nedavnem kon
gresu ostro postavil vprašanje ko
renite reforme radio - televizijske 
službe, njene demokratizacije in 
razčlembe po deželah, kakor je pe
reče tudi vprašanje reforme založ
niške dejavnosti in tiska sploh.

Zanimivo je, v tem pogledu, sta
lišče načelnika poslanske skupine 
KD poslanca Flaminia Piccolija, ki 
je na sestanku načelnikov skupin s 
predsednikom zbornice Pertinijem 
dejal, da KD želi čimprej zaklju
čiti razpravo o reformi jetnišnic v 
Italiji, ker da je treba takoj za
tem razpravljati o reformi RAl-TV 
in tiska. O zadnjem vprašanju so 
svoje zakonske načrte vložili v par
lamentu KD in PSI, medtem ko je 
KPI predložila daljšo programatič- 
no resolucijo. Namen sindikata čas
nikarjev FNSI, ki ga vodita pred
sednik Murialdi in tajnik Luciano 
Ceschia je izvajati pritisk na po
litična vodstva, da bi reforma RAI- 
TV in informacijskih sredstev v 
Italiji nasploh v največji meri od
ražala zahtevo demokratične javno
sti po svobodnem in plurabstičnem 
izražanju.

Eno izmed vprašanj, o katerih 
bo moral parlament odločati, zade
va vlogo dežel pri upravljanju in 
«izkoriščanju» radiotelevizijske mre- 
že v Italiji. O tem vprašanju je, 
kot znano, dežela Emilija - Roma
gna (lani pa dežela Kampanija)

organizirala posebno konferenco v 
Riminiju ob prisotnosti predsednika 
večine italijanskih dežel. Do izraza 
je prišla težnja, naj bi dežele raz
polagale z enim izmed kanalov RAI- 
TV. Govorilo se je o dveh alter
nativah: razdelitev RAI-TV na tri 
kanale, od katerih bi prva dva bi
la «vsedržavna» in med seboj ne
odvisna (s svojim ravnateljem, o- 
sebjem in programi), tretji pa «de
želni». Ker pa bi ostala nevarnost, 
da se — v tem primeru — prepusti 
TV po kablu zasebni pobudi in 
špekulaciji prevladuje drugi pred
log, po katerem naj bi TV po ka
blu bila v pristojnosti dežel.

Medtem ko se parlament priprav
lja na to razpravo se sindikat čas
nikarjev po kongresu v Riminiju 
vztrajno ukvarja z vprašanjem to
rinskega dnevnika «La Gazzetta del 
Popolo», ki že skoraj dva meseca 
izhaja proti volji lastnika (založ
nik Caprotti, za katerim stoji «Mon- 
tedison») s podpisi voditeljev FN 
SI in v vzdušju uredniškega sa
moupravljanja. Ker pa uredniki in 
tiskarji «Gazzette» že dva meseca 
ne prejemajo plač so sindikat čas
nikarjev in uredniški odbori večjih 
listov začeli zbirati denarno podpo
ro v korist osebja torinske «Gaz
zette». Prvih 300 tisoč lir je pri
speval v lastnem imenu minister 
za delo, socialist Bertoldi, ki je na 
ta način hotel izraziti svojo soli
darnost FNSI.

Voditelja FNSI Ceschia in Mu
rialdi prejemata medtem brzojavke 
s čestitkami ob ponovni izvolitvi. 
Med temi naj omenimo tajništva 
strank ustavnega loka, sindikalne 
federacije, sindikatov kovinarjev, 
tiskarjev, kemijske in drugih strok, 
predsedstva republike in vlade, se
nata in zbornice, založnikov in u- 
redniških odborov večine italijan
skih listov.

manjšine za uveljavitev njenih, s 
avstrijsko državno pogodbo zagotov
ljenih pravic, izjavil dr. Zwitter.

Zvone Zorko
* • *

BEOGRAD, 25. — Konferenci Zve
ze mladine Jugoslavije in Zveze 
študentov Jugoslavije sta danes na 
skupni seji najodločneje obsodili 
namero političnega vodstva sosedne 
Avstrije, da izvede preštevanje slo
venske nacionalne manjšine na Ko
roškem, Mladi iz Jugoslavije ne 
bodo nikdar pristali na kakršen 
koli poskus manipuliranja z nacio
nalnim vprašanjem in na ustvarja
nje kompromisa med različnimi po
litičnimi silami Avstrije na račun 
slovenske in hrvaške manjšine, se 
med drugim poudarja v sporočilu 
skupne seje, v katerem se poziva
jo delovni ljudje, mladina, študen
ti in vse demokratične sile Avstri
je, da se najodločnejše uprejo pri
tiskom desnih sil, in zavzamejo za 
izvajanje državne pogodbe, kar je 
mednarodna obveznost Avstrije.

TISKOVNA KONFERENCA 
CGIL - CISL - UIL

ALI NI NAJHUJŠA 
DRŽAVLJANSKA 
NEPOSLUŠNOST 
DAVČNA UTAJA?

RIM, 25. — Zaposlitev, cene, po
kojnine. draginjska doklada: to so 
osnovne teme «listine zahtev», ki 
jih sindikalna federacija CGIL - 
CISL - UIL pošilja vladi in zvezi 
industrijcev. Podrobnosti teh izho
diščnih točk pa so bila tema ti
skovne konference tajnikov treh 
sindikalnih zvez, Lame, Stortija in 
Vannija na sedežu tujega tiska.

Na vprašanje o poenotenju toč
ke draginjske doklade so se taj
niki obregnili ob alarmizem, češ 
da bi poenotenje draginjske do
klade prililo inflaciji enajst tisoč 
milijard. Res je, da krije draginj
ska doklada komaj polovico podra
žitev. Točka draginjske doklade je 
nekoč znašala en odstotek plače, 
danes pa komaj 0,22°/<i.

Sindikaliste so časnikarji vpra
šali tudi za oceno pojava množič
nega gibanja «državljanske nepo
slušnosti» v Turinu, Milanu in dru
gih mestih. Poudarili so, da tudi 
ob tem vprašanju skušajo neka
teri izkriviti bistvo problema. Po
iskati moramo vzroke protesta, ne 
pa ocenjevati metodo boja. Pri tem, 
je poudaril Storti, ne gre pozabiti, 
da je v Italiji veliko pojavov «dr
žavljanske neposlušnosti», ki so znat
no resnejši in bolj zaskrbljujoči kot 
to, da delavec ne plačuje listka na 
avtobusu: pomislimo samo na vse, 
ki ne plačujejo davkov ali prikri
vajo svoje resnične dohodke!

Sindikati, trdijo Lama, Storti in 
Vanni, niso krivi, če je izbruhni
la gospodarska kriza. Kolikokrat, 
je dejal Storti, smo opozorili vlado 
in industrijce na nujnost drugačne 
gospodarske politike, investicij na 
Jugu in v kmetijstvu, pa nas nih
če ni hotel poslušati? Toda to ne 
pomeni, da so naši predlogi zgre
šeni.

«Naj bo vsem jasno», je dejal v 
imenu vseh treh eden izmed taj
nikov, «da ne pristajamo na ni
kakršen socialni sporazum, tudi 
nam ni do vročih mesecev. Hoče
mo se pogovarjati in ta pogaja
nja zaključiti s sporazumi o vseh 
točkah našega seznama zahtev».

Prvi odgovor bo. na primer, mo
rala dati sindikatom deželna vlada 
Lombardije, proti kateri je uperje
no gibanje «državljanske neposluš
nosti» v zvezi s povišanjem pre
voznih tarif. Sindikalna federacija 
je namreč oklicala en teden po
krajinskih stavk po vsej deželi. 
Vsak dan bodo delavci iz teh mest 
manifestirali pred sedežem deželne 
vlade, dokler ne bodo prejeli zado
voljivega odgovora.

Socialist Paolicchi 
predsednik «Finmarc»

RIM, 25. — Medtem ko se v Ge
novi zaostrujejo manifestacije pri- 
staniščnikov in pomorščakov v zve
zi s kritičnim položajem državnega 
ladjevja «Finmare», je minister za 
trgovinsko mornarico Coppo nada
ljeval svoje razgovore s predstav
nikom IRI Petrillijem. V soboto se 
bo spet srečal s sindikalisti, pted 
tem pa bo na tiskovni konferenci 
orisal svoje predloge, ki jih name
rava v obliki spreminjevalnih po
pravkov dosedanjemu zakonskemu 
osnutku predložiti parlamentu. Sin
dikati, kot znano, zahtevajo takojš
njo odobritev zakona o državnem 
ladjevju brez popravkov, saj je za
kon plod pogajanj med vlado in 
sindikati.

Medtem pa je za predsednika 
družbe «Finmare» bil imenovan so
cialist Luciano Paolicchi.
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PO VČERAJŠNJEM SKLEPU NAČELNIKOV SKUPIN

V TOREK, l. OKTOBRA 
SEJA DEŽELNEGA SVETA

Berzanti do rešitve politične krize ne bo podal ostavke
Včeraj dopoldne so načelniki sve

tovalskih skupin deželnega sveta skle
nili, da se bo deželni svet sestal v 
torek, 1. oktobra, ob 9.30, kot to 
določa zakon. Na tej seji bo deželni 
svet v skladu z določili posebnega 
deželnega statuta sprejel na znanje 
ostavko predsednika Comellija, ki jo 
je v ponedeljek že sporočil predsed
niku deželnega sveta Berzantiju.

Sledile bodo izjave predstavnikov 
svetovalskih skupin, s čimer se bo 
razvila prva javna politična razprava 
o vzrokih krize in o načinih njene re
šitve. Načelniki skupin so se tudi do
govorili, da bo za vsako skupino go
voril po pol ure po en predstavnik.

Zanimivo je, da je na dnevnem 
redu samo ena točka in to odstop 
predsednika deželnega odbora Comel
lija, medtem ko se za sedaj ne go
vori o odstopu predsednika deželne
ga sveta Berzantija, ki je bil prav 
tako na dnevnem redu, saj je bil 
Berzanti že imenovan za predsed
nika Tržaškega Lloyda. O tem se na 
seji načelnikov skupin ni razpravlja
lo, očitno pa je, da je v KD prevla
dalo mnenje, naj ostane glede 
predsedstva deželnega sveta pri sta
rem, ker nočejo, da bi se pred pri
četkom političnih pogajanj pričela 
bitka okrog predsedniškega mesta v 
deželnem svetu.

Za sedaj še ni znano, kdaj se bo
do pričela pogajanja med strankami 
leve sredine, ker se vrše razni ne
formalni razgovori znotraj strank in 
tudi med strankami. Na tej politični 
«fronti» je za sedaj edino zanimiva 
uradna izjava deželnega odbora KD, 
ki se je izrekel za obnovitev levosre
dinske koalicije, ki pa je istočasno 
tudi polemično podčrtal avtonomijo 
koalicije v odnosu do komunistov. De
želni odbor KD je pooblastil dežel
nega tajnika Tonuttija. da vodi poga
janja. znano pa je, da so v delega
ciji Krščanske demokracije za poga
janja minister Toros, poslanca Bel
ci in Bresciani, načelnik svetovalske 
skupine Del Gobbo in tajniki štirih 
federacij.

OD NEDELJE DALJE

Z uvedbo sončne ure 
nov vozni red vlakov

Po 126 dneh legalne ure bomo v 
soboto opolnoči spet prešli na sonč
no uro, kar pomeni, da se bodo 
dnevi še bolj skrčili. Kazalce na 
uri bo tt'eba spet pomakniti za eno 
uro nazaj in bomo tako dejansko 
spali eno uro več. To spremembo 
bodo kakor običajno najbolj obču
tili tisti, ki urejajo vozne rede vla
kov in letal. Zaradi prehoda na 
sončno uro v noči med soboto in 
nedeljo bodo namreč spet uvedli 
zimski vozni red vlakov. Nove ur
nike bodo v teh dneh razobesili na 
vseh železniških postajah, obenem 
pa jih bo objavil tudi tisk.

Zaradi sprememb v voznem redu 
bodo morali v noči med soboto in 
nedeljo omejiti vožnje vlakov. Opol

noči se bodo namreč za nekaj časa 
ustavili na bližnji železniški posta
ji. V tem času bodo vozili samo 
tisti vlaki, ki so namenjem v končne 
postaje.

Sindikati obsojajo 
stališče zasebnih 
avtobusnih podjetij

Deželno sindikalno tajništvo pre
voznikov CGIL je v teh dneh za
vzelo odločno stališče glede name
na zasebnih avtobusnih podjetij, da 
ukinejo s 1. oktobrom avtobusno 
prevozno službo, če ne bo deželna 
uprava zagotovila potrebne podpo
re. Tajništvo je obsodilo zadržanje 
Združenja zasebnih avtobusnih pod
jetij ter zahtevalo, da se v prime
ru uresničitve napovedane ukinitve 
avtobusnih voženj odvzame tem 
podjetjem dovoljenja ter da te pro
ge prevzamejo v oskrbo javna avto
busna podjetja. Obenem je deželno 
sindikalno tajništvo zahtevalo iz
vedbo prometne reforme z munici- 
palizacijo zasebnih avtobusnih pod
jetij.

V veljavi od 30. septembra

Novi urnik 
za trgovine

Tržaška občina je objavila novi 
urnik, po katerem bodo poslovale 
trgovine na našem področju od pri
hodnjega ponedeljka dalje. Umik je 
naslednji:

Trgovine z jestvinami, drogerije 
in cvetličarne od 8.00 do 13.00 in 
od 16.30 do 19.00.

Mlekarne in pekarne od 7.40 do
13.00 in od 17.00 do 19.00.

Slaščičarne od 8.00 do 20.00.
Ribarnice od 8.00 do 14.00.
Trgovine z raznim blagom in iz

delki od 8.30 do 12.30 in od 15.00 
do 19.00.

Trgovine s sadjem in povrtnino 
od 7.30 do 14.00 ob sobotah in 
pred prazniki od 7.30 do 13.00 in 
od 17.00 do 19.00.

Mesnice od 7.30 do 13.00, ob so
botah in pred prazniki od 7.30 do
13.00 in od 16.30 do 19.00.

• Zveza trgovcev s sadjem in po- 
vrtninami na debelo je za jutri na
povedala enourno stavko (od 8.30 do 
9 30) v solidarnost z vsedržavnim 
strokovnim sindikatom trgovcev na 
debelo. Odgovorno ministrstvo je nam
reč zavrnilo njihovo zahtevo o pre
klicu dnevnega fakturiranja.

Zveza trgovcev s sadjem in po- 
vrtninami opozarja, da je to le za
četek protestnih ukrepov in da bodo 
v prihodnosti, če ministrstvo ne bo 
preklicalo dnevnega fakturiranja, o- 
klicali daljše stavke in paralizirali 
italijanska tržišča. ,

ZASEDBA POKRAJINSKE PALAČE SE NADALJUJE

Široka solidarnost javnosti 
združenjem spastikov Al AS

Danes sestanek s predsednikom deželnega sveta Pittonijem

Zasedba sejnih dvoran pokrajine i stične skupine v deželnem svetu
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prve uspehe. Spastikom, njihovim 
družinam in osebju združenja AIAS 
so izrekli solidarnost in podporo to
varniški sveti, socialni delavci, sin
dikalne in politične organizacije, 
danes zjutraj ob 9. uri pa se bo z 
njimi sestal podpredsednik deželne
ga sveta Pittoni. S svoje strani so 
zasedajoči nadaljevali tudi včeraj 
s svojo pogumno pobudo. Na okna 
pokrajinske palače so razobesili no
ve transparente, natiskali so leta
ke, ki jih bodo danes zjutraj raz
delili pred vsemi tovarnami, na 
avtomobil so nastavili zvočnike in 
tako lahko seznanjajo mimoidoče z 
razlogi te nenavadne oblike pro
testa.

Včeraj so skupino, ki je zasedla 
palačo obiskali in jim izrazili so
lidarnost zastopniki tovarniškega 
sveta GMT, ki so se obvezali, da 
bodo sprožili v tovarni sestanek o 
vprašanjih zdravstvenega in social
nega skrbstva tudi v zvezi s pro
blemi spastikov. Pismo zasedajočim 
je naslovil tudi načelnik komuni-
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NA MINISTRSTVU ZA TRGOVINSKO MORNARICO

Odbornik Stopper bo danes obrazložil 
stališča dežele Furlanije-J. krajine
Glede preosnove državnega ladjevja se ta povsem ujemajo z gledišči sindikalnih organizacij

Na ministrstvu za trgovinsko mor
narico v Rimu se bodo danes se
stali minister Coppo in predstav
niki italijanskih dežel, ki jih bo ne
posredno prizadela napovedana pre- 
osnova ladjevja «pretežnega držav
nega pomena», to je Furlanije - Ju
lijske krajine, Veneta, Campanie in 
Ligurije. V zvezi s tem se je v 
našem mestu deželni odbornik za 
industrijo in trgovino N. Stopper 
včeraj sestal s predstavniki prista
niškega, ladjedelskega in pomor
skega odseka sindikalnih organiza
cij CGIL, CISL in UIL.

Stopper je orisal namen današ
njega sestanka v Rimu: minister 
Coppo, ki se je pred tem posveto- 
/al s predstavniki sindikalnih zvez, 
z voditelji finančne družbe Finma- 
re in štirih prizadetih, pomorskih 
družb (Italie, Adriatice, Tržaškega 
Lloyda in Tirrenie), bo na današ
njem srečanju seznanjen še z mne
njem predstavnikov omenjenih de
žel.

Odbornik Stopper je naglasil, da 
se gledišča deželnega odbora glede 
napovedane preosnove državnega 
pomorstva — za katero je v pri
pravi poseben zakon, s katerim se

še vedno ukvarja senat — povsem 
ujemajo z gledišči tukajšnjih sin
dikalnih organizacij. Na rimskem 
srečanju bo Stopper kot predstav
nik naše dežele zagovarjal nuj
nost uresničitve sklepov Medministr
skega odbora za gospodarsko na
črtovanje Cipe iz leta 1971, to je 
nujnost okrepitve pomorskih dejav
nosti, potrebo po sprotnem nado
meščanju potniških ladij s tovorni
mi enotami, nujnost okrepitve de
javnosti turističnega značaja (kri
žarjenja) in izboljšanja obstoječih 
zvez z otoki, zlasti s Sardinijo in 
Sicilijo. Stopper se bo nadalje za
vzel za pripravo podrobnega načrta 
o nabavi 2,5 milijona ton novega 
trgovinskega ladjevja v razdobju 
treh let. Nflčri uaj bi predvideval 
tudi o-podržavljen je» tistih ladij, ki 
plujejo sedaj pod raznimi tujimi 
zastavami. Nadaljnje zahteve se na
našajo na nekatere pomorske zve
ze, tako na primer z Avstralijo in 
Južno Ameriko, na katerih je pot
niški promet še vedno živahen. Te 
zveze naj bi se redno nadaljevale 
še pet let. Končno bo Stopper po
udaril nujnost ponovnega finansi
ranja obstoječih zakonov o kredi-

OD DANES DO SOBOTE V GLEDALIŠČU ROSSETTI

Pomen preventivnega zdravljenja 
glavna tema zdravniških dnevov

Nad dvesto zdravnikov iz raznih krajev Evrope bo 
obravnavalo vprašanje poklicnih bolezni v ladjedelnicah

Tržaški zdravniški krogi, predvsem 
tisti, ki se ukvarjajo s pljučnimi bo
leznimi in obolenji drugih dihal, se 
pripravljajo na tradicionalne medna
rodne zdravniške dneve, ki bodo na 
sporedu od danes do sobote v na
šem mestu. Zanimanje za to po
membno znanstveno zasedanje, ki ga 
na pobudo zdravniške zbornice, Zdru
ženja zdravnikov ter medicinske fa
kultete tržaške univerze ter pod po
kroviteljstvom deželne uprave Furla
nije - Julijske krajine prirejajo že 
osemindvajseto leto zaporedoma, je 
še večje ob pričakovanju udeležbe 
številnih zdravnikov, specialistov o 
boleznih dihal, iz vse države ter iz 
Velike Britanije, Nizozemske, Belgije, 
Poljske in predvsem Francije, kjer 
je proučevanje pljučnih bolezenskih 
pojavov v zadnjih letih najbolj napre
dovalo. Skupno se bo letošnjih med
narodnih zdravniških dnevov udeležilo 
nad dvesto strokovnjakov. Posebna 
pozornost bo posvečena vprašanjem 
preventivnega zdravljenja poklicnih 
bolezni. Letos bodo specifično obrav
navali pljučne bolezenske pojave v 
ladjedelnicah. Prireditelji zasedanja 
si nadejajo, da bodo uslužbenci v 
ladjedelnicah ter na drugih delovnih 
mestih v okviru sodobnih znanstvem.i 
izsledkov na tem področju dojeli po
men preventivnih kliničnih izvidov 
ter predhodne diagnoze, na podlagi 
katere je mogoče premagati bole
zensko stanje na samem začetku in 
tako zagotoviti popolno rehabihtacijo 
pacienta.

Zasedanje se bo pričelo v dopoldan
skih urah s kratko slovesnostjo, ki 
se je bodo udeležili tudi razni kra
jevni predstavniki oblasti. Med otvo
ritveno slovesnostjo bodo nekaterim 
zaslužnim tržaškim zdravnikom pode
lili tudi nagrade Vsedržavne zveze za 
boj proti boleznim srca in ožilja. De
lo zasedanja bo nato razčlenjeno na 
pet delov. Poleg vprašanja poklicnih 
pljučnih bolezni v ladjedelnicah, bo
do obravnavali problematiko naduhe, 
vprašanje povezave med obolenjem 
pljuč in obolenjem srca, zdravljenje 
pljučnega raka ter vprašanje ugo
tavljanja raznih bolezni dihal.

Uvodno besedo bo imel prof. At
tilio Omodei Zorini, bivši predsednik

Vsedržavnega združenja za pljučne 
bolezni ter predsednik mednarodnih 
študijskih dnevov. Sledila bodo znan
stvena poročila o naduhi ter o pove
zavah med pljučno in srčno patolo
gijo. Okroglo mizo na prvo temo bo 
vodil rimski zdravnik prof. Serafini, 
drugo pa tržaški kardiolog prof. 
Camerini.

Nova dopolnilna pogodba 
za delavce lesne stroke

Delavci lesne stroke so na torkovi 
skupščini na sedežu sindikalnih or
ganizacij gradbene stroke potrdili 
osnutek sporazuma dopolnilne po
godbe. Sporazum, ki je stopil v ve
ljavo 1. septembra, predvideva po
višek mesečne plače (15.000 lir), 
povračilo dnevnih potnih stroškov 
(100 lir), nadomestilo za menzo 
(600 lir), dokler ne bodo te ure
dili, kot dogovorjeno, v industrij
skem področju, zagotovitev (do kli
ničnega okrevanja) mesta obolele
mu delavcu in mesečno izplačilo s 
strani INAM in INAIL predujma 
bolniške doklade bolnim delavcem

Ob koncu skupščine so delavci 
ponovno potrdili politično izbiro sin
dikalne enotnosti za dosego nadalj 
njih pogodbenih in socialnih iz
boljšav.

Na sedežu «Assicurazioni Generali»

Ostanek predstavnikov 
pridruženih zavarovalnic

Na glavnem sedežu zavarovalni
ce «Assicurazioni Generali» v Trstu 
so se včeraj sestali pod predsed
stvom sen. C. Merzagore zavaro- 
valske grupe, ki delujejo v okviru 
družbe. Sestanka so se udeležili za
stopniki naslednjih pridruženih za 
varovalnic: «Alleanza Assicurazio
ni» (Italija), «Erste Allgemeine» 
in «Wiener Allianz» (Avstrija), 
«Concorde Belge» in «Minerve» 
(Belgija), «Generali France». «La 
Concorde» in «La Fédération Conti
nentale» (Francija), «Deutscher

Lloyd» (Zahodna Nemčija), «De Ne- 
derlander van 1870» (Nizozemska), 
«Čaja de Prevision y Socorro» in 
«Covadonga» (Španija), «Umum Si- 
gorta» (Turčija), «Standard Gene
ral » (Južna Afrika), «Vanguard» 
(Avstralija), in dveh družb iz Špa
nije in Švice.

Podpredsednika in delegirana u- 
pravitelja F. Mannozzi in F. Padoa 
sta pregledala delo, ki ga je druž
ba opravila v Italiji v prvi polo
vici telošnjega leta in izsledke lan
skoletnega poslovanja v mednarod
nem merilu.

• V nedeljo bo ob 10. uri v dvo
rani trgovinske zbornice na Borznem 
trgu 14 slavnost ob 40-letnici ustano
vitve zdravniške blagajne za obrtni
ke. Ob tej priložnosti bodo podelili 
nekaterim članom, ki so bili med u- 
stanovitelji blagajne, priznanja za 
njihovo zvestobo.

• Na pobudo sekcij «Vostok» od Sv. 
Ivana in «1. maj» iz Podlonjerja bo 
od jutri do nedelje v krožku «Zvez
da» praznik komunističnega tiska. 
Praznik bi moral biti prejšnji teden 
na prostoru med svetoivansko šolo 
«Filzi» in telovadnico v Ul. Cara
vaggio, vendar je odpadel, ker so 
šolske oblasti, pa čeprav je občina 
privolila, zavrnile dovoljenje.

tiranju pomorstva in ladjedelstva.
V razpravo so posegli sindikalni 

predstavniki Burlo (CGIL), Franco 
(UIM-UIL) in Davoli (CGIL), ki 
so posebej poudarili, naj bi odbor
nik Stopper na današnjem sestanku 
v Rimu prikazal ministru za trgo
vinsko mornarico nujnost takojš
njega sprejetja zakonske norme o 
preosnovi državnega pomorstva po 
predhodni odobritvi popravkov, ki 
so jih k izvirnemu besedilu zakona 
predlagale sindikalne organizacije, 
in ki jih je svoj čas že sprejel 
minister Pieraccini.

Od jutri v Skednju 
praznik «Noi Donne»

Jutri se bo v škedenjski kinodvo
rani začel tridnevni praznik napred
ite ženske, revi je «Noi Donne», ki ga 
prireja pokrajinski odbor Zveze de
mokratičnih žena. Poleg raznih kul
turnih predstav in družabnosti bo 
na sporedu tudi vrsta okroglih miz 
o problematiki ženske v sodobni 
družbi. Prva okrogla miza bo na 
vrsti jutri ob 17. uri na temo «Šola 
in družba», v soboto, ob isti uri, 
bodo obravnavali temo «Reforma 
družinskega prava», v nedeljo pa bo 
na sporedu okrogla miza na temo 
«Ženska danes».

Kot rečeno, bo vsak večer tudi 
kulturna prireditev. Jutri, ob 21. 
uri, bo nastopila igralska skupina 
«n Canzoniere Veneto», v soboto, 
ob 20.30, bo igralska skupina iz 
Tarčenta uprizorila enodejanko «Be
ri, beri Katerina...», nakar se bo 
občinstvu predstavil mladinski me
šani pevski zbor «Rdeča zvezda» iz 
Saleža. Tudi za nedeljo sta pred
videni dve kulturni predstavi. Ob 
16. uri bo predstava glasbe in dia
pozitivov, zvečer, ob 20. uri pa bo 
na sporedu recital Jemine Zeller. 
Predstavam bo sledil vsak večer 
ples, obenem pa si bo občinstvo lah
ko ogledalo razne zanimive raz
stave.

Nove pobude 
deželnega odbora

Deželni odbor, ki nadaljuje z red
nim poslovanjem v pričakovanju 
formalnega sprejetja nedavnega od
stopa s strani deželnega sveta, je 
včeraj pod vodstvom predsednika 
Comellija obravnaval nekatera pe
reča vprašanja z raznih področij 
in sprejel ustrezne sklepe. Na pred
log odbornika za šolstvo in kultur
ne dejavnosti Dal Masa in za iz
seljenstvo Romana, je odbor spre
jel sklep o podelitvi novih oblik 
pomoči, zlasti študijskih štipendij, 
sinovom izseljenih deželanov, ki štu
dirajo v tujini. Na predlog odbor
nika za javna dela Giusta je odbor 
sprejel vrsto sklepov v zvezi z u- 
resničevanjem javnih del pod nad
zorstvom občinskih uprav. Sprejet 
je bil tudi predlog odbornika za 
industrijo in trgovino Stopperja o 
okrepitvi raziskovalnih del v okvi
ru rajblskega rudnika. Nadaljnja 
sklepi se nanašajo na šport, turi
zem, promet in kmetijstvo.

PROVINCIA Dl TRIESTE
TRŽAŠKA POKRAJINA 

Razpis natečaja
Štev. prot. 27/513-74

V smislu člena 7 zakona štev. 14 od 2. 2. 1973

se opozarja
da je uprava sklenila po postopku, ki ga predvideva člen 1. od
stavek a) istega zakona, razpisati natečaj za popravilo in asfalti
ranje občinske ceste za Jezero (S. Lorenzo) v smislu odstotnega 
višanja na celotno ceno, ki se predvideva v znesku 13.500.000 lir, 
kolikor znaša izklicna cena.

Prošnje za vabilo na natečaj morajo prispeti na naslov te 
uprave (Trg Vittorio Veneto 4 — Trst) do 12. ure 5. oktobra 1974.

Predsednik 
(dr. Michele Zanetti)

Mario Colli, kakor tudi konfedera
cija delavskih sindikatov CGIL, CI 
SL in UIL. Zasedajoči pa so poslali 
brzojavke zastopnikom Svetovne or
ganizacije za zdravstvo, ki zasedajo 
pri Nabrežini, ministrstvu za zdrav
stvo in vsem krajevnim upravam, 
doslej pa ni bilo nobenega odgovora.

Za vprašanja spastikov in njiho
vega združenja se je včeraj poza
nimal tudi socialistični odbornik Lu
cijan Volk, ki je posredoval za se
stanek z deželnim podpredsednikom 
Pittonijem. V popoldanskih urah se 
je sestal pokrajinski odbor, ki je 
v bistvu potrdil, kar sta že na prvi 
dan zasedbe izjavila tako predsed
nik Zanetti kot odbornik za skrbstvo 
Pacor, da pokrajina ni pristojna 
za tovrstna vprašanja. Kot je zna
no, zasedajoči zahtevajo, naj po
krajina publicizira njihovo ustano
vo, ki je sedaj privatna, zaradi če
sar nima značaja stalnosti, ki bi 
bil potreben. Pokrajinski odbor je 
aprila letos odobril sklep, s kate
rim se je obvezal, da bo preučil 
možnost začasne publicizacije usta
nove, v pričakovanju dokončne re
šitve z ustanovitvijo zdravstvenega 
konzorcija. Doslej pa je ta sklep 
ostal samo na papirju.

Seveda pa je odgovornost mnogo 
širša in ne pade samo na ramena 
pokrajinske ustanove. Dežela je, na 
primer, pred štirimi leti dodelila pol 
milijarde lir, ki jih niso še upora
bili za spastike, občina pa tudi ni 
še storila ničesar na tem področju 
socialnega skrbstva. Zaradi tega so 
komunistični svetovalci Spetič, Bur
lo in Monfalcon naslovili na župa
na vprašanje z zahtevo, naj se ob
čina takoj izreče in sprejme potreb
ne obveznosti.

Med zasedbo so tudi pripravili 
dokument o stanju spastikov. v ka
terem ugotavljajo, da je za njihovo 
skrbstvo zadolžena zasebna usta
nova, ki brede v hudih finančnih te
žavah in ne nudi vse potrebne po
moči za premostitev velikanskih 
problemov, pred katerimi se znaj
dejo spastiki in njihove družine. V 
Trstu je, na primer, nad 175 spa
stikov, v centru pri Sv. Andreju 
pa jih lahko zdravijo samo nekaj 
nad sto, vseeno pa ima združenje 
zelo velik deficit in ne more nuditi 
najboljšega skrbstva. Za globalno 
rešitev je nujna publicizacija usta
nove, ugotavljajo, ki bo osebju in 
bolnikom zagotovila možnost čim- 
boljšega delovanja in zdravljenja.

V torek, 24. t.m. je v krogu 
svoje družine

EDVARD GRUDEN 
iz Nabrežine praznoval svojo 
70-letnico. Sorodniki in prija
telji mu čestitajo in mu kli
čejo še na mnoga leta.

Zasedba se vsekakor nadaljuje. 
Prejšnjo noč je v dvorani pokra
jinskega sveta in v dvorani pokra
jinskega odbora prespalo nad 30 
oseb, med katerimi je bilo tudi 
več spastikov. Za skrbstvo bolni
kov so se obvezali zdravniki in 
drugo osebje psihiatrične bolnišni
ce in zavetišča v Ul. G. Gozzi, ki 
so zasedajočim izrazili popolno so
lidarnost. Seveda skrbijo za bolnike 
tudi asistentke AIAS, ki, kljub za
sedbi, nadaljujejo z delom tudi v 
svojem centru.

• Šolsko nadzomištvo v Trstu spo
roča, da so na oglasni deski nad- 
zomištva objavljene lestvice tečajev 
CRACIS za šolsko leto 1974-75.

Prosveta
Prosvetno društvo «Tabor» obvešča, 

da se bo baletni tečaj začel 15. 
oktobra. Vpisovanje pri Luciji Hro
vatin, Ul. dei Ginepri 5, tel. 211-161, 
od 25. 9. do 10. 10. 1974, od 14. do 
16. ure.

Zaradi velikega zanimanja članov 
za izlet v Prekmurje in Kumrovec, 
je odbor Kmečke zveze sklenil pri
rediti še en izlet z enakim progra
mom v dneh 19. in 20. oktobra, se
veda če bo dovolj prijavljenih.

Vpisuje tajništvo v Ul. Cicerone 
8/b vsak dan od 8.00 do 14.00 ure. 
ob četrtkih pa od 8.00 do 12.00 in 
od 15.00 do 18.00. do vključno 5. ok
tobra. Tajništvo Kmečke zveze.

SPDT priredi v nedeljo, 29. sep
tembra, izlet na Montaž z lastnimi 
avtomobili. Prijave do srede, 25. t. 
m., v uradu ZSŠDI — Ul. Geppa 9.

Izlet Društvene gostilne bo v ne
deljo, 6. oktobra. Odhod izpred go
stilne ob 7.30.

Razstave
Jutri bo v občinski galeriji odprl 

svojo razstavo tržaški slikar R. P. 
Anelli - Thaler, ki bo razstavljal do
5. oktobra.

V galeriji Tergeste v Ul. Battisti 
razstavlja slikar Carlo Pacifico. Raz 
stava bo odprta do 4. oktobra.

V Tržaški knjigarni razstavlja do 
30. septembra Marija Vidau. Na o- 
gled so tržaške narodne noše in 
skice za gledališke kostume v raz
nih tehnikah.

V Mednarodnem centru za teoret
sko fiziko v Miramaru je Edvard 
Zajec priredil skupno s petimi ino
zemskimi slikarji, ki uporabljajo 
kompjuterje za svoje ustvarjanje, za
nimivo razstavo, ki je na ogled 
javnosti v dopoldanskih in popoldan
skih urah.
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OKROŽNICA ŠOLSKEGA MINISTRSTVA

Prihodnji teden začetek 
šolskega leta 1974/75

Okrožnica določa roke pouka in zrelostnih izpitov na vseh šolah
Prihodnji teden se bo pričelo no

vo šolsko leto. Ministrstvo za šol
stvo je v ta namen že razposlalo 
posebno okrožnico, v kateri so na
vedeni roki za šolsko leto 1974-75. 
Na vseh šolah, razen univerz, glas
benih šol in umetnostnih akademij, 
se bo pouk pričel s 1. oktobrom 
in se bo zaključil 28. junija. Šol
ska skrbništva bodo na podlagi o- 
menjene okrožnice lahko skrajšala 
ta rok za nekatere šole in posa
mezne razrede. Tako bodo prvi, 
tretji in četrti razredi osnovonih šol 
lahko zaključili po odločitvi šol
skega skrbnika pouk 12. junija. Na 
nižjih srednjih šolah ter umetnost
nih zavodih, ki štejejo manj kot 
dvanajst razredov, bodo zaradi pri
prav na zaključne zrelostne izpite 
zaključili šolsko leto 12. junija, na 
šolah z več kot dvanajstimi raz
redi pa se bo pouk zaključil že 
7. junija. Iz istih razlogov lahko 
zaprosijo za spremenitev rokov po
uka poklicni zavodi.

Posamezna trimesečja bodo tako 
porazdeljena: prvo od 1. oktobra 
do 21. decembra, drugo od 22. de
cembra do 22. marca in tretje od 
23. marca do zaključka šolskega 
leta. Kakor v prejšnjih letih bodo 
posamezni ravnatelji na predlog 
profesorskega zbora lahko razdelili 
šolsko leto na dve štirimesečji — 
prvo od 1. oktobra do 8. februarja 
in drugo od 9. februarja do zaključ
ka pouka.

Ocenjevalne komisije za prve, tret
je in četrte razrede osnovnih šol 
bodo morale zaključiti svoje delo 
v zadnjem tednu pouka, na nižjih 
srednjih šolah pa bodo morali ob
javiti končne šolske izide najkasne
je do 14. junija. Za zadnje razrede 
višjih srednjih šol se bo pouk za
ključil že 31. maja.

Poletni rok izpitov za druge raz
rede osnovnih šol se bo začel dva 
dni pa zaključku pouka, to je 14. 
junija, jesenski rok pa 2. septem
bra. Izpite za pete razrede osnov
nih šol pa bodo določila posamezna 
šolska skrbništva. Izid izpitov mo
ra biti objavljen do 21. junija. Na 
nižjih srednjih šolah se bodo zre
lostni izpiti pričeli 17. junija in se 
bodo morali zaključiti najkasneje 
do 28. junija, jesenski rok pa se 
bo začel 2. septembra in zaključil 
13. septembra. Na višjih srednjih 
šolah pa bo matura 2. julija.

V otroških vrtcih bodo zaključili 
pouk 30. junija.

Povišek prispevka 
za gospodinjske pomočnice

Vodstvo INPS je sporočilo, da bo
do v kratkem odobrili dekret za
kladnega ministrstva ter ministrstva 
za delo o povišku obveznega zava
rovalnega prispevka za gospodinj
ske pomočnice. Povišek bo veljal 
od 1. julija 1974 dalje.

Znesek prispevka na uro, ki je 
vključen v kvoto za družinsko do
klado, se po novem odloku zviša 
od 118 na 125 lir (15 lir v breme 
uslužbenca), od 207 na 218 lir (25 
v breme uslužbenca) ter od 295 na 
315 lir (36 v breme uslužbenca). 
Znesek, ki ni vključen v omenjeno 
kvoto pa se zviša od sedanjih 98 
na 105 lir, od 172 na 183 lir ter 
od 245 na 262 lir.

Nočna akcija organov 
javne varnosti
Prejšnjo noč so po nalogu notra

njega ministrstva sile javnega reda 
izvedle posebno akcijo za prepreče
vanje kriminalnih dejavnosti. V vsej 
pokrajini so agenti kvesture, pro
metne policije, karabinjerji in fi
nančni stražniki identificirali 3.161 
oseb, med katerimi je bilo 578 tuj
cev, ustavili so 1.628 vozil, pregle
dali so 25 javnih lokalov, naprtili 
so 38 glob zaradi prekrškov pro
metnega zakonika in so aretirali 
eno osebo.

Mati In hči ranjeni 
pri trčenju v Istri

V prvih popoldanskih urah so z 
jugoslovanskim rešilcem pripeljali 
v tržaško bolnišnico 65-letno Emilio 
Zovich por. Musul iz Ul. Commer
ciale 39-1 in njeno 37-letno hčer 
Graziello Musul por. Millo, biva
jočo v Ul. Rio Storto 9 v Miljah. 
Ženski sta se ranili pri prometni 
nesreči, ki se je pripetila blizu 
Pazina, ko je avto, v katerem sta 
se peljali, trčil v tovornjak, ki je 
privozil z nasprotne smeri. Emilia 
Zovich se je pobila po glavi in pr
sih teh si zlomila nekaj reber, nje
na hči pa se j«, samo potolkla. 
Prvo so sprejeli na zdravljenje v 
kirurškem oddelku s prognozo okre
vanja v dveh tednih, Graziello Mu
sul pa so samo obvezali in ji pri- j 
poročili teden dni počitka. J

STALNO
SLOVENSKO GLEDALIŠČE 

V TRSTU

VAS tudi letos vljudno in pri
jateljsko vabi k vpisu ABON
MAJA za sezono 1974-75

VPISOVANJE ABONENTOV 
DO 28. SEPTEMBRA, OD 8. DO 
14. URE, PRI GLAVNI BLA
GAJNI KULTURNEGA DOMA, 
UL. PETRONIO 4, TEL. 734265 
TER OD 30. SEPTEMBRA DO 
5. OKTOBRA V TRŽAŠKI KNJI
GARNI, UL. SV. FRANČIŠKA 
20, TEL. 61792.

Dosedanji abonenti lahko tudi 
telefonsko obnovijo abonma 
do sobote 28. t.m.

Šolske vesti
šolsko skrbništvo sporoča, da so 

bile 19. t.m. objavljene dokončne pred
nostne lestvice prosilcev za poverje
na mesta za nedoločen čas na sred
njih šolah s slovenskim učnim jezi
kom za šolsko leto 1974-75. Lestvice 
bodo na vpogled 10 dni vsak dan 
od 10. do 12. ure na znanstvenem 
liceju s slovenskim učnim jezikom 
«France Prešeren», Vrdelska cesta 
št. 13/1.

Ravnateljstvo državne srednje šole 
«Igo Gruden» v Nabrežini sporoča, 
da bo začetna šolska maša dne 1. 
10. 1974 ob 9. uri v nabrežinski žup
ni cerkvi. Učenci naj se zberejo pred 
cerkvijo pet minut pred pričetkom 
maše.

Ravnateljstvo državnega učiteljišča 
«A. M. Slomšek» - Trst sporoča vsem 
dijakom, da bo šolska maša 1. ok
tobra ob 9. uri v cerkvi pri Sv. I- 
vanu.

Ravnateljstvo državnega znanstve
nega liceja «France Prešeren» v Tr
stu sporoča, da bo začetna šolska 
maša v torek, 1. oktobra 1974, ob 
9. uri v cerkvi pri Sv. Ivanu.

TABORNIKI
RODU MODREGA VALA

priredijo jutri, 27. septembra

Izlet
v
Miljske hribe

Zbirališče na Trgu Stare mitni
ce ob 8.45. Odhod z avtobusom 
štev. 20.

Srečno!

Včeraj-danes
Danes, ČETRTEK, 26. septembra 

JUSTA
Sonce vzide ob 6,56 in zatone ob 
18,56 — Dolžina dneva 12. — Lu
na yzide pb 16,26 . in zatone ob 1,52

Jutri, PETEK, 27. septembra 
DAMIJAN

Vreme včeraj: na j višja temperatura 
17,7 stopinje, naj nižja' 10,5/ ób 19. 
uri 16,2 stopinje, zračni pritisk 997,9 
pada, veter 4 km jugozahodni, vlaga 
57-odstotna, nebo 3 desetinke poobla- 
čeno, morje skoraj mimo, tempera
tura morja 21,3 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 25. septembra 1974 se je v 

Trstu rodilo 16 otrok, umrlo pa je 
10 oseb.

UMRLI SO: 51-letni Domicijan Bo- 
žjeglav, 72-letni Àbramo Giacomelli, 
54-letni Giuliano Zorzet, 73-letna Ma
ria Jonko por. Coslovich, 72-letna 
Elisa Bubnich vd. Fragiacomo, 83- 
letni Antonio Frausin, 86-letna Giu
seppina Koren vd. Urzan, 82-letna 
Giuseppina Ocretich vd. Ukmar, 88- 
letni Angelo Angelica in 74-letni Gio
vanni Poropat.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure) 

All'Angelo d’Oro, Trg Goldoni 8: 
Cipolla, Ul. Belpoggio 4; Ai due 
Lucci, Ul. Ginnastica 44.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Dott Gmeiner, Ul. Giulia 14; Man
zoni, Largo Sennino 4; INAM, Al Ce
dro, Trg Oberdan 2.

LEKARNE V OKOLICI 
Boljunec (tel. 228-124), Bazovica (tel. 
226-165): Opčine (teL 211-001): Pro
sek (tel. 225-141); Božje polje — 
Zgonik (tel. 225-596): Nabrežina (tel. 
200-121); Sesljan (tel. 209-197): Žav- 
Ue (teL 213-137): Milje (teL 271-124).

osaiss
BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

S. P. A.
TR3T - ULICA F. FILZMO - jE? B1-4<30

URADNI TEČAJ BANKOVCEV
Ameriikl dolar 661,60
Funt žterling 1530,50
Švicarski frank 221,75
Francoski frank 138,—
Nemika marka 248,80
Avstrijski šiling 35,10
Dinar: debeli 36,—

drobni 36,—

MENJALNICA
vseh tujih valut

Koncerti
OTVORITVENI KONCERT
JESENSKE SIMFONIČNE 
SEZONE
Otvoritveni koncert jesenske sim

fonične sezone gledališča Verdi bo 
dirigiral Riccardo Capasse, pod či
gar vodstvom bo orkester gledali
šča Verdi izvajal skladbe Geminia- 
nija, Alda Clementija, Wagnerja in 
Liszta.

V središču pozornosti bo prva tr
žaška izvedba Clementijeve «Ko
morne simfonije», v kateri se ta so
dobni italijanski skladatelj poslužu
je različnih avantgardnih prijemov 
in dosega z njimi silno občutljive 
variacije v taktu in intenzivnosti 
glasbenega tkiva.

Mladi pianist Pierluigi Camicia 
bo v srednjem delu koncerta izva
jal Mendelssohnov Koncert v g- 
molu za klavir in orkester.

Ariston I.N.C. Zaprto.
Nazionale 16.00 «n viaggio fantasti

co di Sinbad». V glavni vlogi John 
Phillip Law. Barvni film.

Excelsior 16.00 «Alla mia cara mam
ma ne! giorno del suo compleanno». 
Paolo Villaggio, Lila Kedrova in 
Eleonora Giorgi. Barvni film. Pre
povedano mladini pod 18. letom.

Grattacielo 16.00 «D colonnello Butti
gliene diventa generale». Barvni za
bavni film, v katerem igrata Aid« 
Maccione in Jacques Dufilho.

Fenice 16.00 «R bestione». Michel 
Constantin, Giuseppe Maffioli in 
Giuliana Calandra. Barvni film. 
Prepovedano mladini pod 14. letom.

Eden 16.00—22.15 «La cugina». Igrata 
Massimo Ranieri in Dayle Haddon. 
Barvni film. Prepovedano mladini 
pod 18. letom.

Ritz 16.00 «Milano odia: la polizia 
non può sparare». V glavni vlogi 
Thomas Milian in Henry Silva. 
Barvni film. Prepovedano mladini 
pod 18. letom.

Aurora 16.00 «Bullitt». V glavni vlogi 
Steve McQueen. Barvni film.

Capito! 16.30 «Peccato veniale», barv
ni film. Igra Laura AntoneRi. Pre
povedano mladini pod 18. letom.

Cristallo 16.30 «Altrimenti ci arrabbia
mo». Igrata Terence Hill in Bud 
Spencer. Baivni film.

Impero 16 00 «Jesus Christ Superstar» 
Barvni film za vse.

Filodrammatico 16.30—22.00 «Le sco
municate di San Valentino», barv
ni film. Igra Francoise Prevest. 
Strogo prepovedano mladini pod 18. 
letom.

Moderno 16.00 «Jeff Bolt l’uragano di 
Macao», barvni film.

Ideale 16.30 «Violentata davanti al 
marito». Barvni film. Igra Barbara 
Mills. Prepovedano mladini pod 18. 
letom.

Vittorio Veneto 16.30—21.45 «R gior
no dello sciacallo». Igrata A. Ba
de! in T. Britton. Barrai film.

Astra 16.30 «Anda Muchacho spara», 
barrai film. Igrata F. Testi in Jo
se Calvo.

Abbazia 16.00 «Viaggio al 7,o piane
ta», znanstvenofantastični film v 
barvah. Igrata John Ager, Greta 
Thyssen.

Mignon 16.00 Serija znanstvenofanta
stičnih filmov: «La cortina di bam
bù», barrai film. Igra Dan Durea.

Radio 16.00 «Le avventure di caccia 
di prof, de Paperis». Walt Disney 
v barvah.

Volta - Milje 15.00—17.00 «Cheyenne 
il figlio del serpente», barrai we
stern. Igra John Mitchell.

Razna obvestila
Predsedstvo TPPZ obvešča vse or- 

kestraše, da bo prva skupna vaja 
jutri, 27. t.m., ob 19. uri v Bazo
viškem domu.

Mali oglasi
TAKOJŠNJA DOBAVA 128. 127: 12« 

71, 72; 850 coupé 67, 69 ; 850 spy- 
der 69; 124 coupé 68, 69; 124 67. 
69; 850 special 68, 70; 500 L 68. 
69, 70; fiat 750 66, 69, fiat 1300 
66 in drugih 20 avtomobilov vseh 
vrst na ogled v UL Giuba 10 in 
Ul. Cologna 7 — Autosalone Trie- 
ste.

ITALPLAST — Trg Ospedale 6, tel. 
79-59-19, išče prodajalko - vajenko; 
marljivo gospo - gospodično za pro
dajo v oddelku sintetičnih podov; 
mladeniča z vozniškim dovoljenjem; 
moškega za dostavo: vajenca in

Prispevki
Delovni kolektiv Založništva tržaš

kega tiska, uprave in uredništva Pri
morskega dnevnika daruje ob smrti 
moža delovne tovarišice Ljube Božje- 
glav: Za Dijaško matico 8.500 lir, za 
Rod modrega vala 9.000 lir, za Tr
žaški partizanski pevski zbor 7.000 
lir. za Glasbeno matico 2.000 lir, za 
Narodno - študijsko knjižnico 5.000 
lir, za Tržaško folklorno skupino 14 
tisoč lir, za športno združenje Bor
3.000 lir, za prosvetno društvo F. 
Prešeren 1.500 lir, za prosvetno dru
štvo I. Gruden 1.000 lir, za prosvet
no društvo L Grbec 2.000 lir, za 
prosvetno društvo I. Cankar 1.000 lir, 
za spomenik padlim v Mačkoljah 3 
tisoč lir, za slovenski pomorski klub 
Cupa 3.000 lir.

Ob poti obletnici smrti nepozabne
ga Josipa Faganela se ga spominja
ta sestri Gizela in Olga ter daruje
ta 10.000 lir za Dijaško matico.

t
Naznanjamo žalostno vest, da nas je za vedno zapustil naš dragi 

mož, oče in nono

DOMICIJAN B0ŽJEGLAV
Pogreb dragega pokojnika bo danes, 26. septembra 1974, ob 15.30 

iz mrtvašnice glavne bolnišnice na domače pokopališče pri Koro
šcih (Sv. Barbara).

Žalujoča žena Ljuba, sinova z ženama, 
vnukinja Lara, sestra in bratje in 

drugo sorodstvo
Žalovanju se pridružuje družina Cleva

Korošci (Sv. Barbara), 26. septembra 1974



PRIMORSKI DNEVNIK
GORIŠKI DNEVNIK

16. septembra 1974

TOBAČNA TOmtNA V ZAVUAH

Delavci so proti oddajanju 
naročil zunanjim podjetjem j

Notranje moči niso kos številnim nalogam - V obratovanju le dvaj
set strojev • Zakaj primanjkujejo najbolj iskani tobačni izdelki

V vCerajšnji številki smo kratko 
poročali o protestnem gibanju, ki 
so ga v tržaški tobačni tovarni 
sprožile sindikalne organizacije CG 
IL, CISL in UIL. Povod za pro
testno gibanje je dalo vodstvo to
varne s tem, da je prepustilo zu
nanjemu podjetju nalogo, da s svo
jimi delavci raztovori v okviru to
varne 173 železniških vagonov, s 
katerimi so iz tržaške luke pripe
ljali nekaj nad 1.622 kg tobaka in 
drugega blaga.

Sklep tovarniškega vodstva je 
vzbudil pri delavcih toliko večje 
ogorčenje, ker se praksa prepušča
nja raznih del zunanjim podjetjem 
nadaljuje že od vsega začetka in v 
zadnjem času celo stopnjuje, med
tem ko sindikalni zastopniki delav
cev prav tako od vsega začetka zah
tevajo, naj tovama zaposli več de
lavcev, oziroma naj poveča njihovo 
število v skladu z napovedmi in 
obveznostmi, ki jih je vodstvo dr
žavnega tobačnega monopola pre
vzelo ob gradnji nove tovarne v 
Žavljah.

V tej zvezi ne bo odveč, če si 
nekoliko pobliže ogledamo sedanji 
položaj v žaveljski tovarni. Ta je 
bila zgrajena pred dobrimi dese
timi leti, s proizvodnjo pa so za
čeli leta 1965. V novi obrat držav
nega monopola so naložili 7 milijard 
takratnih lir, ta naložba pa naj bi 
zagotovila zaposlitev 800 do 900, po 
najbolj optimističnih cenitvah pa o- 
koli 1000 delavcev. Do take višine 
se število zaposlenih delavcev ni 
nikoli povzpelo: danes je v tovarni 
zaposlenih skupno okoli 400 delav
cev in uradnikov, pred leti pa jih 
je bilo nekaj več. Njihovo število 
se je postopoma zmanjšalo zaradi 
odstopov, upokojitev, itd. Tovarna 
je bila projektirana za 60 strojev 
za izdelovanje cigaret, danes pa je 
v tovarni le 30 strojev, od teh 
Pa jih le dvajset redno obratuje.
S tehnološkega vidika so stroji del
no zastareli, saj je njihova popreč
na storilnost na višmi 2.000 cigaret 
na minuto, medtem ko so v Evropi 
že razširjeni stroji, ki proizvajajo po 
4.000 cigaret v isti časovni enoti. 
Tržaška tovarna proizvaja cigarete 
vrste «Naz:'oo?!i». zaposleni delavci 
pa so dosegli že tolikšno kvalifika
cijo, da bi lahko pričeli s proizvod
njo tudi drugih vrst tobačnih izdel
kov državnega monopola. Zlasti ta
kih, po katerih je na tržišču veliko 
popraševanje («MS», «Colombo», 
«Diana», itd.).

Zaradi kratkovidne politike, ki jo 
na tem področju izvaja vodstvo dr
žavnega monopola, prihaja v Italiji 
do absurda, da je ponudba najbolj 
priljubljemh cigaret daleč manjša 
od povpraševanja, tako da so tra
fike pogosto brez najbolj iskanih 
tobačnih izdelkov, hkrati s tem pa 
so cigarete drage — in to mimo 
razlogov, ki jih narekuje monopolno 
gospodarjenje — ker se proizvodnja 
v tobačnih tovarnah (podobno kakor 
v žaveljskem obratu se namreč do
gaja tudi drugod po Italiji) izvaja 
v neprimernih okoliščinah, z zasta
relo tehnologijo in po splošnem ne
napisanem pravilu, da je treba sko
pariti z delovno silo, razna dela pa 
oddajati zasebnim tvrdkarm Prav 
zato si sindikalna zveza v tržaškem 
obratu prizadeva, da bi vodstvo to
varne zaposlilo več delavcev in po
večalo proizvodnjo. V zvezi s tem 
so sindikati pred časom dosegli, da 
se bodo pri natečajih za zaposlo
vanje novih delovnih moči upošte
vale prošnje kandidatov iz vseh 
občin tržaške pokrajine, medtem ko 
je doslej veljalo pravilo, da se 
smejo priglasiti na natečaj le kan
didati iz tržaške občine.

Glede očitkov, ki so se pojavili 
v zadnjem času tudi v tisku, češ 
da je delavstvo v tobačnih tovar
nah krivo za pomanjkanje določenih 
vrst cigaret in drugih tobačnih iz
delkov v italijanskih trafikah, pri
zadeti sindkalni predstavniki po
udarjajo, da gre za očitke poslane 
na napačen naslov. Razloge za po
manjkanje raznih vrst cigaret je 
treba iskati v pomanjkanju tobaka 
(posebno vrste bright), zlasti odkar 
so nekatere tuje družbe, med nji
mi zlasti «Philip Morris», zavladale 
nad dobršnim delom italijanskega 
tržišča, v pomanjkanju filtrov, ci
garetnega papirja in celofana in 
v zastarelosti tovarniške opreme. 
Poleg tega je bil državni monopol 
skoraj pol leta brez upravnega sve
ta, ki ga je pristojno ministrstvo 
obnovilo šele v začetku letošnjega 
julija.

Posebna komisija, ki je bila pred 
časom ustanovljena z nalogo, da 
pripravi vse potrebno za preosnovo

državnega monopola, je doslej prak
tično spala. Večkratni posegi sin
dikalnih organizacij, da bi se stvari 
vendarle premaknile z mrtve točke, 
so ostale doslej brez haska. Šele 
na najnovejši pritisk sindikalnih or
ganizacij je finančni minister Ta- 
nassi povabil na razgovor v Rim 
predstavnike vsedržavne sindikalne 
zveze. Sestanek bo prihodnji teden. 
To naj bi bil prvi korak na poti 
prepotrebne preosnove državne to
bačne industrije (govoriti v per
spektivi o monopolu je tvegano, saj 
je Italija zadnja dežela v Evropski 
gospodarski skupnosti, ki ga še ni 
odpravila), in v okviru te preosno
ve naj bi rešili tudi številna vpra
šanja tržaške tobačne tovarne v 
Žavljah.

• Drevi ob 19.30 se bo na sedežu v 
Ul S. Ermacora 3 sestala rajonska 
konzulta za Rojan, Greto in Bar-

kovlje. Razpravljali bodo o krajev
nih zdravstvenih enotah ter o urba
nističnih vprašanjih.

Pismeno vprašanje 
o čistoči v parkjh

Občinska svetovalca KPI, Fausto 
Monfalcon in Fabio Inwinkl. sta 
poslala pismeno vprašanje odbor
niku za javna dela, Gianniju Giu- 
ricinu, v katerem sta orisala nez
nosno stanje mestnih javnih parkov 
in vrtov, za katere, tako vsaj kaže, 
nobeden ne skrbi. Zato sta občinska 
svetovalca zaprosila odbornika za 
pojasnila o tem, če sploh občina 
namerava ukrepati za ohranitev 
redkega zelenja v našem mestu in 
za čiščenje umazanije v parkih in 
ljudskih vrtovih, kjer se navse
zadnje igrajo otroci.
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DRUGI DAN ZASEDANJA O
----------k------------------

OTROŠKIH VRTCIH

Grafično izražanje otroka 
za razvoj estetskega čuta

Predavanje dr. Cinquettija - Danes zaključek

Osrednja točka drugega dne štu
dijskega zasedanja, ki je posveče
no problematiki otroških vrtcev in 
ki se bo danes zaključilo v veliki 
dvorani liceja «Dante Alighieri», je 
bilo predavanje dr. Pia Cinquettija 
na temo «Pristno grafično, slikar
sko in kiparsko izražanje otrok». 
Cinquetti, ki je direktor občinskih 
otroških vrtcev v Veroni, je po
udaril, da morajo tako starši kot 
vzgojitelji gledati na otroka kot na 
osebo, ki ima že svojo, čeprav še 
ne dokončno, osebnost. Otrok se že 
po rojstvu razgleduje in ni potrebno, 
da mu vzgojitelji vsiljujejo določene 
zanimivosti. Treba mu je le dati 
to, kar si čaka oziroma, treba mu 
je pripraviti primerno okolje, kjer 
bo lahko razvijal svoja zanimanja. 
Zgrešeno je tudi vsiljevati otroku 
temo risbe: na razpolago mu je 
treba dati barvice ali podobno in 
mu prepustiti popolno svobodo. Ko 
pa nekaj nariše ali ustvari, ga ne 
smemo nikoli kritizirati. Otrok nuj
no potrebuje pohvale, kar je naj
večja spodbuda za nadaljnje delo.

V drugem delu svojega predava
nja je CinqueLi dejal, da bi mo
rali urediti italijanske otroške vrtce 
na precej bolj pester način, da bi 
s tem bilo okolje za otroka veliko 
bolj zanimivo. Na koncu pa je še 
enkrat poudaril, da otroku bolj 
škoduje, kot mu koristi, če mu kar
koli vsilimo. Njegovo grafično iz
ražanje, slikarjenje in modeliranje 
naj bo pristno in svobodno. Zato 
ne potrebuje kritike temveč pohva
le. Namen njegovega izražanja pa 
ni ta, da bi se razvil v umetnika, 
ampak, da si ustvari in izpili e- 
stetski čut.

Po Cinquettiju, ki je s svojim pre
davanjem vzbudil veliko zanimanja 
in razgibano debato, je župnik Lui
gi Lenardon spregovoril o verski 
vzgoji v otroških vrtcih.

Popoldan pa so z delom nadalje
vale skupine, ki razpravljajo o pre
davanjih. Glavni namen tega zase
danja je namreč ta, da se vodilno 
osebje in vrtnarice seznanijo z naj
novejšimi pedagoškimi nasveti, ki 
jim nudijo predavatelji. Vseh ude
ležencev (velika večina je vzgoji
teljic) je nad 200 in so porazdelje
ni v deset skupin.

Danes se bo zasedanje zaključilo. 
Zadnje predavanje bo imel ob 9. 
uri dr. Renato Casini in sicer o 
vzgoji iz moralnega, socialnega, 
afektivnega in emotivnega vidika v 
otroških vrtcih. Popoldne bo po
novno govoril dr. Cinquetti, ki bo 
analiziral zaključke dela vseh de 
vetih skupin.

Navesti morajo tudi številko evi
denčne tablice avtomobila ter moč 
motorja v fiskalnih konjskih močeh.

Ker bo zadnje dni meseca precejš
nji naval davkoplačevalcev na po
štnih uradih, je poštna uprava skle
nila podaljšati umike poštnih ura
dov v dneh 27., 28. in 30. septem
bra. Vsi uradi bodo namreč odprti 
od 8. do 17. ure, osrednji poštni 
urad na Trgu Vittorio Veneto pa bo 
posloval od 8.15 do 19. ure.

Naj še enkrat opozorimo, da so 
lastniki avtomobilov do 10 KS o- 
proščeni davka, za ostale kategorije 
veljajo na naslednje tarife: od 11 
do 13 KS — 15.000 lir, od 14 do 16 
KS — 30.000 Ur, od 17 do 20 KS 
— 59.000 lir, od 21 do 40 KS —
200.000 lir. Motoma kolesa z mo
torjem od 201 do 350 kub. cm —
20.000 lir, od 351 do 500 kub. cm —
50.000 lir, za motorje nad 500 kub. 
cm — 100.000 lir. Za avtomobile in 
mctorna kolesa, ki so v prometu 
nad deset let, plačamo polovični 
davek.

PO IZVOLITVI ODBORNIKOV V PONEDELJEK I
V PRIREDBI DRUŠTVA «OTON ŽUPANČIČ»

Novi občinski odbor v
torek že pričel z delom

Gorici D° nedelje v Štandrežu 
bogat «jesenski praznik»

e V
Občina bo morala rešiti važna finančna vprašanja 
Župan De Simone odpotoval v Severni Vietnam

V torek popoldne se je v Gorici 
sestal novi občinski odbor, v kate
rem sta bila tudi nova odbornika 
prof. ZucaUi in dr. Tuzzi. Župan 
De Simone je izrekel dobrodošlico 
odbornikoma in takoj so skupno 
pregledaU najvažnejša vprašanja, s 
katerimi se mora v bodočnosti so
očiti občinska uprava. Med najvaž
nejša vprašanja spada obnova orga- 
nika za osebje občinske uprave, ki 
jo bodo izvedli v bližnji bodočno
sti upoštevajoč vsedržavni spora
zum med sindikati in zvezo itali
janskih občin.

Govora je bilo tudi o kritju lan
skega primanjkljaja. Ta znaša 
1.950.000.000 Ur. Na predlog odbor
nika za finance Ciuffarina so skle
nili najeti posojilo 980.000.000 Ur, 
ki ga bodo dobili v Rimu. S tem 
bodo krili šele polovico lanskega 
primanjkljaja. Najti morajo še e- 
nako vsoto, kar pa je v tem tre
nutku zelo težko, ker obstajajo te
žave s posojili za občine in druge 
krajevne uprave.

Župan De Simone je skupno z 
županom iz Ronk Blasuttijem od
potoval včeraj v Severni Vietnam. 
Odpotovala sta z letalom iz Rima 
skupno z delegacijo dežele Lazio. 
Župana iz Ronk in Gorice vračata 
obisk, ki jo je napravila pri nas 
marca 1973 delegacija Demokratič
ne republike Vietnam. Takrat so 
delegacijo sprejeli na županstvih v 
Ronkah in v Gorici.

Na obisk v Severni Vietnam je 
oba župana povabil odbor Italija - 
Vietnam.

«UNA TANTUM»

Podaljšanje urnika 
poštnih uradov

V ponedeljek, 30. septembra, za
pade rok plačevanja davka «una 
tantum» za avtomobile. Enkratni 
dodatni davek vplačamo na pošti 
na račun 11/77000 — ACI. V ta na
men se plačevalci lahko poslužijo 
izključno normalne položnice za te
koče račune, na hrbtno stran kate
re morajo zapisati, da gre za vpla
čilo davka «una tantum» po mini
strskem dekretu z dne 6. julija 1974.

Ob tridesetletnici 
smrti Jožeta Mijota 
v tržaški Rižarni

Ta mesec poteče trideset let, 
odkar za TEBOJ 
se zgubila je sled.
Prisilno odšel sil
Odnesel s seboj si svoj zdravi 

[humor, svoj smeh, 
dobroto v srcu, zlató v pesteh!

M- Mijot

Proiest tržaške sekcije 
združenja Italija-Čile

Približno pred dvema tednoma, 
točneje 11. septembra, je bila na 
Goldonijevem trgu uspela manifesta
cija solidarnosti s čilskim ljud
stvom in to ob prvi obletnici držav
nega udara in umora predsednika 
Allendeja. Organizator te manife
stacije, združenje Italija - Čile, spo
roča. da je prejel takrat več soli
darnostnih sporočil in med temi tu- 

sporočilo proletarskih skupin v 
uniformi iz Trsta. Vendar pa se je 
manifestacije udeležilo le malo vo
jakov in kaže, da je vzrok temu iz
redna strogost nekaterih častnikov 
ki so pač po svoje razumeli pra
vilnik in ki niso dovolili vojakom, 
da bi ob času manifestacije zapu
stili vojašnice. Tržaška sekcija zdru
ženja Italija - Čile odkrito obsoja ta 
protidemokratičen dogodek, ki ga 
lahko mirno primerjamo z dogodkom 
v Palmanovi, kjer so kaznovali dva 
vojaka samo zato, ker sta se ude 
ležila praznika «Unità».

V Vidmu ustanovljena 
deželna
živinorejska zadruga

V prostorih trgovinske zbornice v 
Vidmu so se včfraj sestali na obč
nem zboru člani Živinorejske za
druge Furlanije - Julijske krajine 
«Friulcame», ki je bila ustanovlje

na podlagi deželnega zakona
štev. 18 iz letošnjega leta «za ra
zvoj živinoreje na našem področju».

Pobudo za ustanovitev zadruge 
je v skladu z določbami omenje 
nega zakona prevzela Deželna usta
nova za razvoj kmetijstva ERSA, 
in sicer v sodelovanju s pokrajin
skimi združenji živinorejcev, sin
dikalnimi in stanovskimi organiza 
cijami in zadružnimi zvezami.

Zadruga «Friulcame» si bo po 
eni strani prizadevala, da pospeši 
živinorejske dejavnosti v Furlaniji - 
Julijski krajini, po drugi pa tudi 
za to. da doseže na tržišču boljše 
pogoje za plasma vzrejene živine. 
V skladu s statutom bo zadruga na
dalje zgradila in nato vodila več 
klavnic, skrbela za skladiščenje in 
prodajo mesa, oskrbovala zadrugarje 
z mlado živino, krmo in drugimi 
potrebščinami. K zadrugi je doslej 
pristopilo kakih petdeset živinorej
cev iz Furlanije - Julijske krajine.

Na včerajšnji seji so člani izvo
lili upravni svet, ki šteje trideset 
članov. Izvolili so tudi redne in 
nadomestne člane nadzornega od 
bora ter člane razsodišča.

Upravni svet je nato izvolil pred 
sednika, tri podpredsednike in druge 
vodilne oreane zadruge. Za pred 
sednika je bil izvolien D. De Mar
chi, za podpredsednike G. Andrian. 
M. Catta ruzzi in A. Listuzzi. za čla
ne vodilnega odbora pa E. Bellavi- 
ta, ravnatelj ERSA, I. Blason, L. 
De Mattia. P. Paiero in V. Si«t. 
Nadzornemu odboru predseduje dr. 
F. Noia, načelnik deželne delegacije

STALNO
SLOVENSKO GLEDALIŠČE 

V TRSTU

SLOVENSKA 
PROSVETNA ZVEZA 
V GORICI

ZVEZA
SLOVENSKE KATOLIŠKE 

PROSVETE 
V GORICI

v sodelovanju z Ustanovo za 
kulturne in umetniške prire
ditve EMAC iz Gorice 
Vas vljudno vabi k vpisu a- 
bonmaja za sezono 1974 - 75 
v Gorici

VPISOVANJE ABONENTOV 
DO 5 OKTOBRA NA SEDEŽU 
SLOVENSKE PROSVETNE ZVE
ZE (PRI JOŽICI SMET), UL. 
MALTA 2, TEL. 2495 TER V 
KATOLIŠKI KNJIGARNI, TRG 
VITTORIA 25. TEL. 2407.

Dosedanji abonenti lahko tudi 
telefonsko obnovijo abonma 
še danes, 26. t.m.

V zvezi s tiskovnim poročilom 
goriške občine o sestanku parla
mentarcev je tiskovni urad sociali
stične stranke izdal tiskovno poro
čilo. v katerem ponavlja izjavo po
slanca Fortune, da PSI podpira sa
mo tako rešitev, ki bo dala uprav
ljanje proste cone v roke prizade
tim krajevnim upravam. Predlog 
za enotno nastopanje vseh parla
mentarce- v Rimu je dal poslanec 
Fortuna potem ko je uvidel, da 
hodita tako krščanska demokracija 
kot socialni demokrati vsak zase 
po ločenih poteh. To pa je za do
sego zakona škodljivo.

V zvezi z obnovo politično uprav
nega delovanja v krajevnih upra
vah naj omenimo vesti, ki krožijo 
te dni. Osrednja finančna komisija 
pri notranjem ministrstvu ni upo
števala v občinskih in pokrajinskih 
proračunih izdatkov, ki so bili na
menjeni plačilu poviškov plač u- 
službencem. Kako bo z mesečnimi 
predujmi po 20.000 lir, ki so jih 
krajevne uprave v številnih prime
rih že odobrile in tudi izplačale 
svojim uslužbencem?

Sindikalna federacija 
o plačah osebja 
v bolnišnicah

Tajništvo enotne sindikalne fede
racije se je sestalo z zastopniki 
sindikatov uslužbencev in delavcev 
v bolnišnicah. Proučili so položaj 
v bolnišnicah na Goriškem, kjer 
obstajajo težave z izplačilom plač 
za september. Sindikalno tajništvo 
upošteva hudo finančno krizo, v 
kateri se, ne po lastni krivdi, na
hajajo bolnišnice, vendarle meni, da 
ne sme pasti ta kriza na ramena 
uslužbencev. Razpoložljiva finanč
na sredstva naj torej uprave bol
nišnic uporabijo za plače

odbornika za industrijo in trgovino, 
predsednika tržaške pristaniške u- 
stanove in zastopnika pristaniške 
družbe v Tržiču. Debata se bo pri
čela že predpoldne, nadaljevala se 
bo po kosilu.

Policija bo nadzorovala 
zaloge petrolejskih goriv

Goriška prefektura je poslala 
vsem oddelkom raznih vrst polici
je okrožnico, s katero opozarja na 
nujnost nadzorstva nad ilegalnimi 
skladišči gorilnega olja, bencina in 
drugih petrolejskih goriv. Zakon 
točno predvideva kdo in kje lahko 
hrani ta goriva.

Obilica folklornih skupin in zabavnih orkestrov

• Komunistična celica v Lečniku je 
te dni imela svoj sestanek. Na njem 
so razpravljali o vaških problemih. 
Izvolili so tudi svojega zastopnika v 
rajonsko konzulto za Ločnik. Ta je 
Enzo Bucovini, delavec v podgorski 
predilnici.

Prihodnjo soboto 
razprava o bodočnosti 
pristanišča v Tržiču

V soboto, 5. oktobra, bo v veliki 
dvorani trgovinske zbornice v Gori
ci, na pobudo iste zbornice simpo
zij o temi «Pristanišče v Tržiču: 
sedanjost in perspektive». Simpozij 
se bo pričel ob 9.30. Uvodno bese
do bo imel predsednik zbornice Lu- 
pieri, sledili bodo govori deželnega
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AKTIVNOST DRUŠTVA UPOKOJENCEV

Upokojenci iz Nove Gorice 
so obiskali Gonars in Doberdob

Druga skupina je bila v Cerkniški dolini

V preteklem tednu so upokojenci 
iz Nove Gorice priredili dva lepa 
izleta. Zjutraj 17. t.m. so odšli na 
ogled Cerkniške doline, ki je po svo
jih prirodnih lepotah mikavna in je 
vredna obiska. Na tem potovanju se 
nudijo turistu trije pomembni objekti: 
Postojnska jama. muzej NOB v Lo
žu z bogato zbirko slik in drugih 
primerkov, ki ponazarjajo junaštva 
partizanov in grozljive zločine in na- 
silstva okupatorjev, ter Snežniški 
grad. Razstavljeni predmeti in oprema 
gradu presenečajo zaradi neizmerne
ga razkošja in izobilja grajske go
spode. Polno je lovskih trofej, naga
čenih zveri snežniških in javomiških 
gozdov, bogate knjižnice in lepe zbir
ke slik in posode.

Grad je bil last nemškega gos
poda, ki je v njem le dvakrat v 
letu prebil s svojimi prijatelji po ne
kaj dni med lovom na divjad v ob
sežnih gozdovih. Oskrbnik in služinčad 
v gradu so bili sami trdi Nemci, a 
okoliški kmetje so morali dajati svo
jo delovno silo na tlaki. Človeka o- 
mamljata čudovita tišina in zrak te
ga področja.

Cerkniška dolina je polna naravnih 
lepot in čarov s svojimi ponikalnica- 
rrri, slovitim Cerkniškim jezerom in 
velikim naravnim mostom, pod kate
rim bobni šumeča reka. Ob njej se 
človeku stoži, da se že po kratkem 
toku izgublja v skrivnostno podzemlje. 
Nedaleč odtod je prelep hotel «Ra
kov Škocjan» z očarljivim okoljem, 
Tu se more človek v miru odpočiti 
in po predhodnem naročilu tudi dobi, 
kar si poželi.

Nič manj zabaven in koristen ni 
bil izlet skozi Gorico do Palmanove 
kjer so si ogledali posebnosti lepe
ga mesta. Cilj je bil Gonars, kamor 
so prispeli po kratki vožnji s tremi 
avtobusi. Vse je močno presenetil 
župan Gonarsa Guido Toso s svojim 
toplim sprejemom in pozdravnim go
vorom. Ves čas obiska se je zadržal 
z upokojenci, jim tolmačil posebnosti 
veličastnega spomenika jugoslovan
skim internirancem, koncentracijsko 
taborišče v Gonarsu in znamenitosti 
mesta. Po priložnostnem govoru Kri
stjana Bavdaža, ki se je županu za
hvalil za njegovo pozornost in na 
klonjenost, je najstarejši borec NOB 
z dvema mladinkama položil lavorov 
venec pred spomenik.

Sledil je ogled zgodovinskega Ogle

ja, bazilike in arheoloških prič mo
gočnega rimskega imperija. Dalj ča
sa so se zadržali v Gradežu ob ču
dovitih plažah in se navduševali ob 
lepotah mesta. Ogromna monumental
na grobnica v Redipuglii je stisnila 
srca, kajti v njej počiva mnogo ti
soč padlih mladih ljudi v prvi sve
tovni vojni. Upokojence je prevzemal 
globok občutek neizmerne spokojnosti 
in težkih spominov.

Zadnji je bil na vrsti Doberdob, 
žalosten spomin na hude bitke, na 
ogromno število pobitih slovenskih 
mladeničev in mož, spomin na ro
man Prežihovega Voranca, ki je sam 
doživljal grozote in trpljenje na fron
ti pri Doberdobu, in na pesem «Oj 
Doberdob, slovenskih fantov grob . ..» 
V Doberdobu je tudi spomenik padlih 
med NOB. Pred njim so upokojenci 
dolgo postali in zapeli žalostinko 
«Gozdič je že zelen ...» Nepozabno 
bodo ostali v spominu obiskani kraji 
in njihove posebnosti, pa tudi izredna 
gostoljubnost in prijetno počutje v slo
venski gostilni Turn v štandrežu.

T. R.

Občinsko podjetje za vodo, plin 
in elektriko obvešča, da bo od 
jutri dalje zaprt za promet odsek 
Ulice Capellaris, in sicer od Ulice 
Levada do Ulice Scogli.

V Štandrežu se domači prosvetni 
delavci vneto pripravljajo na «je
senski praznik», ki bo v vasi, na 
široki glavni Mihaelovi ulici od 
jutri, petka, do nedelje. Od ne
delje, ko je na Goriškem precej 
deževalo, so bili prireditelji zaskrb
ljeni, včeraj popoldne pa, ko se je 
nad Gorico nebo zjasnilo, so se 
Štandrežci oddahnili v upanju, da 
bo vreme vzdržalo do konca praz
nika.

Glavno težo letošnjih praznovanj 
so dali folklori. Osrednja prireditev 
bo v nedeljo proti večeru, ko bo 
nastopila priznana folklorna skupi
na «France Marolt» iz Ljubljane. 
To je sedaj najboljša slovenska 
folklorna skupina ki bo prikazala 
celotni program slovenskih in drugih 
jugoslovanskih plesov. Jutri, v pe
tek zvečer, pa imajo na programu 
nastop furlanske folklorne skupine 
iz bližnjega Koprivnega. Tudi ta 
skupina je zelo znana, nastopila je 
že v številnih državah. Njen 
nastop v štandrežu pomeni začetek 
izmenjave kulturno-prosvetnih sku
pin med Slovenci in Furlani.

V nedeljo bo tudi mladinski ex 
tempore za mlade slikarje, razstav

ni prostor bo na velikem obcestnem 
zidu v Mihaelovi ulici. V nedeljo 
bodo na sporedu tudi druge tekme. 
Prireditve bodo na glavni vaški 
cesti, v Mihaelovi ulici, ki bo za 
to priliko, vse tri dni, od 19. ure 
dalje, zaprta za promet. Vsak ve
čer bodo igrali kar trije orkestri, 
tako da bodo najmlajši kot naj
starejši prišli na svoj račun. Se
veda bodo delovali s pijačo in je
dačo dobro založeni bifeji.

štandrežci so se na ta praznik 
pridno pripravili. Prav je, da se 
ga udeleži čimveč ljudi.

Razstave ^
V salona Meblo v Novi Gorici je 

odprta razstava marin pokojnega tr
žaškega slikarja Alberta Sirka. Odpr
ta je ob delavnikih.

V enoteki «La Serenissima» v Gra
dišču je odprta razstava slik tržaš
kega slikarja Lojzeta Spacala. Odpr
ta je od 10. do 24. ure vsak dan.

Razstava avstrijskih slikarjev iz 
mesta Wiener Neustadt je odprta 
v razstavišču Espomega v Ul. Ga
doma vsak dan.

.................................................. ...................... .

LETOS H DEVETIČ

Letošnje mittelevropsko srečanje 
bo posvečeno filozofskim prijemom
Poseben poudarek, tudi z razstavo njegovih del, goriškemu filozofu Carlu Michelstaedterju

Dina Ronerja, podpredsednik je 
Stanko Nanut, tajnik Miloš Tabaj, 
blagajnik Maks Nanut, gospodarji 
Ivo Berdon, Rudi Brajnik in Jožef 
Bizaj, pregledovalci računov Aldo 
Tabaj, Marij Čampa, Ivan Plesni
čar, nadzorni odbor Jelko Petejan, 
Viljem Žezlin in Giani Brajnik, od
borniki pa so Emil Nanut, Danilo 
Nanut, Marčeto Petejan, Sandro 
Corva in Davorin Paulin.
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Carlo Micheistaedter: «Mož z brado»

V soboto se bodo v dvorani Attems 
zbrali filozofi iz srednje Evrope, da 
bi na devetem mittelevropskem sre
čanju razpravljali o filozofskih toko
vih v preteklosti in sedanjosti v dr
žavah, ki zemljepisno spadajo v ob
močje srednje Evrope. Srečanje spa
da v vrsto manifestacij, kjer se zbi
rajo umetniki in znanstveniki. Vsako 
leto je tema shoda drugačna, v pri
pravi je že shod prihodnjega leta, ki 
bo posvečen slikarstvu in kiparstvu.

Prihod v Gorico so napovedali fi
lozofi in drugi kulturniki iz Italije, 
Jugoslavije, Avstrije, Madžarske, Če
škoslovaške, Romunije in Zvezne re
publike Nemčije. Letos bodo prvič 
prisotni tudi Poljaki.

Posebni poudarek bodo dali gori
škemu filozofu, tragično umrlemu še 
pred prvo svetovno vojno, Carlu 
Michelstaedterju. Posvečena mu bo 
razstava njegovih slik, saj je tudi 
slikal. Za to zasedanje so bila ti-

VEČERNA ŠOLA ZA PROGRAMERJE 
ELEKTRONSKIH RAČUNALNIKOV

Šolsko leto 1974-75: programski jezik

COBOL
Informacije o vpisu v učnem centru ZPR v Novi 

Gorici, v prostorih šolskega centra za blagovni pro
met, Erjavčev drevored 8, od ponedeljka do petka, 

od 17. do 19. ure.

ZPR - ZAGREB - OOUR - AOP 
Center za stručnu izobrazba 

kadrova za AOP, 
Zagreb, Szabova 4

skana nekatera njegova dela, ki 
bila vsem nepoznana. Njegovo : 
puščino so namreč hranili sorodniki in 
šele pred nekaj leti je sestra Paula 
zapuščino izročila goriški državni 
knjižnici. Strokovnjaki so tako lah
ko našli vse o tem mladem gori- 
škem filozofu.

Mittelevropski shod se bo pričel 
svečano otvoritvijo v soboto zjutraj, 
trajal pa bo do torka. Vstop na 
razprave je prost.

Interpelacije 
svetovalcev SDZ

Svetovalca SDZ prof. Stanislav 
Bratina in dr. Damjan Paulin sta 
poslala goriškemu županu dve in
terpelaciji. V prvem ugotavljata, 
da je stanje nekaterih okoliških 
cest zelo kritično in nevarno za 
promet. To velja zlasti za cesto 
Ločnik - Jazbine, za tisto skozi Groj- 
no, za cesto Gorica - Pevma - O- 
slavje, za povezavo med Pevmo in 
Šanco ter nekatere cestne odseke 
proti štmavru. Župana in odbor 
sprašujeta kdaj in kako mislita 
poskrbeti, da se omenjeni nedo- 
statki odpravijo.

V drugi interpelaciji omenjena 
svetovalca izražata odločno neza
dovoljstvo prebivalcev iz štandre 
ža zaradi nerazumljivega zavlače
vanja z začetkom gradnje novega 
otroškega vrtca v štandrežu. Takšno 
nezadovoljstvo je popolnoma upra 
vičeno, saj je načrt za novo po
slopje že več let pripravljen in 
ob požaru starega vrtca je odbor
nik za javna dela zagotovil v ob 
činskem svetu, da se bodo dela za 
novo stavbo začela v najkrajšem 
času. Od takrat sta minili že dve 
šolski leti, novih prostorov pa še ni.

Nov odbor ŠD 
«Juvcnlina» iz Štandreža

Ta teden se je na prvi seji se
stal novoizvoljeni odbor športnega 
društva «Juventina» iz Štandreža. 
Na sestanku so si porazdelili funk
cije. Za predsednika so imenovali

Šolske vesti
Ravnateljstvo gimnazije - liceja «P. 

Trnbar» v Gorici, Ul. Croce 3, spo
roča, da se prične šolsko leto 1974- 
75 v torek, 1. oktobra, s šolsko ma
šo ob 10. uri v stolnici. Dijaki naj 
se zberejo na šoli ob 9.30.

Ravnateljstvo učiteljišča «S. Gregor
čič» v Gorici, Ul. Croce 3, sporoča, 
da se prične šolsko leto 1974-75 v to
rek, 1. oktobra s šolsko mašo, ki bo 
ob 10. uri v stolnici. Dijaki naj se 
zberejo na šoli ob 9.30.

Ravnateljstvo trgovske šole obve
šča, da se prične šolsko leto 1974-75 
v torek, 1. oktobra s šolsko mašo, 
ki bo ob 10. uri v stolnici. Dijaki 
naj se zberejo na šoli ob 9.30.

Ravnateljstvo nižje srednje šole «I. 
Trinko» v Gorici sporoča, da se prič
ne šolsko leto 1974-75 v torek, 1. 
oktobra s šolsko mašo ob 10. uri v 
stolnici. Dijaki naj se zberejo na 
šoli ob 9. uri.

Izleti
Slovensko planinsko društvo Gorica

bo v prvi polovici oktobra priredilo 
avtobusni izlet. Proga izleta bo na
slednja: Gorica, Bovec, Predel, Ra
belj, Rabeljsko jezero, Nevejsko se
dlo (če bo čas dopuščal, se bodo z 
žičnico peljali do planinske postojan
ke «Gilberti»), dolina Reklanice, Klu- 
že, Videm, Gorica. Vpisovanje se je 
že pričelo na sedežu SPD, Ul. Mal
ta 2.

Gorica
VERDI 17.15— 22.00 «Requiem per un 

commissario di polizia». N. Coucel 
in R. Hossien. Barvni film. Pre
povedano mladini pod 14. letom.

MODERNISSIMO 17.00-22.00: L'ame- 
rikano», Yves Montand in Renato 
Salvatori. Barvni film.

CORSO 16.45-22.00 «Qui Montecarlo: 
Attenti a quei due». Tony Curtis 
in Roger Moore. Barvni film.

VITTORIA 17.30-22.00 «La notte dei 
demoni», S. Oliver in S. Darden. 
Barvni film. Prepovedan mladini 
pod 18. letom.

CENTRALE 17.00-21.30 «UFO — i 
misteriani», B. Lee Stevans. Barv
ni film.

Tržič
AZZURRO 18.00—22.00 «Confessioni se

grete di un convento di clausura». 
Barvni film.

EXCELSIOR 17.30 - 22.00 «L’urlo». 
Barvni film.

PRINCIPE 18.00-22.00 «L’arbitro». 
Barvni film.

!\ora Corica
SOČA «Operacija Kohinor», italijanski 

barvni film ob 18.00 in 20.00.
SVOBODA «Zaklad na vrhu nebotič

nika», francoski barvni film ob 18. 
in 20. uri.

DESKLE «Let mrtve ptice», sloven
ski barvni film ob 19.30.

RENČE «Kapetan Mikula Mali», jugo
slovanski barvni film ob 20.00.

PRVACINA «Smrt v jaguarju», ame
riški barvni film ob 20.00.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je dežur

na lekarna «Al Redentore», UL Ro» 
selli, tel. 12-340.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI 
Danes je ves dan ta ponoči dežurna 

lekarna Pontoni e Bassi, Raštel, tel. 
83-349.
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NEZAMENLJIVOST NEUVRŠČENIH

Svet jih spoštuje 
tudi brez orožja
Že prve dni zasedanja generalne skupščine OZN je bilo 
moč ugotoviti, da so neuvrščeni izredno pomemben de

javnik v mednarodnih dogajanjih

POZITIVNE POSLEDICE SMOTRNE AGRARNE POLITIKE

Makedonija nekaj več kot 
jugoslovanska Kalifornija

V nekaj letih je morala iskati za svoje pridelke trg v vsej Jugosla
viji, v kratkem bo morala tržišče razširiti na širša evropska področja

«Po čem se solidarnost med ne
uvrščenimi razlikuje od solidarnosti 
med člani Atlantskega ali Varšav
skega pakta?» Takšno ali podobno 
formulirana vprašanja postavljajo 
na Zahodu tisti, ki bi hoteli ne
uvrščene izenačiti z vojaškimi bloki 
ter jih proglasiti za nekakšne tek
mece oziroma nasprotnike svojega 
lastnega bloka.

Tudi predsednik tokratnega zase
danja generalne skupščine OZN, al
žirski zunanji minister Bouteflika, 
predstavnik neuvrščene dežele, je mo
ral že na svojem prvem srečanju s 
časnikarji odgovoriti na podobna pro- 
vokatorska vprašanja. Prav zares — 
provokatorska, saj jih drugače ni 
moč imenovati. Toda alžirski zuna
nji minister je nanje zelo učinkovi
to odgovoril. Zelo jasno, bi rekli, ko 
je izjavil, da so bloki bili in so še 
danes vojaške zveze, zasnovane na 
nasprotnosti ideologij, skladno s tem 
pa so tudi njihove politike naperje
ne druga proti drugi. Medtem ko 
niso neuvrščeni nikoli niti pomislili, 
da bi postali vojaška sila, naperjena 
proti komurkoli.

Pojav neuvrščenih ni bil dočakan 
s simpatijami. Najmanj so mu bili 
naklonjeni oni, katerim ni bilo — da 
g} tako izrazimo — simpatično, da 
so se «majhni» začeli vmešavati 
v sistem, s katerim so upravljali 
«veliki». Zaradi tega so neuvrščene 
siKičetka dolgo «spregledovali», a 
ko so jih opazili, je bilo to najpo
gosteje, ko se je skušalo dokazati, 
da se v blokovsko razdeljenem svetu 
pač vsakdo mora opredeliti.

A ko se je pokazalo, da neuvrščeni 
resnično ne pripadajo nobenemu blo
ku, se jim je začelo — zlasti lani, 
v času alžirske konference — doka
zovati, da so si preveč različni in 
pa, da različnost vsekakor ne more 
predstavljati moči, marveč da je to 
najočitnejši dokaz slabosti. Skratka, 
skušalo se je na proces nastajanja 
in krepitve gibanja neuvrščenih vpli
vati tako, da bi to čimprej bilo zbri
sano s površja mednarodnega po
litičnega prizorišča kot nekakšen na
ključen ter absurden pojav, kate
rega življenjska doba spričo tega 
pač res ni mogla dolgo trajati. Da
nes je vsakomur jasno, da v tem po
gledu ni šlo za nobeno naključje, 
n.arveč za realno in nujno potrebo, 
da se vprav prek takega gibanja 
začenjajo v svetu odkrivati in re
ševati problemi, ki so bili predolgo 
nasilno prikrivani in zapostavljeni, 
a pri tem ni prišlo nobenemu od 
«velikih» na pamet, da je prav to 
bil osnovni razlog, da so se neka
tera bistvena svetovna protislovja 
zdela nerešljiva, se še naprej za
pletala in razumljivo, vso situacijo 
vodila k vsakomur jasni zaključni 
katastrofi.

Toda vtem je, nasprotno, alžir
ska konferenca dokazala, da so ne
uvrščeni, navzlic vsem različno
stim, lahko in še kako enotni, ko 
se postavi vprašanje njihove neod
visnosti, enakopravnosti in nadalj
njega napredka. Še v tistem tre
nutku so jih bili proglasili za tret
ji blok. Ne samo to, bili so tudi 
opozorjeni, naj ne bodo presene
čeni, če se bo z njim, namreč z 
gibanjem neuvrščenih, ravnalo kot 
da je blok. Zelo kmalu, že na pre
teklem rednem, a še bolj na spo
mladanskem izrednem zasedanju 
generalne skupščine (ko je tekla 
razprava o surovinah in razvoju), 
je solidarnost neuvrščenih nekate
re začela motiti.

Neuvrščeni — kot je pretekle 
dni bilo rečeno v generalni skup
ščini Oi N — ne žele biti tekmeci 
nikogar, kot jim tudi ni do tega, 
da bi se prepirali z velikimi. V 
obdobju vzajemnega spoštovanja 
med velikimi silami ter popušča
nja v svetu so neuvrščeni — že po 
naravi svojih pogledov — najbolj 
zainteresirani na tem popuščanju, 
ki naj bo veljavno za vse, ne sa
mo za izbrance.

Neuvrščeni že od začetka daja- 
jo izreden prispevek k popušča
nju. Dejavno sodelujejo pri izbolj
šanju odnosov med državami, da, 
celo pomagajo oziroma prispevajo, 
da bi ne prišlo do spopadov med 
največjimi, kot je n. pr. pokazala 
njihova uspešna intervencija v var
nostnem svetu, ko je konec lanske
ga leta kriza na Bližnjem vzhodu 
kmalu privedla ZDA in SZ na sam 
rob neposrednega spopada.

Pobude neuvrščenih ter njihov 
prispevek k naporom, da bi se v 
svetu ustvaril neki pravičnejši go
spodarski in socialni sistem, pri 
tem pa obenem obvaroval in utrdil

OVEN (od 21.3. do 20.4.) S trmo 
ne boste prišli nikamor, še najmanj 
vam bo koristila sedaj, čemu ste 
ljubosumni?

BIK (od 21.4. do 20.5.) Imeli bo
ste priložnost, da pokažete svoje 
sposobnosti. Spremenili boste mnenje 
o neki osebi.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) Raz
mere sicer niso povoljne, toda uspeh 
je zagotovljen. Neprijetno vam bo 
v novi družbi.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Kar se 
dela ali poslov tiče, bo šlo vse kot 
namazano. V družini neprijeten spor.

LEV (od 23.7. do 22.9.) V fi
nančnih zadevah se vam ni treba 
bati ničesar. Presenečenje čustvene
ga značaja.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Ne 
iščite izgovorov in stranskih poti. 
N «stopiti morate odločno. Ljubosum
nost moti razpoloženje.

mir, jih uvrščajo med važne, ne
zamenljive udeležence v mednarod
nih dogajanjih. Ta nezamenljivost 
je bila, kot že omenjeno, večkrat 
dokazana. Načela neuvrščenih — 
da je treba v odnosih med država
mi spoštovati enakopravnost, ne
odvisnost ter nevmešavanje v no
tranje zadeve drugih — jim zago
tavljajo čedalje večje spoštovanje 
vseh miroljubnih sil sveta, tem
bolj, ker njihov ugled ne temelji na 
moči orožja, temveč na neizpodbit
nosti in moči njihovih argumentov. 
Ni dvoma, da danes ni več moč 
postavljati vprašanja utemeljenosti 
in koristnosti gibanja neuvrščenih, 
da danes neuvrščenih držav ni več 
moč, kot nekoč, gledati zviška ter 
skušati ustvarjati videz, kot da jih 
ni oziroma, da predstavlja zgolj na
ključen in absurden pojav, marveč 
se njihova vloga in pomen objek
tivno vse bolj krepita.

«Tovarištvo, požrtvovalnost, sa- 
moodpoved in iniciativnost, ki so 
bile med NOB naša najmočnejša 
doživetja — začetek in življenje 
bolnice «Franja» — naj nam bo
do še v nadaljnjem delovanju sim
bol, ki ga bomo posredovali naši 
mladini.»

Te besede je zdravnica Franja 
napisala na spominske fotogra
fije, ki so jih na srečanju v so
boto, 21. septembra t. I. prejeli 
zdravniki, bolničarji, bolničarke in 
strežno osebje — nekdanje parti
zanske bolnice «Franja» v soteski 
Pasic v Novakih pri Cerknem.

Lepo je, zares lepo, kadar se 
srečajo nekdanji partizani, čeprav 
so tri desetletja starejši. Med ta
ke borce so spadali med narodno
osvobodilno borbo tudi zdravniki, 
bolničarji, bolničarke in strežno 
osebje. Tem je bila zaupana skrb 
in nega tistih tovarišev, ki so bi
li v boju huje ali lažje ranjeni. 
Da so ranjeni borci bili čimprej 
prepeljani ali prenešeni v skrite 
partizanske bolnišnice, so skrbeli 
tudi komandanti in komisarji ope
rativnih enot. Spomnimo se samo 
skrbi maršala Tita, ki je v bitki 
pri Neretvi poskrbel tudi za re
šitev 4000 ranjencev. Spomnimo se 
prostorsko bližnjega dogodka, ko 
je cela XXXI. divizija sprejela 84 
huje ranjenih borcev iz bolnic 
«Franja» in «Pavla» in jih v av-
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gustu 1944 prepeljala in delno pre
nesla s Cerkljanskega na Notranj
sko, odkoder so jih potem z le
tali prepeljali v Bari v Italijo.

Rad bi o tem ponovnem, tova
riškem in iskreno toplem partizan
skem srečanju napisal nekaj ta
kih besed, ki bi se oprijele srca. 
Taka srečanja so živa kronika na
šega časa. So trenutki podobni 
mejnikom, ki danes zaznamujejo 
našo zgodovino, saj je ta zgodo
vina nadaljevanje naše narodno
osvobodilne borbe. Iščem besed, 
ki ne bi bile puhle in prazne, be
sed, ki bi pomenile živo vsebino, 
tako kot jo je imela narodnoosvo
bodilna borba. Tako kot so jo i- 
mele naše skrite partizanske bol
nišnice z zdravniki in strežnim o-

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Imeli boste uspeh v organizacij
skem delu, ki vam bo poverjeno. 
Utrujeni boste.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
Sprejeli boste ukrepe, zadevajoče 
potrebno finančno utrditev. Bodite 
bolj taktični.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 
Nepredvideni dogodki vam bodo pri
nesli korist. S svojo radoživostjo 
boste spravili vse v dobro voljo.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Prišlo bo do spora med vami in 
predstojniki. Ogibajte se nepotrebnih 
diskusij.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Jutro 
je primemo za nakupe. V zvezi s 
čustvenimi vprašanji, bo sreča na 
vaši strani.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Pospravili 
boste plodove vloženih naporov. 

I Obstaja nevarnost, da boste morali 
1 spremeniti načrt.

Ena najbolj popularnih ameriških 
pevk lepa črnka Ann Peebles pri
de prihodnji mesec na daljšo tur

nejo po Evropi

sebjem. Takrat je bila v nas vseh 
vedno živa in povsod prisotna e- 
na sama želja: zmagati in žive
ti! To je bila tista živa — življe
nja, krvi in upora polna sila — 
ki nas je držala pokonci, da smo 
vztrajali, da smo v njo verjeli.

Kako krhko, puhlo in prazno je 
vse tisto, kar so nekdanji oblast
niki hoteli vsiliti v nas in našo 
zavest in kako močno, veliko, tr
dno in naše je vse, kar ima iz
vor v kmečkih uporih in narodno
osvobodilni borbi! Še stoletja na
prej bodo rodovi za nami hlast
no zajemali — kraje, imena, let
nice in datume — iz kronike, ki 
smo jo pisali v štiriletni narod
noosvobodilni borbi!

Ne vem, če sem s temi bese
dami ujel vsaj delček tistega raz
položenja, ki je v soboto 21. sept. 
prevevalo udeležence že tradicio
nalnega srečgpj#, zdravnikov, bol
ničarjev, bolničark in strežnega o- 
sebja bolnice «Franja» v Novakih 
pri Cerknem. Prišli so, da bi obu
dili spomine na tistih šestnajst 
mesecev, ki so jih preživeli v te
sni soteski Pasic. Prišli so, da se 
pogovorijo o takratnem življenju, 
o takratni moči, vzdržljivosti, člo
večnosti in tovarištvu, ki so ga po
svečali ranjenim borcem. Hiša to
variša Metoda v Logu je z izred
no gostoljubnostjo sprejela nekda
nje bolničarje, bolničarke, kuha
rice in zdravnike dr. Franjo, dr. 
Bidovca in dr. Poharja.

Vedno snujoča in nikoli miru
joča — kadar gre za nekdanjo 
bolnico «Franjo» — in po vsem 
Cerkljanskem in Idrijskem pozna
na in priljubljena zdravnica Fra-

Novejša zgodovina ZDA je pokaza
la ali vsaj nakazala, da je v Ame
riki korupcija precej razširjena. 
Toda če je v vsej deželi veliko 
korupcije, je je v Chicagu največ. 
Tako pravijo sami Američani, celo 
prebivalci Chicaga se s tem bahajo. 
Chicago je namreč mesto Al Capo- 
neja, Johna Dillingerja in podobnih 
ljudi, pa tudi policajev, ki najprej 
streljajo, nato preverjajo upraviče
nost svojega početja. Tako trdijo 
v New Yorku za Chicago, tako 
priznavajo sami prebivalci Chicaga, 
ki so obsedeni od «miselnosti», da 
so drugo mesto največje dežele na 
svetu in jim je prav to, da so šele 
drugo mesto ZDA, nekoliko narobe, 
kajti njihov nebotičnik «Searsa» je 
visok 475 m m bo najvišja zgradba 
na svetu, 30 m višja od najvišjega 
nebotičnika v New Yorku, Chicago 
ima tudi prvi nebotičnik z jekleno 
strukturo, Chicago ima še vrsto 
drugih prednosti saj Chicago ima naj- 
večjo borzo žita na svetu, največjo 
trgovinsko zgradbo na svetu, največ
ji promet v proizvodnji mesa in 
jekla, največje letališče in največji 
letališki promet v ZDA, 30 milijonov 
potnikov; luko, skozi katero gre več 
ladij na leto kakor skozi Panamski 
prekop, v Chicagu so 1942 leta iz
vedli prvo kontrolirano atomsko re
al cijo, v Chicagu je Picasso posta
vil svojo najvišjo in najtežjo skulptu
ro, 15 m visok in 162 t težak kip, 
skratka Chicago ima celo vrsto 
naj...

V Chicagu je tudi Marina City, 
torej najvišja izključno stanovanjska 
palača na svetu. Gre za dva nebo
tičnika v obliki koruznega storža, 
za katera prebivalci Chicaga pravi
jo. da spadata med svetovna čuda. 
V njuni bližini pa je druga palača 
s svojim rekordom, namreč John 
Hancock Center, 100-nadstropna pa
lača, kjer je 28 nadstropij namenje
nih uradom, ostalo pa stanovanjem.

Toda če se Chicago baha z vsemi 
temi prednostmi, z vsemi temi 
naj.... v pezitivnem smislu, mu 
drugi očitajo veliko naj... v nega-

V dneh, ko se povsod govori o 
ekonomski krizi, o slabem pridelku 
in o bližajoči se stiski je kar pri
jetno, ko nekje zaslediš nekakšno 
oazo, ki te prepričuje o obratnih 
perspektivah, če smo lahko letos 
zapisali za Jugoslavijo, da je doži
vela izredno dobro letino, velja za 
SR Makedonijo ugotovitev, da do
življa velike rezultate v kmetijstvu 
že vrsto let in da so ti rezultati 
dejansko šele začetek nekakšnega 
novega, obdobja, ki bo to do vče
raj tako zaostalo področje privedlo 
na raven visoko razvitih kmetijskih 
področij.

V Makedoniji so v zadnjih letih 
zabeležili malone neverjeten napre
dek v kmetijstvu. V letih od 1968 do 
1973 se je namreč skupna kmetijska 
proizvodnja v Makedoniji povečala 
za 40 odstotkov. Takšno naraščanje 
je omogočila predvseh sistematična 
agrarna politika, ki je ustvarila 
temelje za nadaljnji razvoj kmetij
skega gospodarstva, za spremembo

nja je navzočim podala kratko po- 
l ročilo o delu odbora za obnovo in 
| ohranitev bolnice «Franja». Na 

lanskem srečanju dne 2. septem
bra 1973 je bil ustanovljen pose
ben odbor, sestavljen iz zdravni
kov in bolničarjev. Ob ustanovit
vi je odbor prevzel nalogo, da ob
novi ta partizanski spomenik ta-

tivnem smislu. Pravijo namreč, da 
ima Chicago tudi dva najhujša slu- 
ma na svetu. Kaj pomeni slum? 
Mestna četrt najslabše kategorije ali 
vrste, mesto izredno nizke stanovanj
ske kulture, mesto drobnega krimi
nala in cenene smrti, mesto najnižje 
prostitucije itd.

V neposredni bližini čikaškega vse
učilišča in znane Wrightove prerij
ske hiše «Robbie House» se začenja 
eden najslabših slumov v ZDA. Ca- 
rolyn Portier, simpatična črnka, ki 
se je povzpela na položaj glavne 
urednice krajevnega lista «The Ob- 
sener», govori o tem delu mesta, ki 
ga neka črnska organizacija skuša 
lešiti pred popolnim uničenjem, ne
kako takole: Gre za vrste in vrste 
hiš, kjer «notranjosti» že ni več, 
kjer so okna in vrata le slepe od
prtine, kjer so se strehe že zdavnaj 
zrušile v notranjost, tako da se 
blok za blokom zdi kot ruševine, 
ki so ostale po nekem bombnem 
napadu, kjer pa je bilo bombardira
nje tako precizno, da so bombe zru
šile le notranjost hiš pokonci pa 
so ostali zunanji zidovi.

že omenjena Carolyne pove o 
tem delu mesta naslednjo zgodovino:

«Pred 30 leti so se beiopolti mešča
ni začeli seliti v lepše predele 
mesta. V njihova stanovanja so se 
začeli seliti črnci. Ker so bili bolj 
siromašni od belopoltih someščanov, 
niso mogli plačevati dotedanje sta
narine. Lastniki hiš so jim stanari
no znižali, hkrati pa so štiristano- 
vanjsko hišo spremenili v 8- ali celo 
12 stanovanjsko. Enostavno so so
be razdelili na dvoje in dodali še 
kak priključek, da so temnopolti 
stanovalci dobili sicer stanovanje po 
nižji ceni, toda za polovico ah ce
lo za dve tretjini manjše. Seveda se 
je v teh majhnih stanovanjih pre
bivalstvo tako rekoč nakopičilo in 
ker lastnikom hiš ni bilo do tega, 
da bi ob nizkih stanarinah hiše 
pcpravljali. so te začele propadati in 
so jih tudi črnci začeh zapuščati. 
V dveh ožjih četrtih tega dela mesta

strukture kmetijstva in upoštevala 
izredne prirodne pogoje. Posvečena 
je bila namreč pozornost racional
nemu vlaganju velikih sredstev in 
sicer predvsem v razširitev in 
razčlenitev hidrosistema, nadalje v 
nove sodobne plantažne nasade, pa 
tudi v gradnjo silosov in podjetij za 
predelavo kmetijskih pridelkov.

Velik del Makedonije ima izredne 
klimatske pogoje za pridelovanje 
sadja, grozdja, povrtnine, cvetja, to
baka itd. Osrednja Makedonija ima 
področja s 310 sončnimi dnevi na 
leto. ima sredozemsko klimo in še 
marsikaj pozitivnega. Primanjkuje 
pa ji vode. Toda namakalna mre
ža se iz leta v leto veča, kajti od 
655 tisoč ha obdelovalnih površin 
sedaj namakajo že 95 tisoč ha. že 
prihodnje leto bodo lahko namakali 
140 tisoč ha, v nekaj letih pa celo 
50 odstotkov vseh obdelovalnih po
vršin, to se pravi nad 300 ti
soč ha zemlje.

Samo ob sebi se razume, da pri-

ko, da bodo številni obiskovalci 
videli prav tisto zunanjo in notra
njo podobo z vso opremo, kot jo 
je imela bolnica med NOB. Tova
rišica Franja je med drugim po
vedala, da vsako leto obišče ta e- 

ANDREJ PAGON-OGAREV

je nad 200 popolnoma zapuščenih 
hiš, na stotine drugih hiš pa je le 
delno naseljenih in še tisti redki 
njihovi stanovalci jih bodo slej ko 
prej zapustili, ker teh hiš nihče ne 
popravlja, če bo že omenjeni črnski 
organizaciji uspelo mestno četrt re
šiti, bo to pravi čudež.

V Chicagu sta dve takšni četrti. 
In ker živi v njih le najbolj bedno 
prebivalstvo, ki ga odklanjata o' t st 
in družba ,ni nič čudnega, če se v 
teh dveh predelih mesta kriminal 
množi, kar je še posebno pomembno 
za mesto, kot je Chicago, ki se ce
lo baha, da prednjači v ZDA tudi 
v zločinstvu.

V stavku dveh smo prikazali ta 
del čikaškega naj... Sedaj bomo 
stopili še v drugi del mesta, kjer 
bomo videli drugi del naj... Iz 
čikaškega črnskega geta bomo stopili 
v Hancock Center in njegovo okoli
co. To je tako imenovano «navpično» 
mesto, mesto bodočnosti. Eden izmed 
stanovalcev že omenjenih «koruznih 
storžev» Marina City je v svojem 
izredno napetem poslovnem dnevu 
vendarle našel toliko časa, da je o- 
pisal svoje občutke prebivalca tega 
dela mesta On pravi:

«Včasih je življenje v Marina Ci- 
tyju in v podobnih zgradbah — ži
vljenje v oblakih. Toda ne v figura
tivnem, pač pa v dobesednem po
menu. Zelo zabavno je, ko se 
zjutraj zbudiš in opaziš, da si v 
oblakih, včasih celo nad oblaki. In 
tedaj pokličeš vratarja in ga vpra
šaš, kakšno vreme je pravzaprav 
v Chicagu, «na Zemlji».

«Koruzna storža» imenujejo Marina 
City, city — mesto. Iz enostavne
ga razloga, Ker živi v samih teh 
dveh nebotičnikih nad 2000, morda 
tudi 2500 prebivalcev. Palači sta 
visoki po 170 m. Imata po 60 nad
stropij in skupno 900 stanovanj. Vrhu 
tega je prvih 20 nadstropij ena sa
ma velikanska garaža za okoli ti
soč avtomobilov. V središču vsakega 
«rimža» so dvigala, stopnišča, po
sebne «cevi» za odpadke. V «storžih» 
so najrazličnejše trgovine, banke, re-

merno vložena sredstva dajejo tudi 
ustrezne rezultate. In zato je za
čela Makedonija pridelovati tolikšne 
količine posameznih kultur, da jih 
more in tudi mora izvažati po vsej 
Jugoslaviji. Ne bo pa minilo veli
ko let, ko bo s svojimi pridelki 
morala tudi na tuja tržišča.

Nekaj podatkov o tem, kaj do 
včeraj zaostala Makedonija že da
nes pridela: Z 28 tisoč ha vinogra
dov pošlje Makedonija na trg 150 ti
soč ton grozdja. Rižna polja se iz 
leta v leto večajo in Makedonija bo 
v kratkem krila že polovico jugo
slovanskih potreb po rižu in to z 
rižem, ki bo višje kakovosti kot je 
bil nekoč droban makedonski riž. 
Pridelovanje paprike je že lani pre
koračilo količino 100 tisoč ton, prav 
tako pridelajo v Makedoniji že nad 
100 tisoč ton paradižnika, okoli 30 
tisoč ton tobaka in nad 10 tisoč 
ton bombaža. Makedonski nasadi da
jo nad 50 tisoč ton jabolk in prav 
tako veliko drugega sadja, lani 
pa so v makedonskih farmah za 
kokoši imeli 340 milijonov jajc.

V letih od 1966 do 1973 so v 
Makedoniji vložili v kmetijstvo in 
sicer samo na družbenem sektorju 
19,7 odstotka celotnih investicij, 
kar je bilo v tem času vloženih v 
razvoj gospodarstva. To se pravi, 
da so Makedonci namenili kmetij
stvu kar eno petino vseh svojih na
ložb. V razdobju od 1971 pa do 
1975 nameravajo vložiti v kmetij
stvo novih 233 milijard starih dinar
jev, kar bo prav gotovo solidna 
materialna baza, pa čeprav niti 
to še ne bo zadostovalo, da bi se 
Makedonija na tem področju po 
vzpela na raven bolj razvitih prede
lov Jugoslavije. Toda že te naložbe 
bodo omogočile, da bo Makedoni
ja izredno povečala svoj pridelek 
grozdja, vina, zelenjave, sadja, ri
ža, pa tudi industrijskih kultur, 
namreč bombaž, maka, tobaka itd.

Nekdo je v zvezi s temi obsežni
mi načrti rekel, da se Makedonija 
spreminja v jugoslovansko Kalifor
nijo. Drugi pa menijo, da bo Ma
kedonija v jugoslovanskih merilih 
več kot je Kalifornija v ameriških 
merilih, kajti po nekaterih raču
nih bi mogla Makedonija v razme
roma kratkem času postati «zani
mivo» kmetijsko proizvodno področ
je ne le za Jugoslavijo, pač pa za 
Evropo. V tem smislu je govor o 
industrijskem razvoju kmetijstva, 
namreč v smislu načrtov, ki so jih 
izdelali lani in ki predvidevajo 
razvojno dobo do leta 1978.. V prvi 
etapi tega razvoja predvidevajo 
gradnjo petih živinorejskih farm s 
po 5 tisoč kravami, nadalje farmo 
za 4 tisoč telet, nadalje farme za 
40 tisoč prašičev, dalje 2600 ha 
novih vinogradov, gradnjo velikih 
centralnih kleti, velikih hladilnikov, 
silosov, ribnikov itd., itd.

Skratka, Makedonija ubira nagle 
korake v smeri novih razvojnih 
ciljev, ki bi mogli to do včeraj 
najbolj zaostalo področje Jugoslavi
je pripeljati med razvita področja.

Prejeli smo
IL PONTE. Mesečna revija za po

litiko in slovstvo. Štev. 2-3, le
to XXX. Izdaja založba La nuo
va Italia editrice iz Firenc.

stavracije in turistični urad. Ker 
sta «storža» zgrajena ob reki Chi
cago, imata v «kleteh» pristanišče 
za motorne čelne stanovalcev. Samo 
kilometer od «storžev» se začne je
zero Michigan.

In vendar prebivalci «storžev» pra
vijo. da je še lepše v 100-nadstropni 
palači John Hancock. Tam je nam
reč življenje bolj živo, kajti od 13. 
do 41. nadstropja so pisarne in u- 
radi najrazličnejših ustanov, nato so 
štiri nadstropja namenjena trgovi
nam, od 45. do 92. nadstropja so 
stanovanja, na vrhu pa so televizij
ski studii in podobne ustanove ,ki 
zavzamejo preostalih 7 nadstropij. 
Posebno prijetno, pravijo, je za tiste, 
ki stanujejo v palači in hkrati v 
njej tudi delajo. Nekdo na primer 
stanuje v 90. nadstropju, zaposlen 
pa je v pisarni, ki je kakih 50 
nadstropij nižje, ko zjutraj pozajtrku
je, se najprej z «lokalnim» dvigalom 
spusti nadstropje dve nižje, kjer 
prestopi na «ekspresno» dvigalo, na
to pa spet prestopi na «lokalno» dvi
galo, Id ga pripelje v nadstropje, 
kjer je njegova pisarna. Ekspresna 
dvigala se ustavljajo le vsakih 10 
nadstropij.

V palači ima ta «srečnež» tudi gle
dališče. drsališče in še marsikaj. 
Na njegovo nesrečo pa se mož ne 
ukvarja s tem športom, pač pa je 
dober teniški igralec. Zato mu je 
žal, da v svoji «bajti» nima na 
voljo teniškega igrišča. Ce bi imel 
še to. bi mu sploh ne bilo treba 
na ulico. Tako pa vendarle mora 
včasih v mesto «na zrak».

Ti čudoviti «panji», za katere tr
dijo, da so stanovanjski bloko bo
dočnosti, pa imajo tudi za ameriško 
miselnost eno napako. Nekoliko dra
gi so. Tudi za ameriške pojme. Sta
narina se odmerja po kvadraturi 
stanovanja in višini nadstropja. Vse
kakor pa stane stanovanje od 258 
do 850 dolarjev na mesec, kar bi 
bilo naše od 150 do 510 tisoč lir. 
cziroma srednja mera 330.000 lit 
na mesec.

Horoskop

.. ■Hlini   m,nuni inumi unii imuiimu    

NA VSAKOLETNEM TOVARIŠKEM SREČANJU V NOVAKIH PRI CERKNEM

Zdravniki in strežno osebje 
ponovno v bolnišnici «Franji»

Kaj je bilo med letom storjenega, da se ta spomenik humanosti ohrani

(Nadaljevanje na 6. strani)

Janez Petmelj, ki je pokazal kraj, kjer so potem zgradili bolnišnico
«Franjo»
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Dvoje skrajnosti čikaškega naj...

ČETRTEK, 26. SEPTEMBRA 1974
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL

18.15 Program za mladino:
Violončelist Gošu,
Pravljica z lutkami

18.35 V ZOOLOŠKEM VRTU, madžarski film 
18.50 Pustimo jih živeti

NA OTOČJU GALAPAGOS
19.15 ŠPORTNI DNEVNIK

Ital. kronike, Danes v parlamentu in Vremenska slika
20.00 DNEVNIK
20.40 Togliatti in Jaltski memorandum

Deset let je že, odkar je umrl Paimiro Togliatti. Ob tej prilož
nosti sta Alberto Sensini in Domenico Bernabei pripravila pro
gram, v katerem skušata prikazati politični smisel znanega pi
sma, ki ga je Togliatti sestavil na Jalti v Sovjetski zvezi, pi
sma, ki je poslednji pisan dokument tega italijanskega politič
nega voditelja. Kot je znano, je generalni sekretar KPI Pai
miro Togliatti umrl 21. avgusta 1964 na Krimu. Njegovo pismo 
pa je bilo objavljeno prvič 5. septembra. Danes bodo o To
gliattiju govorili Longo, Natta, Pajetta, Napolitano in Ingrao, 
torej ljudje, ki so bili ob Togliattijev! mrtvaški postelji, na
dalje razni javni delavci in časnikarji

21.45 Glasbeni program:
GLASBA NA VODI
Na sporedu so Chopin, Liszt in Offenbach

22.20 SREČANJE Z DIONNE WARWICK
Znano črnsko pevko bo občinstvu predstavil Augusto Martelli

23.00 DNEVNIK
Danes v parlamentu in Vremenska slika

DRUGI KANAL
20.30 DNEVNIK
21.00 Biblioteca di Studio mo

Glasbena prireditev, ki sta jo pripravila Antonello Falqui in 
Guido Sacerdote.
V prireditvi, ki so ji dali naslov «Grof Montecristo», bodo na
stopili kvartet Cetra, Gabrielle Antonini, Alfredo Bianchini, 
Sergio Bruni, Walter Chiari, Antonella Lualdi, Elena Sedlak, 
Grazia Maria Spina, Renato Tagliani, Bice Valori, Lina Volon- 
ghi in Franco Volpi.
Program, ki je nocoj na sporedu, je pravzaprav ponovitev, 
saj je bil na sporedu že pred 10 leti. Gre za humoristično - 
glasbeno predelavo enega najbolj popularnih literarnih del v 
svetovnem slovstvu, za nekakšno «transplantacijo v humor in 
glasbo» znanega romana, ki ga je napisal Dumas oče. 
Edmonda Dantèsa aretirajo v Marseillu dan pred njegovo po
roko. Očitajo mu, da je na strani Bonaparta. 14 let je mož v 
zaporu v gradu If. Dejansko je po krivem obsojen, kajti v za
por ga je pahnil Fernando, kateremu rade volje nasede tudi 
ambiciozni sodnik Villefort. Z njima sodeluje v tej podli de
javnosti tudi Danglars. Te svoje smrtne sovražnike bo Dantès 
«poplačal» potem, ko bo prišel iz zapora. Njegov pobeg iz za
pora pa je fantastičen in mu pri tem pomaga stari menih 
Faria. Edmond Dantès nato pride na otok Monte Christo, kjer 
je skrito velikansko bogastvo. Ko postane tako Dantès zelo bo
gat, se vrne v domovino, kjer začne svoje obračunavanje. 
Walter Chiari bo igral starega opata, sivolasega Fario. Dan
tèsa bo upodobil Virgilio Savona, Lucia Mannucci bo igrala 
Dantèsovo zaročenko Mercedes, Tata Giacobetti bo Fernando, 
Felice Chiusane pa bo sodnik Villefort. Njegova žena bo Li
na Volonghi, njuna hčerka pa Bice Valori. Renato Tagliani 
bo policijski častnik, Sergio Bruni bo bogataš Morrei itd.

22.10 Dežela moja:
Človek, področje, okolje
Pred nedavnim je bila v Milanu konferenca, na kateri so se 
sestali župani največjih mest na svetu. Giulio Macchi je iz
koristil priložnost, da je «posnel» za televizijo najbolj po
membne probleme velikih metropol, kot jih pač vidijo njiho
vi «prvi možje», seveda iz posebnega zornega kota. namreč 
s politične, ekonomske in socialne plati. Problemi mesta Mi
lana, ki so tipični problemi velikih mest bodo prikazani tako, 
kot jih vidi milanski župan Aldo Aniagi, ki od časa do časa 
te probleme primerja s problemi drugih velikih mest. Temu 
pa bodo dodali še več filmskih reportaž, ki jih je pripravil 
Ugo Palermo

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
9.10 TV ŠOLA

Igre na cesti. Kje je Jugoslavija, Od Altaja do Severnega 
Ledenega morja itd.

10.35 in 15.40 Francoščina
19.05 Obzornik
19.20 Svet v vojni:

BITKE NA ATLANTIKU
V današnji deseti zaporedni oddaji s tem naslovom bodo gle
dalci TV videli bitko med Nemčijo in zavezniki za nadoblast 
nad Atlantikom. Poleg vojnih ladij in vojne mornarice na
sploh bodo v tej bitki sodelovale tudi letalske sile

20.15 Neapeljske pesmi
20.45 Risanka 
21.00 DNEVNIK
21.30 Kam in kako na oddih
21.40 S. Lenz: URA NEMŠČINE

Danes začne ljubljanska TV predvajati barvno TV nadalje
vanko v štirih delih, ki je bila posneta po romanu sodobne
ga nemškega pisatelja Siegfrieda Lenza

22.35 Četrtkovi razgledi:
ČAS, MISEL IN AKCIJA
Oddaja je reportažni zapis o spremembah v mladinski orga
nizaciji v Jugoslaviji, pravzaprav o novih oblikah njenega 
delovanja. Oddajo so posneli med študentovsko in delovno 
mladino in v raznih slovenskih občinah, posebno tam, kjer so 
se nove oblike mladinskega delovanja že uveljavile. Oddaja 
je posvečena bližnjemu 9. kongresu mladinske organizacije

23.05 Likovni nokturno: FRANC NOVINC
23.20 DNEVNIK

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
21.00 Otroški kotiček: risanke
21.15 DNEVNIK
21.30 «Nevarne žene», film
23.00 Likovni nokturno: GRUPA «ZEMLJA»

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila: 7.05 Jutranja glasba; 11.35 
Slovenski razgledi: 13.30 Glasba
po željah; 17.00 Program za mla
dino; 18.15 Umetnost in prireditve;
18.30 V ljudskem tonu; 19.10 Sve
tovni popotniki; 19.25 Program za 
najmlajše; 20.00 šport; 20.35 Ra
dijska drama «Obračun»; 21.35 
Skladbe davnih dob; 21.45 Južnoa
meriški ritmi.

TRST
12.15 Deželne kronike; 15.10 Zbo

rovsko petje; 10.40 Med prijatelji 
opere; 19.30 Deželne kronike.

KOPER
7.30, 8.30. 12.30, 14.30, 17.30. 18.30, 

19.30, 21.30 Poročila; 7.15 Glasba 
za dobro jutro; 8.40 Jutranja glas
ba; 10.45 Glasba in nasveti; 12.00 
Glasba po željah; 14.00 Turistične 
beležke; 15.20 Polke in valčki; 17.00 
Ital. pevski zbori; 18.00 Mladinski 
klub; 13.45 Lipovškova simf. pesni
tev «Domovina»; 19.00 Popevke; 
20.00 Male skladbe velikih mojstrov;
20.30 Prenos RL; 21.00 Glasba v 
večeru; 22.15 Orkestri v noči; 23.00 
Prisluhnimo jim; 23.35 Ansambel 
Slavko Osterc.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 Po

ročila; 12.00 Sindikalni problemi;
8.30 Jutranje popevke; 9.00 Vi in 
jaz; 11.30 Izbran spored; 12.30 če
trti program; 14.40 Radijska nada
ljevanka; 16.00 Program za mladi
no; 16.00 Sončnica; 17.05 Komorna 
in operna glasba; 19.30 TV glasba; 
20.00 Jazzovski koncert; 20.45 No
ve ital. popevke; 21.15 Glasbeni 
večer; 22.00 Orkestri lahke glasbe.

M. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 15.30, 19.30 Po

ročila; 7.40 Jutranja glasba; 8.40 
Kako in zakaj?; 8.50 Orkester; 9.05 
Pred nakupi; 9.30 Radijska na
daljevanka; 9.45 Pesem za vsako
gar; 10.35 Program z Bongiornom;
12.40 Alto gradimento: 13.35 Dva 
komika; 13.50 Kako in zakaj?; 14.00 
Plošče; 15.40 Glasbeno - govorni 
spored; 18.35 Zgodovina ital. popev
ke; 19.55 Plošče; 21.20 Dva komika;
22.50 človek v noči.

III. PROGRAM 
8.25 Jutranji koncert; 10.30 Ros

sinijeve skladbe; 11.40 Plošče resne 
glasbe; 13.00 Glasba skozi čas: ci
ganska glasba; 14.30 Simf. koncert;
16.10 Koralna glasba; 17.10 Na spo
redu je Čajkovski; 18.00 Francoske 
popevke; 18.25 Lahka glasba; 19.15 
Večerni koncert; 20.15 Traetta: «Le- 
serve rivali».

SLOVENIJA
7.00, 8.00. 11.00, 14.00, 16.00.

20.30 Poročila; 7.50 Na današnji 
dan; 9.10 Glasbena matineja: 10.05 
Energije primanjkuje; 10.30 Potujmo 
z glasbo; 11.15 Po Talijinih poteh; 
12.20 Z nami doma in na poti; 13.30 
Kmetijski nasveti; 13.40 Pihalne 
godbe; 14.30 Priporočajo vam...;
15.10 Celjski komorni zbor; 15.40 
Med šolo, družino in delom; 16.40 
V plesnem ritmu; 17.00 «Vrtiljak»;
17.40 Iz Šeherezade; 18.00 «Septem
ber 74»; 18.35 Produkcija kaset;
18.50 Človek in zdravje; 19.00 Ak
tualnosti; 19.15 Simf. koncert; 20.00 
Lahko noč, otroci!; 21.00 Domače 
pesmi; 22.00 Ob 70-letnici E. Kocbe
ka; 22.40 Glasbeni nokturno; 23.15 
Popevke; 24.05 F. Černigoj: Pesmi.
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NOGOMET V TRENING TEKMI S PISTOIESEJEM

Fulvio Bernardini preskusil 
dve postavi reprezentance

Gole sta dosegla Prati in Damiani (2) ■ Živahna igra
FIRENCE, 25. — Italijanska dr

žavna A reprezentanca je danes v 
trening tekmi premagala enajsteri
co Pistoiese s 3:0 (1:0).

Strelca sta bila: Prati ter Damia
ni (2).

«Azzurri» so igrali v 1. polčasu 
v tej postavi: Zoff, Rocca, Roggi, 
Benetti, Zecchini, F'acchetti, Caso, 
Re Cecconi, Boninsegna, Capello in 
Prati.

Pred 18.000 gledalci je reprezen
tanca tokrat zaigrala nekoliko tolj 
prizadevno in živahno, kot je bil 
običaj pri dosedanjih reprezentan
cah. Precej so k temu doprinesli 
novinci, ki so ves čas igrali na 
robu svojih sil in so se znašli 
zaradi svoje kondicije pogostoma 
na položaju, od koder so lahko ne
varno ogrožali nasprotna vrata.

V drugem polčasu je prišlo v 
moštvu do nekaj sprememb. Nasto
pili so ti igralci: Albertosi, Rocca, 
Sabadini, Morini, Zecchini, Wilson, 
Damiani, Re Cecconi, Boninsegna, 
Capello, Prati.

Tudi v nadaljevanju tekme je 
moštvo igralo živahno in od časa 
do časa je bilo videti res dober 
nogomet, to pa ne glede na dej
stvo, da je branila nasprotna vra
ta razmeroma šibka enajsterica.

Tehnični komisar Bernardini je 
Imel z igralci za zaprtimi vrati tu
di sestanek, na katerem so raz
pravljali o taktiki, ki jo bo skušalo 
moštvo uveljaviti v sobotni tekmi 
proti Jugoslaviji v Zagrebu.

ZAGREB, 25. — Jugoslovanski 
reprezentanti so od včeraj zbrani 
na skupnih pripravah v Zagrebu. 
Vsi so v glavnem zdravi, le Oblak 
toži nad bolečinami v vratu. Veči
na reprezentantov je prispela že 
včeraj, pet pa jih je dopolnilo šte
vilo danes. Danes so reprezentanti 
opravili dva treninga: zjutraj in 
popoldne. Jutri pa bodo vadili ob 
svetlobi reflektorjev. Trener Mia- 
dime bo glede na to, da je tudi 
jugoslovansko moštvo precej po
mlajeno, posvetil mnogo pozornosti 
predvsem uigravanju svoje enaj
sterice.

Kapetan jugoslovanske reprezen
tance bo Katalinski.

ODBOJKA
5. IN 6. OKTOBRA

Zanimiv ženski 
turnir v Gorici

V soboto in nedeljo, 5. in 6. okto
bra, bo v Gorici zanimiv odbojkar
ski turnir za članice. Poleg italijan
skih in jugoslovanskih prvakinj od 
Valdagna iz Scandicci ter Rijeke z 
Reke bosta sodelovala še italijanski 
prvoligaš Casagrande iz Sacileja ter 
šesterka Corridoni (dokaj ojačena). 
Ekipa iz št. Petra ob Soči bo igra
la pod tem imenom, praktično pa 
bo to deželna reprezentanca, če se
veda izvzamemo odbojkarice iz Sa
cileja. Za Corridoni bodo na tem 
turnirju igrale 4 igralke ter po dve 
odbojkarici Libertasa iz Pordeno
na, AGI iz Gorice, OMA iz Trsta ter 
ena zastopnica PAV Dormisch iz 
Vidma in Sonja Pernarčič od trža
škega Bora. Organizatorji so prišli 
do te zamisli samo iz praktičnih 
razlogov, če bi uradno nastopala 
naša dežela, bi bilo veliko birokrat
skih formalnosti in tako bo uradno 
nastopal Corridoni z omenjenimi i- 
gralkami, katerih imena bomo ob
javili v enem od naših prihodnjih 
prispevkov.

Sam turnir bo izredno zanimiv in 
tako bomo imeli spet priložnost si 
ogledati dokaj zanimivo odbojkar
sko tekmovanje. Italijanske prvaki
nje se nam bodo v Gorici predsta 
vile s spremenjeno postavo, ki je 
še močnejša od lanske. Poleg Ro
munke Popa bodo še naslednje re 
prezentantke: Julli in Natali (ki sta 
v preteklem prvenstvu igrali za Me- 
tauro), Marè, Dei in Densi (ki na
stopajo prav tako v izbrani vrsti)

Za Valdagno bo igrala tudi bivša 
članica Corridonija Barbara Trevi- 
san. Novi trener te šesterke je Aldo 
Bellagambi, ki je obenem tudi zvez

ni trener ženske reprezentance in 
do zadnjega prvenstva tudi večkrat
nega prvaka Ruinija iz Firenc.

Rečanke so nam tudi dobro zna
ne. Poleg tega, da so med lanskim 
prvenstvom spremenile svoje ime 
Partizan v Rijeko je prišlo tudi do 
drugih sprememb, šesterko sta za
pustili večkratna češkoslovaška re
prezentantka Bendova ter Zriličeva, 
ki bo v bodoče branila barve beo
grajske Crvene zvezde. Bendova je 
tudi trenirala Rečanke in to zah
tevno delo je prevzel Adolf Urnaut. 
Ti ekipi imata tudi največ možno
sti za končno zmago. Pri Casagran- 
deju po odhodu Trinajstiča niso do
bili zaenkrat še primernega trener
ja. Tudi zastopnice iz Sacileja zna
jo prikazati odlično odbojko.

Tudi Corridoni se bo predstavil iz
redno ojačan, vprašanje pa je, ka
ko se bodo posamezne odbojkarice 
med seboj ujele v teh tako zahtev
nih nastopih.

ŠPORT NA TV
Medtem ko so potrdili, da bodo 
soboto prenašali ob 18.55 (po pr

vem italijanskem TV sporedu) med
narodno tekmo Jugoslavija — Ita
lija, bodo v nedeljo popoldne na 2. 
sporedu trije prenosi. Ob 16. uri 
bo na sporedu tekmovanje za «Veli
ko nagrado» meranske loterije, sle
dil bo prenos kolesarske dirke «Pa
riz - Tour», ob 19.45 pa bodo pred
vajali registrirani prenos enega 
polčasa nogometne tekme reprezen
tanc «under 23» med Italijo in Ju
goslavijo.

V soboto, 5. oktobra bosta na spo
redu izločilni tekmi Corridoni - Val- 
dagna ter Casagrande - Rijeka, v 
nedeljo dopoldan pa bo najprej sre
čanje med poražencema za tretje 
mesto, potem pa sklepna tekma za 
prvo.

G. F.

KOLESARSTVO
BRUSELJ, 25. — Belgijec De Me- 

yer je zmagal na 54. mednarodni 
kolesarski dirki Pariz — Bruselj, 
katere proga je merila 287 km. 

Lestvica
1. Marc de Meyer (Bel.) 6.47'’
2. Roger de Vlaeminck (Bel.) 6”
3. Rosiers (Bel.) 15” in nato v 

istem času še:
4. Dierickx (Bel.)
5. Teirlink (Bel.)
6. Verbeeck (Bel.)
7. Gimondi (It.)
8. Eric Leman (Bel.)
9. Karstens (Niz.)

10. Moser (It.)
11. Van Linden (Bel.)
12. Bitossi (It.)
13. Maertens (Bel.)
14. Ritter (Dan.)
15. Walter Planckaert (Bel.)

Športno uredništvo Primor
skega dnevnika obvešča vse 
svoje stalne dopisnike, da bo 
danes, v četrtek, ob 20. uri v 
prostorih našega uredništva v 
Trstu, Ul. Montecchi 6, vsako
letni posvet ob začetku sezone. 
Prosimo za točnost!

;..3wr .-

Dom — S. Giovanni 2:0 
(15:13, 15:5)
DOM (Gorica): Komel, Prinčič, 

Klanjšček, Sosou, Pavšič, Peric in 
Černič.

S. GIOVANNI AL NAT.: Zucco, 
Figar, Venuti, Medveš, Cappello, 
Bertossi, Beltrame, Maserotti.

Goriški Dom je v ponedeljek zve
čer v drugi odigrani tekmi 1. od
bojkarskega turnirja Libertas, pre
magal šesterko S. Giovannija al Na
tisene s čistim izidom 2:0.

_____ Tekma, katero se je ogledalo ve-
Število gledalcev.

na M „lie (.kipii s.„ H. ,xiuo.,
Kot vse kaže je s staro italijansko nogometno reprezentanco, ki je ljubiteljem tega športa v Italiji pri- ka‘er® UVr'
nesla mnogo zadoščenja, pa tudi razočaranj, zdaj res konec. Novo moštvo, k! ga ]e sestavil novi teh- stila v polfinalni del turniija
nični komisar Bernardini, je doslej (na treningih) izpolnilo precej pričakovanj. Kaže torej, da so naredi- J®S‘e^atoJedo ^ ^

li «križ» čez staro reprezentanco ob pravem času srečanje zmedeno in to do stanja
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VSAK PO ENO ZMAGO v SOBOTO, 28. SEPTEMBRA, V VIDMU

ODBOJKA NA TURNIRJU LIBERTASA

Domovci zmagali 
v pomembni tekmi

Trenutno so na 2. mestu lestvice

KK Sežana s člani Preko 300 tekmovalcev 
Borovci s kadeti na prvih mednarodnih Ml
Novak, Brezec, Mazzucca in Ambrožič najboljši

Borovi košarkarji so v torek go
stovali v Sežani, kjer so odigrali 
dve prijateljski trening tekmi. Vsa
ko društvo je osvojilo po eno zmago.

Novo nogometno igrišče v

V nedeljo, 29. septembra bo od
prto novo žaveljsko nogometno i- 
grišče. Potreba po nogometnem i- 
grišču v Žavljah že dalj časa ob
staja.

Nekaj let po zadnji vojni so 'me
li Žaveljci lastno ekipo, ki jih je 
leta 1948 zastopala v prvenstvu 
UCEF. Na razvalinah takratnih 
«Žavelj» so nekateri domačini od
ločili leta 1967, da ponovno ustrno- 
vijo nogometno društvo.

Društvo se je vpisalo leta 1970 
v začetniško prvenstvo, letos pa 
tudi v deželno naraščajniško pr
venstvo in «Pokal Pacco».

Z večjim mladinskim delovanjem 
je postala potreba po lastnem igri

šču vedno večja; skoraj vsi vašča
ni so bili pripravljeni sodelovati. 
Prvi korak pa je napravila žavelj- 
ska župnija, ki je dala domačemu 
društvu na razpolago prostor za 
gradnjo igrišča. Tudi dežela je ne
kaj prispevala, tako da so z grad
njo lahko začeli.

Pomoč so dale tudi razne usta
nove, med temi tudi miljska obči
na. Nekaj je pripomogla tudi nogo
metna federacija. Tako so gradnjo 
lahko dokončali; manjkala je le o- 
graja igrišča. Delo so prevzeli na 
lastne stroške odborniki ter razni 
simpatizerji društva.

Skupno je bilo določeno, da se 
bo novo igrišče imenovalo «Corren-

Nazario» v spomin pokojnega
odbornika.

Da bi žaveljsko društvo še en
krat potrdilo dobre odnose in so
delovanje s slovenskimi športnimi 
društvi v zamejstvu, je povabilo 
na otvoritveno tekmo ŠD Breg.

Program otvoritve bo tak:
9.30 otvoritev

10.30 naraščajniška nogometna tek
ma, veljavna za pokrajinsko 
prvenstvo

14.30 žensko nogometno srečanje 
med dvema domačima ekipa
ma

15.30 prijateljska tekma med Bre
gom in Žavljami.

Jolo

KADETI
Bor — KK Sežana 47:46 (28:24)

KOŠARKARSKI KLUB SEŽANA: 
Rudolf 4, Novak 20, D. Mahnič 4, 
S. Mahnič, Dolgan, Kecmanovič 8, 
Peris 4, Janjič 3, Škrlj, Božeglav 
1, Daolio, Slavkovič 2.

BOR: Žerjal 5, Furlan 1, Paro- 
vei 10, Mazzucca 14, Perko 7, Ko
šuta 2, Volk, Čok, Siega 8, Race.

Sodnika: Tavčar in Korljan iz Se-

PROSTI METI: Sežana 4:8, Bor 
13:28 Pet osebnih napak: Žerjal 
(42:41).

V izenačeni in tehnično veljavni 
tekmi so borovci premagali doma
čine le s točko razlike. Srečanje je 
bilo na splošno dopadljivo. Med po
samezniki bi med Sežančani omeni
li Novaka, ki je dosegel 20 točk, 
med borovci pa Mazzucco, Parovela 
in Siego.

ČLANI
KK Sežana — Bor 100:78 

(60:34)
KK SEŽANA: "Vddopive? L, Slahnič 

16, Breiec 26. Korljan 17, Danev, 
Žiberna 20, Mozetič 4, Tavčar 6, 
čebulec. „ „,1.

BOR: Sosič 8, Barazzutti 5, Vato
vec 4, Kralj 2, Škrk 10, Ambrožič 
25, Koren 4, Klobas 17, Košuta 3.

SODNIKA: Rudolf in Ostrouška
iz Sežane.

PROSTI METI: KK Sežana 7:12, 
Bor 12:26. Pet osebnih napak: Čebu
lec 88:56.

Sežančani so se (predvsem v prvem 
polčasu) dobesedno razigrali in so 
onemogočili obrambo borovcev. V dru
gem polčasu so «plavi» nekoliko bolje 
zaustavljali napad domačinov, vse
eno pa so ti zanesljivo zmagali. Med 
domačini se je izkazal center Brezec, 
med borovci pa Ambrožič.

» • •
BOLOGNA, 25. — V povratnem pri

jateljskem košarkarskem srečanju 
Bologni je domači Sinudyne premagal 
Snaidero s 105:91 in se je tako od
dolžil za poraz v Vidmu. Najboljša 
igralca na igrišču sta bila Američana 
Jim McDaniels (44 točk) in Tom 
McMillen (35 točk).

• * •

RIO DE JANEIRO, 25. — Evropska 
reprezentanca, ki se v Braziliji pri
pravlja za današnji prvi spopad z 
ameriško reprezentanco, je včeraj od
igrala prijateljsko trening tekmo z 
domačo selekcijo «carioca» iz Rio 
de Janeira. Evropa je zmagala z 
91:54: Trener evropske reprezentan
ce Italijan Giancarlo Primo je naja
vil prvo peterko, ki bo drevi igrala 
proti Američanom: čosič, Braebender, 
Šolman, Cachemire in Sergij Belov.

Nastopile bodo reprezentance na
še dežele, Slovenije in Koroške

Več kot 300 tekmovalcev se bo 
v soboto pomerilo v Vidmu na pr
vem mednarodnem mladinskem sre
čanju «Alpe-Adria». Na tem tekmo
vanju, ki je za Italijo (zaradi med
narodnega obeležja) prava novost, 
bodo nastopile reprezentance Ko
roške, Slovenije in Furlanije - Ju
lijske krajine.

Za to prvo izdajo vlada v Vidmu 
dokajšnje zanimanje, saj bo prire
ditev zanimiva ne samo za našo 
deželo, temveč za Italijo sploh, saj 
bodo na takem tekmovanju nasto
pili reprezentanti treh dežel do 14. 
leta starosti. Le v streljanju bodo 
lahko nastopili tekmovalci do 16. 
leta starosti.

V tej prvi izdaji, ki bo 28. sep
tembra, se bodo reprezentance po
merile v naslednjih športih: v žen
ski in moški atletiki, v ženskem 
in moškem namiznem tenisu, v stre
ljanju (ekipno) za moške in žen
ske mešano, v moški košarki in v 
moškem rokometu.

Naša dežela bo izročila trofejo 
tisti reprezentanci, ki bo tri leta 
(tudi ne zaporedoma) osvojila prvo 
mesto na tem mednarodnem mla
dinskem srečanju.

DREVI V UL. DELLA VALLE

Servolana-Lokomotiva
Drevi bo v telovadnici v Ulici della 

Valle v Trstu zanimiva prijateljska 
košarkarska tekma med Servolano, ki 
bo letos igrala v četrti italijanski li
gi, in jugoslovanskim prvoligašem 
Lokomotivo. Srečanje se bo pričelo ob 
21. uri.

Lokomotiva, ki bo drevi nastopila s 
svojo najboljšo postavo (in tudi 
Nikolo Plečašem.) se bo od jutri do 
nedelje udeležila mednarodnega tur
nirja v Bocnu, na katerem bodo 
nastopile (poleg Lokomotive) še e- 
kipe lavije iz Prage. Duco Mestre 
in Savoia iz Bočna.

MOSKVA, 25. — Karpov fn Korč- 
noj sta peto partijo prekinila pri 
40. potezi. Trenutno je v nekoliko 
boljšem položaju Korčnoj, vendar 
pa kaže, da se bosta oba nasprot
nika sporazumela za remi.

Novoustanovljena odbojkarska re
prezentanca «under 23» je odpo
tovala na veliki mednarodni turnir 
v Tunis. Poleg Italije bodo igrali

še odbojkarji iz Jugoslavije, Fran
cije, Zah. Nemčije, Španije, Grči
je, Libanona in seveda domačini. 
Tudi to izbrano vrsto trenira Fran
co Anderlini in v Tunis so odšli 
naslednji igralci: Bianchini, Colet
ti, Di Coste, Pilotti, Carretti, Pini, 
Greco, Cirota, Egidi, Bonini, Piva 
in Casali.

Turnir se bo končal v soboto.

BOLOGNA, 25. — Giorgio Barbie
ri (državni reprezentant), Carlo in 
Marco Negri bodo letos zapustili 
svoje matično društvo Lubiam in 
prestopili v vrste Cesenatica, ki si 
je letos priboril pravico nastopa v 
A ligi.

TENIS
LOS ANGELES, 25. — Američan 

Jimmy Connors je drugič zapore
doma osvojil prvo mesto na profe
sionalnem turnirju v ZDA «Pacific 
Southwest». V odločilnem srečanju 
je Connors, ki je med drugim letos 
zmagal v Wimbledonu in Forest 
Hillsu, premagal rojaka Harolda 
Solomona s 6:3, 6:1.

PLAVANJE
MAZARA DEL VALLO (Trapa

ni), 25. — Poskus Paola Donaggia, 
da bi preplaval Sicilsko ožino od 
Mazare del Vallo do Tunizije, ni 
uspel. Zaradi razburkanega morja 
je moral ta elektrotehnik iz Vene
ta prenehati s plavanjem že po de
vetih miljah.

Ob petdesetletnici ustanovit
ve Združenja slovenskih šport
nih društev v Italiji bo tržaška 
štafeta stortala v petek, 4. ok
tobra 1974 ob 16. uri s Trga 
Pestalozzi in bo nato nadalje
vala svojo pot do Nabrežine 
po naslednji progi:

Trg Pestalozzi - Istrska uli
ca - Ul. Flavia - Ul. Valmau- 
ra - Rižarna - Ul. Macelli - 
Ul. Flavia - Domjo - Dolina • 
Boljunec - Boršt - Ricmanje - 
Ključ ■ Lonjer - Bazoviška ce
sta • Bazovica • Gropada - Pa- 
driče - Trebče - Opčine - Ve
liki Repen - Briščiki - Konto- 
vel - Prosek - Božje polje - 
Gabrovec - Zgonik - Salež ■ 
Brišče - Križ - Nabrežina.

Drugi dan, v soboto, 5. ok
tobra, pa bo štafetna palica 
nadaljevala svoje potovanje 
proti Sovodnjam iz Nabrežine 
preko Sesljana, Devina, Stiva
no, Jamelj in Doberdoba.

7:2 za S. Giovanni. Od tega tre
nutka dalje pa so domovci, po mi
nuti odmora, reorganizirali svoje 
vrste in nadoknadili zamujeno. V 
nekaj trenutkih so že dosegli na
sprotnike in celo prešli v vodstvo 
z 8:7. Nato je potekalo srečanje 
izenačeno do dvanajstice. V zad
njih trenutkih seta pa so se do
movci ponovno oddaljili in zasluže
no zmagali

V drugem setu pa je premoč Do
ma prišla bolj do izraza in sam 
končni rezultat seta 15:5 nam do
kazuje premoč «belo-rdečih» na i- 
grišču.

Po tej zmagi so se možnosti Do
ma, po porazu s Torcano v prvem 
kolu, za uvrstitev v polifnalni del, 
povečale. Sedaj čaka naše fante 
še tekma z Libertasom B, v ka
teri bi morali zmagaU.

Kaj_ lahko povemo o domovcih 
po teh prvih nastopih? Ekipa še 
ni najbolje uigrana in tudi posa
mezni igralci niso še v najboljši 
formi. Vse to pa je tudi samo po 
sebi razumljivo, saj je ekipa pri
čela s pripravami komaj pred me
secem dni. Toda vse te tekme, ki 
jih «belo-rdeča» ekipa igra, pa so 
gotovo dober trening in priprava 
za prvenstvo 1. divizije.

Poglejmo sedaj rezultate in sta
nje na lestvicah A in B skupine 
tega turnirja.

A SKUPINA (samo po 1. kolu!
IZIDI
Olympia — Mariano 2:0
Pieris — Libertas A 2:0
LESTVICA
Olympia in Pieris 2
Mariano in Libertas 0
B SKUPINA ^
IZIDI
Torriana — Dom 2:0
S. Giovanni — Libertas B 2:1
Dom — S. Giovanni 2:0
Torriana — Libertas B 2:0
LESTVICA

Torriana 2 2 0 4 0 4
Dom 2 1 1 2 2 2
S, Giovanni 2 1 1 2 3 2
Libertas B 2 0 2 1 4 0

I. K.

FORNI DI SOPRA, 25. _ Freschi
je sinoči osvojil naslov italijanske
ga boksarskega prvaka superlahke 
kategorije. S t.k.o. je premagal v 
2. krogu dosedanjega prvaka Ber
gamasca.

NOGOMET
V meddržavni nogometni tekmi v 

Helsinkih je Nizozemska v okviru 
evropskega prvenstva premagala 
Finsko s 3:1.

V istem tekmovanju pa je v Ko- 
penhagnu Španija odpravila Dan
sko z 2:1.

• « •

V tekmovanju za pokal UEFA je 
v Diisseldorfu Fortuna premagala 
Torino s 3:1. Ker je Torino v prvi 
tekmi izenačil, je tako izpadel iz
tega tekmovanja.

« « «

MILAN, 25. - V ženski meddr
žavni nogometni tekmi je Italija v 
Milanu premagala Škotsko s 3:0 
(1:0). Za Italijo je bila enkrat u- 
spešna Gualdijeva, dvakrat pa 
Mamminijeva.

OBVKSTII.O
ŠD BREG obvešča, da so se 

začeli odbojkarski treningi za za
četnice. Treningi so v torkih in 
četrtkih ob 19. uri v občinski te
lovadnici v Dolini.

ŠD Primorje vabi svoje čla
ne na
12. REDNI OBČNI ZBOR
ki bo danes, 26. t.m. ob 21. 
uri na društvenem sedežu v 
Soščcvi hiši na Proseka.

Dnevni red :
1. poročilo predsednika
2. poročilo tajnika
3. poročilo blagajnika
4. volitve novega odbora
5. razno

57^;, SATAN,
Ferenc: NJEGOVO DELO
II- IN SMRT

* Bračkov urad v firerjevl pisarni je imel na skrbi le orga
nizacijo nacistične evtanazije, medtem ko je «strokovno», tj. 
zdravniško plat imel na Skrbi neki drug urad. Za to so namreč 
zadolžili vodjo pododdelka C (dedno in rasno varsto) v IV. 
oddelku (zdravstvo in telesno varstvo) notranjega ministrstva v 
Berlinu dr. Herberta Lindena, ki je bil obenem v notranjem 
ministrstvu državni pooblaščenec. Tudi ta zločinec si je ob zlo
mu nemškega raj ha sodil sam, II) medtem ko so Branka obesili 
V Ntimbergu. Dr. Linder je imel na voljo okrog 12 do 15 zdrav
nikov (Chefarate), ki jih je v ta namen izbral posebej in so 
imeli nalogo pregledati paciente v umobolnicah v rajhu in 
v nekaterih zasedenih deželah ter izbrati med bolniki tiste, 
ki naj bd jih umorili iz usmiljenja. Iz zaupnih razlogov niso te 
akcije imenovali s pravim imenom, temveč le s šifro «T 4», t.j. 
z okrajšavo Tiergartenstrasse 4, ker je bilo v firerjevl pisarni 
vodstvo te morilske akcije. Iz nekaterih izjav pa je mogoče 
sklepati, da so včasih akcijo imenovali po uradniku Wemerju 
Blankenburgu kar «akcija Blankenburg». 12)

Z evtanazijo so se v Bračkovem uradu začeli ukvarjati je
seni 1939. Izvajali so jo tako, da so vodstva umobolnic in dru
gih skrbstvenih ustanov po naročilu in navodilih dr. Contija 
na posebnih obrazcih popisali vse duševne in neozdravljive 
bolnike ter izpolnjene obrazce do 1. januarja 1940 poslali notra
njemu ministrstvu v Berlinu, tj. uradu dr. Lindena. 13) V tem 
uradu je sosvet štirih zdravnikov (dr. Pfannmuller, dr. Schu
mann, dr. Falthauser in dr. Rennaux) izbral izpolnjene obrazce

za tiste bolnike, ki bi mogli postati kandidati smrti. Nato je 
okrog 12 do 15 posebej za to izbranih zdravnikov obiskalo umo
bolnice in druge skrbstvene ustanove, pregledalo bolnike, po
sebno pozorno še tiste, ki so jih že vodstva ustanov in tudi 
navedeni sosvet zaznamovali na obrazcih kot hudo ali neozdra
vljivo bolne. Med njimi so izbrali tiste, ki naj bi jih usmrtili. 
Za prevoz bolnikov, določenih za usmrtitev, je poskrbel poseben 
oddelek iz Bračkovega urada, ki so ga imenovali — seveda 
tako iz slepilnega namena — «splošno koristna družba za pre
voz bolnikov» (Gemedrmiitzige Krankentransportgesellschaft 
m. b. H.); prepeljali so jih navadno s posebnimi avtobusi. Za 
kraj usmrtitve so izbrali okrog 12 zdravstvenih ustanov, v ka
terih so pripravili posebne morilske naprave. Do sedaj znane 
ustanove, v katerih so nacisti izvajali svoj načrt o množični 
evtanaziji, so zanesljivo tele: Brandenburg pri Berlinu (vodja 
dr. Hennecke), Hadamar na Hessenskem, Bemburg ob reki Saale 
pri Dessauu, Sonnenstein pri Pimi na Saškem (vodja dr. Schma- 
lembach), Grafeneck na Wiirttemberškem (vodja dr. Schumann), 
Hartheim pri Linzu ob Donavi (vodja dr. Rennaux) in verjetno 
še tele : Kempten, Jena, Buch, Amsberg, Eichberg in Eglfing-Haar, 
od katerih so bile nekatere verjetno namenjene samo za opa
zovanje bolnikov ali samo za usmrtitev otiok. V razmeroma 
skromni literaturi o nacistični evtanaziji trdijo, da teh ustanov 
ni bilo več kot za ducat. 14) V eni od navedenih ustanov ali 
morda celo v dveh so usmrtili tudi nekaj desetin bolnikov Iz 
Slovenije. Toda to bo predmet posebne razprave.

Bolnike, ki so jih določili za usmrtitev iz usmiljenja, so 
ubijali v navedenih ustanovah v posebnih celicah z ogljikovim 
monoksidom. Plinske celice so maskirali kot kopalmce s prhami. 
Po izpovedi vojnega zločinca V. Braoka naj bi od jeseni 1939 
do poletja 1941 samo v navedenih ustanovah ubili okrog 50.000 
do 60.000 bolnikov. 15) Ne vem, kako so pozneje raziskovalci 
(poljska komisija za ugotavljanje nacističnih zločinov) prišli 
do natančnejšega števila ubitih oseb : 70.273, in sicer 35.224 v 
letu 1940 in 35.049 v letu 1941 16) Na sodnem procesu proti 
nacističnim zdravnikom pred ameriškim vojaškim sodiščem v

Niimbergu so se zločinci zagovarjali tako, da so evtanazijo 
pojmovali kot usmiljenje do neozdravljivo bolnih ljudi, niso pa 
mogli zadovoljivo odgovoriti na vprašanje, zakaj so iz te 
«milosti» izvzeli neodzravljivo bolne udeležence prve svetovne 
vojne, so pa seveda vključili v evtanazijo neozdravljivo bolne 
ustanovi. 17)

Za ustmrtitev bolnikov so poskrbeli posebej za to nalogo 
izbrani policisti, predvsem pripadniki kriminalne policije, ki so 
se oblekli v bele zdravniške halje; so pa zaradi zunanjega vide
za zaposlili tudi nekaj bolniških sester. 18)

Prvo ustanovo za izvajanje množične evtanazije so nacisti 
uredili v Brandenburgu, nekaj desetin kilometrov severovzhodno 
od Berlina; tam so tudi zgradili prvo plinsko celico za mno
žično ubijanje ljudi. Jeseni 1939 so poslali tja za vodjo usmrtit- 
venega ali morilskega oddelka policijskega in esesovskega po
ročnika, kriminalnega inšpektorja Christiana Wirtha. Imena 
tega ubijalca sicer ni najti na nobenem ohranjenem ali do
stopnem dokumentu o nacistični evtanaziji; iz tistega časa tudi 
ni dokumentov v ostanku njegove personalne mape, razen ene
ga t. i. Bračkovega predloga. Vendar so to ime pogosto izre
kali na prvem procesu pred ameriškim vojaškim sodiščem v 
Niimbergu, ki je sodilo zdravnikom, sodelujočim pri nacistični 
evtanaziji, medicinskih poskusih na živih ljudeh itd., govorili 
pa so o njem tudi na sodnem procesu proti glavnim vojnim 
zločincem pri mednarodnim vojaškim sodiščem v Niimbergu.

Esesovski major dr. Georg Conrad Morgen, gi je na sod
nem procesu pred mednarodnim vojaškim sodiščem v Niim- 
bergu prvi nekoliko več povedal o prvih plinskih celicah pri 
množičnem ubijanju ljudi, je izjavil, da se mu je Wirth hvalil, 
češ da je ravno on z lastnimi preizkusi izpopolnil način mno
žičnega ubijanja ljudi z izpušnimi plini. Vendar imajo to le za 
hvalisanje, ker je Brack pred ameriškim vojaškim sodiščem 
v Niimbergu izjavil, da je za to zaposlil posebnega kemika 
Kallmeyerja. 19) Po podatkih iz pisma kolnskega višjega držav
nega tožilca pravosodnemu ministrstvu 20. oktobra 1941 naj 
bi Wirth najprej ubijal žrtve s strelom iz pištole v tilnik. Po

nekaterih podatkih naj bi pri prvem Wirthovem ubijanju ljudi 
v plinski celici v Brandenburgu bili navzoči tudi Brack, dr. 
Bouhler in dr. Conti. 20) Nekemu uslužbencu evtanazijske usta* 
nove Hadamar pa naj bi Wirth dejal: «Pri nas ni bolnikov, 
temveč samo mrtveci.» 21) Znano je tudi to, da so se Wirthovi 
policisti po opravljenem morilskem poslu navadno upijanili 
do nezavesti v kantinah evtanazijskih ustanov. 22) Verjetno 
je bil Wirth vodja vsega policijskega moštva za ubijanje neo
zdravljivo bolnih ljudi v vseh evtanazijskih zavodih in ne samo 
v brandenburški ustanovi.

Dne 21. avgusta 1941 je Viktor Brack predlagal, naj bi 
Wirtha povišali za en čin, tj. iz esesovskega poročnika, kar 
je bil že skoraj dve leti, v esesovskega kapetana. Vendar je šef 
glavnega držanega varnostnega urada v Berlinu Reinhard 
Heydrich zavrnil ta predlog. Kot bomo videli, je Wirth pomoril 
še zelo veliko ljudi, preden so mu dodelili čin esesovskega 
kapetana.

11) Reitlinger, n. d., str. 143. Taschcnbuch ftir Verwaltungsbeamte. 1943. 
Berlin 1943. str. 13, 16, 22, 24.

12) Reitlinger. n. d., str. 143.
13) Prevod navodila dr. Contija 16. 11. 1939 in vzorca za popis bolnikov 

v: TWC, I, str. 849-850.
14) Reitlinger. n. d., str. 143; izjava V. Bračka 14. 10. 1946, TWC, I, 

str. 841-845.
15) Izjava V. Bračka 14. 10. 1946, TWC, I, str. 844.
16) Léon Poliakov: Il nazismo e lo sterminio degli ebrei. Torino 1955, str. 

253 (navajam: Poliakov): Der Spiegel 16. 12. 1968.
17) TWC, I. str. 810.
18) Reitlinger, n. d., str. 146; izjava bolniške sestre P. Kneissler v: Das 

Dritte Reich. Seine Geschichte in Texten, Bildem und Dokumenten. 
Herausgegeben von Heinz Huber und Artur MUller. Zweiter Band, 
Wiesbaden 1964, str. 493—494 (navajam: Das Dritte Reich).

19) Reitlinger. n. d., str. 144.
20) Prav tam.
21) Reitlinger, n. d., str. 143.
22) Reitlinger, n. d., str. 146.

(Nadaljevanje sledi)
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PROIZVAJALCI PETROLEJA OBTOŽUJEJO AMERIŠKEGA PREDSEDNIKA FORDA

Za ponudbo o mednarodnem sodelovanju 
se skriva namen ohraniti «status quo»

Arabci pripravljeni znižati cene nafte, če bodo razvite države 
znižale ceno industrijskih proizvodov in živil ■ Konec tedna sesta
nek zunanjih ministrov petih najbolj razvitih držav v Čamp Davidu

WASHINGTON, 25. - Polemike, 
ki sta jih vzbudila predsednik ZDA 
Ford in zunanji minister Kissinger 
s posegoma na svetovni konferen
ci o energiji in v generalni skup
ščini OZN, so še vedno v ospredju 
komentarjev v svetovnem tisku. 
Najbolj ogorčeno je na izjave ame
riških državnikov reagiral arabski 
tisk, ki neposredno obtožuje šefa 
Bele hiše, da je sprožil ustrahoval
no kampanjo proti Arabcem. «A- 
merika napoveduje vojno Arabcem 
zaradi petroleja», trdi na primer 
libanonski list «An Nahar». «Ford 
in Kissinger grozita državam pro
izvajalkam petroleja», poudarja «Al 
Nawar», «ZDA grozijo z atomsko 
vojno za petrolej», pribija filosir- 
ski «Al-Sarq».

8GKS «PREMAGAL» JUDO
Agenti letečega oddelka pa

lermske kvesture so včeraj a- 
retirali 24 - letnega nemškega 
dolgolasca Michela Lanka in 
ga prijavili sodišču zaradi ro
pa, nedovoljene posesti strelne
ga orožja, upiranja in žalitve 
javnega funkcionarja.

Lanke, visok in postaven, je 
oropal in nato pretepel Gaeta
na Papalarda, ker se mu je ta 
postavil po robu. Mimoidoči so 
poklicali policijo, ki je prestre
gla roparja preden se je ute
gnil oddaljiti. «Prvak juda 
sem — je grozil Lanke — in 
kdor se mi bo približal bo 
odfrčal na tla.» Prvi policist 
se je res znašel na tleh, ne 
da bi vedel kako, drugi pa — 
boksarski učitelj — je z dobro 
pomerjenim «crochetom» knok- 
outiral nasilneža.

CENZURA PO ČiLSKO
Čilska vojaška hunta je pre

povedala predvajanje vseh fil
mov, ki širijo ideje v nasprot
ju s «temeljno ideologijo do
movine in nacionalnosti». Pino
chet je cenzuro nad filmi po
veril odboru, ki je bil ustanov
ljen s posebnim dekretom hun
te. Med nazori, ki so v nasprot
ju «s temeljno ideologijo domo
vine in nacionalnosti», je na pr
vem mestu marksizem. Cenzorji 
bodo vsekakor imeli proste ro
ke, saj so vsi ostali «prevrat
niški» nazori označeni z ozna
ko «in drugi».

Kot Pinochet ima tudi iran
ski šah Pahlavi nevšečnosti s 
filmi in sicer s tistimi, v ka
terih nastopa njegova bivša že
na Soraya. Pinochet, ki ima 
prazne državne blagajne, je 
moral «prevratniške filme» pre
povedati, šah, v čigar blagaj
no se steka veletok petrodo- 
larjev, pa je Sorayine filme 
enostavno pokupil.

Tudi v listih nerazvitih držav in 
držav v razvoju je imel Fordov 
govor negativen odjek. Časniki u- 
gotavljajo, da je Ford kratko malo 
postavil ultimat: ali ohraniti v sve
tovnem gospodarstvu «status quo» 
ali pa spopad. Za ponudbo medna
rodnega sodelovanja — ugotavlja
jo — se skriva namen ZDA, da o- 
hranijo in zabranijo vse predpra
vice, ki so si jih pridobile. Razvi
ti morajo še nadalje bogateti na 
račun nerazvitih, ti pa naj si sa
mi pomagajo iz zagate.

Reakcij iz uradnih krogov ni bi
lo še veliko, bile pa so vse odloč
no negativne. Poleg ostrega odgo 
vora venezuelskega predsednika Pe
resa, gre omeniti komentar ku
vajtskega ministra za nafto Al Ati- 
kija, ki je zažugal uvoznikom pe
troleja, naj ne sabotirajo držav 
proizvajalk petroleja. Soglašamo — 
je dejal minister — z napori za 
odpravo potrat energije, zmanjša
nje uvoza pa bi predvsem priza
delo same potrošnike.

Predsednik arabskih emiratov 
Perzijskega zaliva Zaid Bin Sultan 
pa je poudaril, da so Arabci pri
pravljeni znižati ceno petroleja, to
da le če bodo industrijske države 
znižale ceno svojih strojev in živil.

Za danes je vsekakor predviden 
sestanek zunanjih ministrov arab
skih držav, ki bodo analizirali For
dov govor in pripravili uradni od- 
govpr. Da bo odgovor negativen ni 
dvoma.

Energetska kriza in vprašanje pe- 
trocjolarjev bosta glavni temi, j ka- 
teriji bodo razpravljali finančni mi
nistri petih najbolj razvitih držav, 
ki se bodo sestali konec tedna v 
Čamp Davidu v Marylandu. Za se
stanek je dal pobudo ameriški dr- 
žavioi sekretar Kissinger. Forda ne 
bo v Čamp David, a bo, kot je de
jal njegov glasnik, zelo pozorno 
sledil delu ministrov.

V zvezi z napovedanim sestan
kom je šef francoske diplomacije 
Sauvagnargues izjavil, da v bistvu 
soglaša s Kissingerjevim posegom
0 gospodarski in energetski krizi. 
Poudaril je, da bo izmenjava mnenj 
med ministri industrijskih držav 
brez dvoma koristna, ker se vse 
otepajo istih težav. Kar zadeva sta
lišče, ki ga bo zavzela Francija 
pa je Sauvagnargues izjavil, da še 
ni povsem izdelano, da pa bo teme
ljilo na sledečih točkah: pomemb
nost izmenjave mnenj in skupnega 
nastopa industrijskih držav; Evro
pa, kot najbolj prizadeta, mora vo
diti lastno energetsko politiko in 
omejiti uvoz petroleja; nujnost dia
loga med uvozniki in proizvajalci 
petroleja, ki naj prepreči gospo
darsko vojno, pogubno za vse.

V ponedeljek pa se bodo v ZDA 
sestali finančni ministri in ravnate
lji osrednjih bank 126 držav, ki so

mednarodnem denarnem skladu.
1 Po mnenju komentatorjev bo Ford 
. izrabil priložnost, da ponovi in še 
l razvije svojo teorijo o mednarod

nem «sodelovanju» in o nevarnosti 
«gospodarskega nacionalizma».

Nova Zelandija 
razvrednotila dolar

WELLINGTON, 25. — Novozelan- 
dijske oblasti so razvrednotile svoj 
dolar za 9 odst. Wellingtonska vla
da je sprejela ta sklep nekaj ur 
pozneje potem ko je avstralska vla
da razvrednotila svoj dolar za 12 
odst. Vrednost avstralskega dolarja, 
čeprav izražena v dolarjih ZDA, ne 
bo več povezana s to valuto, tem
več bo prosto nihala v povezavi s 
poprečjem vrste valut, ki pripadajo 
najvažnejšimi avstralskim trgovskim 
partnerjem.

Ob prvi obletnici «kippurske vojne»: izraelski vojaki berejo svete knjige med kratkim oddihom v času 
patruljne službe. V ozadju «zid objokovanja». Izraelska vojska je sedaj v stalni pripravljenosti, da je ne

bi presenetili dogodki kot pred letom dni

OPOMIN ALVARA CUNHALA VLADI IN VOJSKI

Portugalska RP opozarja 
na nevarnost protirevolucije

Komunisti dolžijo oblasti popustljivo
sti do pristašev prejšnjega režima

LIZBONA, 25. — Portugalski grozi 
fašistična nevarnost in ni mogoče 
izključiti možnosti protirevolucije. 
Tako je poudaril generalni tajnik 
portugalske komunistične partije in 
minister brez listnice Alvaro Cun- 
hal v intervjuju z urednikom lista 
«Diario de Lisbona». Tajnik KPP 
je poudaril predvsem nujnost kore
nitih ukrepov proti reakcionarni de
snici, ki ji je pasivnost in priza
nesljivost oblasti v spodbudo.

Cunhal je dejal, da v tem trenut
ku ni mogoče izključiti možnosti 
protirevolucije, če bodo oblasti do
volile fašistom, da strnejo svoje 
sile in izkoristijo protislovja ter 
gospodarske težave Portugalske. 
«Nevarnosti bomo kos — je po
udaril minister — če bodo demo
kratične sile ostale enotne, če bo 
vlada strogo ukrepala proti reak
cionarnim provokacijam in če bo
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V NEPOSREDNI BLIŽINI TURINA

Zruši! se je žerjuv: 
ob življenje 4 delavci
Dva mrtva in dva ranjena iz pordenonske pokrajine

TURIN, 25. — Štirje delavci so 
izgubili življenje, dva druga pa sta 
bila hudo ranjena pri nesreči na 
delu, ki se je pripetila v bližini 
piemontskega glavnega mesta. Do 
nesreče je prišlo, ker se je pri 
gradnji neke hiše zrušil žerjav.

Življenje so izgubili: 46-letni Pie
tro Siviere iz Paluja pri Veroni, 
30-letni Tommaso Nicoli iz Cimolai- 
sa pri Pordenonu, 32-letni Pietro 
Corona iz Erta e Casso pri Porde
nonu ter 26-letni Francesco Frau 
iz San Nicoloja d’Arcidano pri Ca
gliariju. Ranjena sta bila 35-letni 
Albino Manarin ter 26-letni Bortolo 
Corona. Oba sta iz vasi Erto e 
Casso, ki je bila hudo prizadeta 
pred 11 leti zaradi strahovite tra
gedije pri Longaroneju. Zdravstve
no stanje obeh delavcev je zelo 
resno in zdravhikf še niso izdali 
točne prognoze.

Delavci so gradili neko hišo za 
ustanovo ljudskih stanovanj v kra
ju Alpessano v neposredni bližini 
Turina.

Pozneje se je zvedelo, da je bilo 
vseh šest delavcev v kabini žer
java, ki so ga tedaj šele namešča
li. Ker so v tistem trenutku dvi
gali nekatere dele žerjava in ker 
njegovi temelji še niso bili okrep
ljeni, se jè pretrgala jeklena vrv, 
nakar se je žerjav prekucnil. Ne
srečni delavci so v loku padli na 
tla z višine več kot 20 metrov.

Turinske sindikalne organizacije 
so napovedale za prihodnji petek 
4-urno stavko v znak protesta pro

ti malomarnim odnosom do grad- 
binskih delavcev, ki so izpostav
ljeni hudim nesrečam, ki se več
krat tragično zaključijo.

V ZRN sporazum 
med sindikati 
in delodajalci

BONN, 25. — Zahodnonemški sin
dikati so danes podpisali «social
no pogodbo» ki jo je predložila 
vlada. Naglica s katero je prišlo do 
podpisa, je začudila celo same zvez
ne podjetniške kroge. Generalna 
sindikalna konfederacija (DGB) je 
prejela podatke o razvoju, ki jih 
je predložil liberalni minister za go
spodarstvo Hans Friderichs. Spora
zum predvideva zvišanje profitov 
za 9 odst., mezd za 9,5 odst., ter 
cen na drobno za 6 odst.

V vladnih krogih menijo, da gre 
za sporazum, ki je bil najhitreje 
sklenjen. Vlada je zelo zadovoljna, 
industrije! pa previdno molčijo, če
prav je očitno, da so prijetno iz- 
nenadeni.

Predsednik zveznih sindikatov je 
izjavil, da so sprejeli novi spora
zum, ker so sindikati zvedeli šele 
v zadnjem trenutku, da je bodoči 
gospodarski razvoj odvisen od inve
sticij. Do novih investicij pa lahko 
pride samo če se dovoli podietni- 

1 kom, da prejmejo večje profite.
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KATASTROFA V HONDURASU PRESCCA TUDI NAJBOLJ PESIMISTIČNA PREDVIDEVANJA

15.000 mrtvih in nad pol milijona ljudi brez strehe
Karibska republika sama ne bo kos posledicam neurja ■ Več ljudi umrlo zaradi lakote

TEGUCIGALPA, 25. — Tragedija 
v Hondurasu je presegla tudi najbolj 
pesimistična predvidevanja. Po zad
njih podatkih iz Tegucigalpe kaže. 
da je orkan «Fifi», ki je razsajal 
dva dni nad Srednjo Ameriko z ne
zadržno silo, terjal okrog petnajst ti
soč človeških žrtev, nad pol milijo
na ljudi pa je brez strehe.

Zadnje «neuradne» podatke so ob
javili v honduraški prestolnici, ko 
je zunanji minister Cezar Batres od
letel v New York, da bi s tribune 
OZN zaprosil svet za mednarodno 
pomoč opustošeni karibski republi
ki. Honduras sam — je pred odho
dom poudaril minister — ne bo ni
koli kos pomanjkanju in lakoti, ki 
so posledica opustošenja.

Iz Tegucigalpe medtem poročajo 
o prvih žrtvah lakote. Gre za sku
pino poljskih delavcev, ki so bili te
den dni osamljeni sredi puščave bla
ta in pod žgočim soncem. Ameriški 
helikopterji so prileteli šele danes, 
da bi jih rešili, a za nekatere je 
bilo že prepozno. Umrli so med pre
vozom v bolnišnico zaradi telesne 
izčrpanosti in dezidratacije. Nesreč
neži si namreč niso upali piti blat
ne in okužene vode, ker da je pre
nevarno. Vsi pa se niso znali upi
rati skušnjavi in vse kaže, da je 
to vzrok številnih primerov tifusa, 
ki so jih zabeležili v teh dneh. 
Zdravstvene oblasti zagotavljajo, da 
bolezen še nima epidemičnega zna
čaja in da so že ukrenile vse, kar 
je potrebno, da bi preprečile širje
nje bolezni.

Ameriška in mehiška letala so že 
vzpostavila letalski most s Hondu
rasom in so začela dovažati živila, 
zdravila in drugo prepotrebno bla
go kot so odeje in šotori. V krat
kem pričakujejo tudi kubanska in 
druga letala. Hrane bo najbrž za pr
ve dni dovolj, čeprav bo okrog 
300.000 ljudi za nekaj mesecev od
visnih od mednarodne solidarnosti. 
Največje težave so pri razdeljeva

nju hrane, ker je še veliko ljudi 
osamljenih in čaka na pomoč, ne
urje pa je praktično zbrisalo s Hon
durasa vse prometne žile.

Ljudje so v prvih dneh pogumno 
reagirali na katastrofo, sedaj pa se 
jih spričo nemoči polašča tudi o- 
bup. V San Pedru Suli, nekdaj naj
večjem industrijskem središču v dr
žavi, si je neki moški na glavnem 
trgu zasadil nož v srce, ker ni mo
gel živeti brez svojcev, ki so mu 
vsi umrli v neurju. Tudi v mestu 
El Progreso so zabeležili deset sa
momorov.

Nad južnimi mehiškimi pokrajina
mi, kjer še vedno razsaja «Fifi», 
čeprav z veliko manjšo silo, se je 
medtem razdivjal še orkan «Orle
ne». Neurje, ki je nastalo na Ti
hem oceanu, se je nepričakovano 
usmerilo proti kopnemu in se zne
slo predvsem nad Acapulcom in 
Chihuahuo. Po prvih vesteh iz Ciu- 
dad Mexica kaže, da je vsaj osem 
ljudi izgubilo življenje, katerim gre 
prišteti še 100 mrtvih iz prejšnjih 
dni.

Umrl C. Karl King 
prekupčevalec 
z orožjem

MONTREAL, 25. — V 41. letu sta
rosti je v Montrealu umrl nemški 
državljan Christian Karl King, ki 
je bil svoj čas osumljen, da je do
bavil orožje japonskim teroristom, ki 
so izvedli pokol na izraelskem letali
šču pri Lodu blizu Tel Aviva.

C. K. King je prispel v Kanado 
pred dvema letoma. Na obvestilo ita
lijanskih policijskih organov mu ka
nadske oblasti niso izdale dovoljenja 
za bivanje v državi. King pa se je 
pritožil ter so mu zato dovolili za 
časno bivanje pod določenimi pogoji.

Medtem je hudo zbolel ter bil ope
riran na srcu. 11. t.m. je umrl ver
jetno zaradi posledic operacije.

Italijanska policija je sumila, da 
je King dobavil orožje japonskim te
roristom. V njegovem rimskem stano
vanju so našli brzostrelko in tudi re-

volver, ki je bil na las podoben o- 
rožju, ki so ga japonski teroristi u- 
porabili v Lodu. Revolver pa je bil 
na drugi strani podoben tistemu, s 
katerim je bil ubit komisar Cala
bresi. Tehnični pregled tega orožja 
ni potrdil te zadnje domneve.

DRASTIČNI UKREPI KOORDINACIJSKEGA ODBORA OBOROŽENIH SIL

«Etiopski lev» odslej naslov 
abesinskega ustavnega vladarja

Propadel poskus «splošne stavke», ki so jo napovedali sin
dikati «ČELU» - Ukrepi proti privržencem bivšega cesarja

ADIS ABEBA, 25. — Danes opol
dne (po krajevnem času) je etiop
ska sindikalna konfederacija skleni
la preklicati splošno stavko. Neki 
glasnik organizacije je opravičil ta 
sklep, češ, da ni bilo dovolj časa na 
razpolago, da bi obvestili o stavki 
vso državo ter da je bil zato odziv 
omejen.

V dobro obveščenih krogih menijo, 
da preklic stavke predstavlja precej
šen «uspeh» začasnega vojaškega sve
ta, ki ima sedaj oblast v svojih ro
kah. Poleg tega pa preklic stavke 
pomeni tudi, da se sindikalni konfe
deraciji ni posrečilo, da bi mobilizi
rala etiopske delovne množice.

Do napovedi splošne stavke je pri
šlo potem, ko je’vlada aretirala pred
sednika konfederacije sindikatov «CE 
LU» Beyena Solomona, generalnega 
tajnika Fiseha Cion Tekaeja in pod
predsednika ter odgovornega za as- 
marski urad Gidaya Gebreia- Ker o- 
biasti niso izpustile na svobodo treh 
sindikalnih predstavnikov, je «ČELU» 
proglasila splošno stavko, začenri od 
6. ure davi. Zgodilo pa se je, da 
so mestni prevozi, taksiji, uradi, ve
čina industrijskih delavcev, name
ščencev v bankah ter etiopske letal
ske družbe redno nadaljevali z de
lom. Na turističnem področju je pri
šlo do edine motnje v velikem ho
telu Adis Abeba Hilton, kjer ni pri
šlo na delo 50 odstotkov uslužbencev. 
'J drugih hotelih je lilo stanje nor- 
malno. Vojaška oblast je poslala v 
hotel Hilton patruljo vojakov, ki je 
imela nalogo, da zaščiti «stavkokaze».

Davi je glasnik sindikalne organi
zacije «ČELU» izjavil, da je sindi
kalna zveza zahtevala v prejšnjih 
dneh od vojaške oblasti, naj bi pri
šlo takoj do začasne ci .'ime vlade 
ter do proglasitve pravic do stavke 
in do združevanja.

čeprav se je mednarodna zveza 
svobodnih sindikatov, ki ima svoj se
dež v Bruslju zavzela pri predsed
niku etiopskega sveta gen. Andomu 
z? osvoboditev aretiranih sindikalnih 
voditeljev v Etiopiji, obstajajo vseeno 
določeni pomisleki glede dejanske vlo
ge sindikalne organizacije «ČELU» v 
etiopskem sindikalnem življenju. Mno
ge sindikalne organizacije obtožuje 
jo namreč aretirane sinaikaLie vodi

telje, da so odigrali t preteklosti 
precej nejasno vlogo in da so bili 
zelo povezani z reakcionarnimi fev
dalnimi krogi. Če te trditve odgovar
jajo resnici, potem bi šlo v tem 
primeru za nekakšen poskus tistih po
litičnih in družbenih krogov, ki so v 
zadnjem času izgubili oblast v Etio
piji. da bi obdržali vsaj deloma svo
je položaje, čeprav s pomočjo de
lavcev.

Glasniki vojaške uprave so že v 
prejšnjih dneh poudarib, da namera
vajo vpeljati v Etiopiji demokrati
čen režim z ustavno vlado ter vse
mi drugimi pritiklinami parlamentar
nega sistema. Zahtevali pa so in 
zahtevajo še vedno, naj se jim da 
časa, da bi lahko te reforme izva
jali postopno. Ker je «ČELU» pose
gel vmes z akcijami, ki vojaški u- 
pravi niso bile pogodu, je ta spre
jela stroge ukrepe.

Sicer pa vojaška uprava izvaja pre
cej drastične ukrepe proti bivšemu 
vladajočemu razredu. Predvsem je 
treba omeniti, da se odslej etiopski 
vladar ne bo imenoval več cesar, 
temveč bo le kralj.. Povrhu tega ne 
bo niti več «judovski lev», temveč 
samo «etiopski», ker vojaki menijo, 
da mora biti kralj bolj ponosen na 
svojo etiopsko, kakor pa na judov
sko poreklo, če temu dodamo še, 
da ne bo več kralj po božji milo
sti, potem je jasno, da bo bodoča 
etiopska kraljevina obstajala praktič

no samo na papirju.
Etiopska televizija napada bivšega 

cesarja Haileja Selasjeja zaradi nje
govega nagnjena k razkošju. Sino
či so posredovali film v katerem pri
kazujejo 53 luksuznih avtomobilov ce
sarske družine, med katerimi je bi
lo opaziti oklepni avto tipa «Cadillac», 
štiri avtomobile tipa «rolls royce» ter 
25 «mercedesov» s šestimi vrati. Vsi 
ti so bili uvoženi na stroške držav
nega erarja.

Etiopski radio je nadalje sinoči po
sredoval željo prebivalcev področja v 
Adui, naj oblasti aretirajo rasa Men- 
geša Seyuma. ki je bil guverner v 
pokrajini Tiger ter je poročen z vnu
kinjo strmoglavljenega cesarja prin
ceso 4ido Desta.

Vojaška vlada je nadalje pozvala 
štiri etiopske osebnosti, naj se takoj 
javijo na poveljstvo oboroženih sil. 
Gre za rasa Masaia (moža princese 
Tenagne Work, ki je hčerka bivše
ga cesarja) ter drugih treh visokih 
bivših funkcionarjev. Ras Masai je 
sedaj v Londonu, a javiti bi se mo
ral na poveljstvu v Adis Abebi v 
teku dveh dni. če tega ne bo sto
ril, mu bodo zaplenili vse premože
nje. Ostali trije pa se morajo javiti 
že v teku današnjega dne na povelj
stvu 4. divizije. Medtem je v dnev
nem časopisju prišlo do obtožb pre
stolonaslednika Wosena, katerega v 
nekih krogih dolžijo, da se je po
lastil velikih površin zemljišč.

Žaloigra v Hondurasu: družina s svojim bornim imetjem pred hišo. Vode so upadle in sedaj se pripravljajo 
na trdo delo čiščenja domačije in obnove gospodarske dejavnosti

V OKVIRU PREISKAVE 0 RAZSTREUVU, ODKRITEM V LA SPEZII

Fašistični terorist 
aretiran v Milanu
Antonio Zito naj bi bil zadolžen, da izvede atentate z bomba

mi, ki so jih zaplenili na železniški postaji v La Spezi!
GENOVA, 25. — Agenti milanske ! retirala tudi 42-letnjjga Sergia Fa-

kvesture so danes ponoči aretirali 
v naselju Trezzano 11 kilometrov 
od lombardijskega glavnega mesta 
29-letnega Antonia Zita. Ta naj bi 
po mnenju preiskovalcev bil zadol
žen za bombne atentate z eksplo
zivnimi naboji, ki so jili našli v 
ponedeljek v železniški postaji v 
La Spezii.

Zito, ki je bolje znan kot «O 
masculeddu» (moški), je imel do
slej že večkrat opravka s pravico 
zaradi vrste tatvin. Znane so tudi 
njegove povezave z mafijo, o nje
govem političnem prepričanju ni bi
lo mogoče izvedeti ničesar. Polici
sti so mu prišli na sled po tele
fonski številki, ki so jo našli v 
žepu Micheleju Ruisiju. Tega je po
licija aretirala na železniški postaji 
v ponedeljek, ko je dvignil kovček 
z razstrelivom na oddelku za od- 
dlaganje prtljage.

Zito in Ruisi sta le navadna «te
žaka» terorizma, ki sta le izpolnje
vala ukaze, ki so prišli z vrha. 
Ruisi je imel po mnenju preisko
valcev nalogo, da dvigne eksplo
zivne naboje in jih izročil Žitu, ki 
bi moral izvesti atentate. Kje, ni 
bilo še mogoče izvedeti, ker «O ma
sculeddu» ni bil pripravljen kaj 
prida sodelovati s policijo, domneva 
se pa, da so bile izbrane tarče 
v Genovi in v Brescii.

Sodnik, ki vodi preiskavo o raz
strelivu, je obtožil Zita posesti in 
prevažanja razstreliva v sodelova
nju z «drugima dvema». Ker se je 
v mrežo nreiskovalcev že ujel Rui
si, je policija verjetno na sledi še 
enemu teroristu. Za koga gre, ni 
bilo mogoče izvedeti. Kot je znano 
je policija v ponedeljek ponoči a-

lenija, ki naj bi bil po mnenju 
preiskovalcev vmesni kader, ki je 
vzdrževal stike med Žitom, Ruisi- 
jem in drugimi «težaki» ter vod
stvom teroristične skupine. Centra
la teroristov ima po mnenju načel
nika ligurskega nadzorništva za boj 
proti terorizmu Umberta Catalana 
sedež v Milanu. Na kakšnih indicih 
je dr. Catalano osnoval svojo dom
nevo, pa ni bilo mogoče izvedeti.

V okviru preiskave o «črni mre
ži» v Kalabriji je preiskovalni sod
nik v Reggio Calabrii dr. Ciampo- 
11 poslal sodna obvestila štirim pri
padnikom skrajnodesničarske orga
nizacije «Avanguardia nazionale», 
katere dolži obnavljanja fašistične 
stranke. Osumljenci. Natale Munao, 
markiz Genoese Zerbi, Giuseppe Pa- 
getta in Carmine Dominici, so že 
stari znanci političnega oddelka kve
sture in so imeli že večkrat oprav
ka s pravico zaradi organizacije u- 
porov v Reggio Calabrii, nasilja in 
posesti razstreliva.

Janoš Kadar 
na obisku v Moskvi

MOSKVA, 25. — Sekretar ma
džarske komunistične partije Janoš 
Kadar je davi prispel na moskov
sko letališče Vnukovo - 2 na čelu 
delegacije stranke in madžarske 
vlade. Na letališču so madžarskega 
gosta sprejeli sekretar KP SZ Leo
nid Brežnjev, ministrski predsednik 
Kosigin ter Mihail Suslov. Kadar 
obiskuje sedaj že enajstič uradno 
Sovjetsko zvezo.

res začela z odstranjevanjem funk
cionarjev prejšnjega režima in dr
žavnega aparata».

Skoraj istočasno je politična !» 
misija izvršnega odbora KPP odo
brila resolucijo, v kateri zahteva 
strožje nadzorstvo in korenite u- 
krepe proti rovarjenju reakcionar
jev. V resoluciji je oster napad na 
tako imenovano «tiho večino», ki 
prireja v soboto manifestacijo v 
podporo «Spinoli in gibanju oboro
ženih sil». V «tihi večini» — trdijo 
komunisti — delujejo privrženci 
prejšnjega fašističnega režima, ki 
pripravljajo ofenzivo reakcionarnih 
sil.

Cunhal se je v pogovoru z ured
nikom «Diario de Lisbona» dotaknil 
tudi političnih volitev, ki so pred
videne za prihodnji marec in na 
katerih bodo Portugalci izvolili čla
ne ustavodajne skupščine. V tej zve
zi je tajnik KPP opozoril na nevar
nost «elektoralističnih stremljenj» 
in poudaril, da se demokracije 
ne krepi s podrejanjem splošne 
koristi stremljenju za čim več
jim volilnim usnehom. Po njegovem 
mnenju je možno, da na prihodnjih 
volitvah levica predloži enotno kan
didatno listo, v veliki meri pa bo 
enotni nastop tudi odvisen od vo
lilnega zakona.

V zvezi s polemiko med KP in 
socialisti o vlogi «demokratičnega 
gibanja» je Cunhal poudaril, da ima 
gibanje pomembno vlogo v portu
galski stvarnosti kot masovno pro
tifašistično gibanje.

Tednik «Povo Livre» (uradno gla
silo ljudske demokratične stranke) 
pa piše, da je demokratični generrl 
Humberto Delgado, ki so ga Sala- 
zarjevi vohuni ubili v Španiji, pu
stil svojo politično oporoko. Vest 
je listu dal prof. Emidio Guerre- 
ro, Delgadov osebni prijatelj in po
budnik mednarodnega odbora prav
nikov, ki skuša ugotoviti vzroke in 
okoliščine, v katerih je bil Delgado 
ubit. Guerrero trdi, da je leta 1965 
v Alžiru videl med Delgadovimi 
papirji veliko kuverto, na kateri 
je bil napis: Moja politična opore
ka. Odpreti čez deset let.

List opozarja, da bo deset let 
zapadlo prihodnje leto in spodbuja 
vlado, naj skuša najti omenjeni do
kument.

QUITO, 25. — Devetnajst ljudi 
je izgubilo življenje pri prometni 
nesreči do katere je prišlo na ce
sti, ki povezuje Guayaquil z Rio 
Bambov jugozahodnem Ekvadorju. 
Do nesreče je prišlo, ko je avtobus 
s katerim so ponesrečenci in drugi 
potovali, strmoglavil v prepad.

Ponovno 
v «Franji»

(Nadaljevanje s 4. strani)

dinstven partizanski spomenik do 
40 tisoč obiskovalcev.

Odbor je kmalu po ustanovitvi 
začel z delom. Uspelo mu je, da 
je za obnovo in ureditev dobil 6 
milijonov starih dinarjev. Zelo sta 
se za obnovo in ureditev bolnice 
zavzela tudi Idrijski muzej in Mu
zej v Ljubljani. General Ožbolt je 
z velikim razumevanjem sprejel 
prošnjo odbora, da bi pri obnovi
tvenih delih pomagali tudi voja
ki. Poslal je večjo skupino voja
kov, ki so se zelo izkazali pri pre
našanju gradbenega materiala, 
drogov za napeljavo elektrike in 
železnih tračnic. Dela je vodil Go
lja, ki je bil že med NOB vodja 
gradbenih del te bolnice. V dva
najstih dneh so obnovili tri bara
ke. Potem so iz Nove Gorice pri
šle na pomoč medicinske sestre, 
ki so temeljito očistile vse bara
ke, ležišča in pograde. Žena to
variša Bevka, čuvaja bolnice, je 
sešita vse posteljno perilo. Nekaj 
študentov je s prostovoljnim de
lom skrbno očistilo roentgenski a- 
parat.

Letos je bilo za obnovo bolnice 
vloženega veliko truda in naporov. 
Za prihodnje leto ima odbor v 
načrtu razširitev akcije za nadalj
njo obnovo in ureditev bolnice, ki 
naj bi prešla v oskrbo mladine.

Temu delovnemu srečanju je sle
dilo kosilo, po kosilu pa so udele
ženci srečanja odšli na ogled bol
nice. Po vrnitvi iz bolnice so ob 
dobrem kozarcu obujali spomine 
na življenje v bolnici. Proti kon
cu tega prijetnega in nepozabne
ga srečanja, je Gabrijelčič pred
vajal več barvnih filmov o parti
zanskih bolnicah na Primorskem. 
Filme je posnel sam in pTikazuje 
tako učinkovite in resnične prizo
re, da ima gledalec vtis, da ima 
pred seboj resničnost.

Prav tako kot nekdanji partiza
ni na položajih, so za svoj veliki 
delež med NOB lahko ponosni tu
di vsi, ki so delali in skrbeli za 
ranjence v bolnici «Franja». V ča
su od 24. decembra 1943, ko je bol
nica sprejela prve ranjence, pa 
do osvoboditve, se je v njej zdra
vilo 522 borcev. V tem času je v 
bolnici umrlo 61 ranjencev, ker 
so bili prenešeni z že zastruplje
nimi ranami.

človečanska in tovariška skrb, 
ki so jo vsi posvečali ranjenim 
borcem, da so se lahko ozdravlje
ni vrnili na položaje, jim je danes 
lahko v ponos in zadoščenje. Spo
menik temu njihovemu delu je tu
di bolnica «Franja», ki je znana 
skoro po vsem svetu.


